
هفته دفاع مقدس، تجلي پرافتخارترين فراز تاريخ زرين ايران اسلامي و يادآور 
شكوه، عظمت و پايمردي ملت بزرگي است که هشت سال شجاعانه و دليرمردانه 
و با ايمان و توکل به خداوند متعال و عزم و اراده اي مثال زدنی، در برابر جبهه کفر و 
استكبار جهاني ايستادگي کرد. روايت گر روزهايي است که خون هاي پاك و مطهر 
شهداء و رشادت های جوانان برومند اين سرزمين، انقلاب و نظام اسلامي را بيمه کرد 
و نشان داد که به پشتوانه مردم و در پرتو حاکميت اسلام و تبعيت از ولايت می توان 

بر هر دشمني چيره و سخت ترين موانع را از پيش رو برداشت.
36 سال پيش در چنين روزهاي سرنوشت سازي، حضور حماسي رزمندگان 
سلحشور اسلام در صحنه جهاد مقدس، با اکسير فداکاري ومعنويت در هم آميخت 
و سرچشمه عزت و سربلندی پايان  ناپذير ملت ايران در امتداد تاريخ قرار گرفت. 
هشت سال نبرد شرافتمندانه زنان و مردان غيور ايران اسلامي، هيمنه ابرقدرت هاي 
شرق و غرب را در هم شكست و الگوی کارآمدي از ظلم ستيزی و عزم همگاني يك 
ملت در دفاع از اصول و ارزشهاي ديني و تماميت ارضي را در مقابل ديدگان جهانيان 
و ملت هاي آزاده و حق طلب جهان به نمايش گذاشت. دوران شكوهمند پايمردي و 
دفاع مقدس، ميراث معنوي ارزشمندي است که در برهه حساس کنوني، توجه دادن 
نسل جوان به آثار و برکات و دستاوردهاي گرانسنگ آن جهاد عظيم اسلامي و ترويج 
آرمان ها، ارزش ها و فرهنگ غني ايثار و شهادت به عنوان رمز پيروزي و عامل دوام و 
بقاء انقلاب اسلامي، مي تواند گره گشاي بسياري از مشكلات اساسي و تضمين کننده 
عزت، عظمت و اقتدار کشور درعرصه هاي مختلف به ويژه در عرصه مهم توليد و 

اقتصاد باشد.
فرصت را مغتنم شمرده، ضمن گراميداشت ياد و خاطره شهداي گلگون کفن ايران 
اسلامي و اداي احترام به محضر رزمندگان و ايثارگران عزيز و خانواده هاي معظم 
شهداء ، فرارسيدن سي و ششمين سالگرد حماسه دفاع مقدس را تبريك عرض 
نموده، توفيق همگان را در راه صيانت از ارزش هاي جهادي و انقلابي و حرکت در 
مسير آرمان هاي امام عزيز)ره( و فرامين رهبري معظم انقلاب)مدظله العالي( از درگاه 

ايزد يكتا مسألت دارم.
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سازمان های فشار اسرائيل 
سياست خارجی ايران و آمريكا

متغیرهای  الشعاع  تحت  آمریکا  خارجی  سیاست 
گوناگونی شکل می گیرند یکی از این عوامل بسیار تعیین 
کننده فشار یهودیان وصهیونیست ها براحزاب سیاسی این 

کشور ونمایندگان وسناتورهای آمریکاست.
فی الواقع بدون توجه به فشار یهودیان وسازمان های وابسته به آنها بر دولت وگنگره 
آمریکا سیاست آمریکا در قبال ایران ومنطقه قابل درک نیست درعین حال که حزب 
دموکرات در آمریکا سعی می کند کمتر تحت تاثیر اسراییل باشد ولی زمانی که فشار 
سازمان ایپاک درمیان باشدموضوع متفاوت می شودوحزب دموکرات امریکا نیز بسیار 
تحت فشار قرار می گیرد. مخصوصا نمایندگان احزاب دوگانه امریکا به شدت از این 
فشار ها متاثر هستند به ویژه که کمک های ملی این سازمان درانتخابات بسیار تعیین 

کننده است.
شاید بتوان گفت که این یک اصل کلی است که عامل تعیین کننده سیاست های 
امریکا درقبال ایران وخاورمیانه سازمان های فشار اسرائیل است، ولی میزان تعیین کنند 
گی آن از دوره ای به دوره ی دیگر تفاوت می کند ودر دوران دموکرات ها تا حدی 
جزیی واندک از میزان کامیابی آنها کاسته می شودهرچند آنان درگرفتن تعهد برای 
امنیت اسرائیل ازروسای جمهور آمریکا مهارت تام وتمام دارند. برای مثال جورج بوش 
پسر اعلام کرد که تهدید از جانب ایران یک تهدید جدی است... من یک بار موضوع را 
روشن ساختم، باز هم روشن می کنم که ما برای دفاع از متحدمان اسرائیل از قدرت 

نظامی استفاده خواهیم کرد.
تحت فشاریهودیان دردوره بیل کلینتون قانون معروف آلفونس داماتو در ماه ژانویه 
سال 1995 که بر اساس آن کلیه روابط اقتصادی بین آمریکا وایران خاتمه می یافت با 
این که دولت کلیتنون ابتدا با آن مخالفت کرد ولایحه درگنگره متوقف شد ولی درادامه 
زمانی که ایران شرکت امریکایی کونوکو را در یک مناقصه انتخاب کرد، کلینتون زیر فشار 
سازمان های گروه فشار اسرائیل معامله را به هم زد.بنابر این گروه فشار اسرائیل نقش 
مهمی درتصویب سیاست مهار دوگانه داشت ومارتین ایندایک معمار این سیاست سفیر 
آمریکا در اسرائیل بود ولی بدتر از آن زمانی بود که در ایران دولت اصلاحات به قدرت 
رسید وسعی کرد روابط ایران را با آمریکا بهبود بخشد ولی نشانه های مثبت اندکی از 

جانب کلینتون دریافت کرد.
حتی پس از آن که سفیر اسرائیل در امریکا در بهار سال 2000 گفت که قابل قبول 
خواهد بود اگر کلینتون اجازه دهد که مواد دارویی وخوراکی معینی به ایران صادر گردد 

باز هم ایپاک علیه لایحه مبارزه کرد.
باراک اوباماازحزب دموکرات نیز در بیانیه اخیر خود ودر سخنرانی های متعدد خود 
براین موضوع تاکید کرده که تعهد آمریکا برای امنیت اسرائیل هرگز فراموش شدنی 

نیست؛ که آشکارا بوی نفوذ سازمان های فشار اسرائیل را نشان می دهد.
حتی روسای جمهور سابق آمریکا هم از این فشارها رهایی ندارند کتاب فلسطین 
صلح ونه تبعیض نژادی نوشته جیمی کارتر رییس جمهور دموکرات امریکا در خواستی 
شخصی است برای تجدید نظر در التزانم آمریکا به روند صلح براساس تجربه شخصی 
قابل توجه اش دراین مسایل در خلال سه دهه گذشته. مردم ممکن هست منطقا 
مشاهدات اورا زیر سوال ببرند یا با نتیجه گیری های وی مخالفت کنند، ولی هدف غایی 
او بر قراری صلح بین این دوملت است وکارتر به روشنی از حق اسراییل برای ادامه حیات 
دفاع می کند، با جود این چون اظهار می کند که سیاست های اسراییل در سرزمین 
های اشغالی نژاد پرستانه وشبیه رژیم آفریقای جنوبی است وی را به ضد نژاد سامی 
ومتنفر از یهود متهم می کنند وبرخی حتی نسبت طرفداری از نازی هارا به او می دهند.

مرشایمر این موضوع را حتی در مقاطع انتخاباتی ودر مواضع کاندیداهای ریاست 
جمهوری هم رصد کرده است که حتی نامزدهای ریاست جمهوری در اعلام وفاداری به 

امنیت اسرائیل از همدیگر پیشی می گیرند.
به گفته مرشایمر اغلب نامزدان ریاست جمهوری اعم ازدموکرات وجمهوری خواه 
بااین موضوع )تعهد آمریکا برای امنیت اسرائیل( توافق دارندبرای مثال در ماه آوریل 
2007 سناتور مک کین با صراحت گفت که با بوش موافق است که آمریکا مسئولبت 
دارد برای حفظ اسرائیل در مقابل ایران وحصول اطمینان از عدم دستیابی آن به 
تسلیحات اتمی که تهدیدی احتمالی علیه اسرائیل هست، نهایت کوشش را به عمل 
آورد. نامزدان هم قطاروی باراک اوباما، میت رامنی، بیل ریچاردسون وسام برونیک نیز 

اظهارات مشابهی داشتند.
بنابراین نمی توان فشار یهودیان براحزاب سیاسی امریکا را از سیاست های دولت آن 
کشور در قبال ایران تفکیک کرد مرشایمر می نویسد که فشار اسراییل وگروه فشار آن 
تنها عامل تصمیم دولت بوش برای حمله به عراق در مارس 2003 نبود اما عاملی مهم 
بود. در عین حال این که بسیاری از دموکرات ها از رفتن به جنگ حمایت کردند، نشان 
می دهد که این حمله با نگرانی ها مربوط به امنیت اسراییل پیوند داشته است. این 
موضوع بیانگر اهمیت این فشار هست وزمانی که تاثیر نمایندگان بر سیاست های آمریکا 
در ایران در میان باشد باید نگاه تیزبینانه ای هم به نقش سازمان های صهیونیستی در 

ایجاد دستور کار علیه ایران داشته باشیم.
مشابه این رویه وحتی شدیدترازآن درکنگره هم قابل مشاهده است. سازمان های 
تشکیل دهنده گروه فشاراسرائیل خواه از طریق گنگره یا از سایر طرق مستقیم نفوذ 
چشمگیری بر شاخه اجرایی اعمال می کنند. روسای جمهور آمریکا به اندازه گنگره در 
برابرفشار حساس نیستند. امانمایندگان مجلس وسنای آمریکا حتی بیش از دولت تحت 
فشار هستند زیراآنان در مقاطع انتخاباتی به حمایت این سازمان های فشار اسرائیلی 
نیازمند هستند به همین دلیل به تعبیر مرشایمر همان طور که در موقعیت های دیگر 
دیده ایم، اسرائیل معمولا مستحکم ترین حمایت را در گنگره به دست می آورد، رفتار 
گنگره در طول جنگ دوم اسرائیل ولبنان این گرایش را بدون هیچ ابهامی تایید کرده 
است، دموکرات ها وجمهوری خواهان برای نشان دادن آن که حزبشان، ونه حزب رقیب 
بهترین دوست اسرائیل است به رقابت برخاستند. حتی نمایندگان حزب دموکرات در 
دوره هایی که ریاست جمهور از حزب جمهوری خواه باشد اگر با تمام سیاست خارجی 
آن هم مخالف باشند درمورد منطقه خاورمیانه واسرائیل با وی متحد هستند زیرا به قول 
یک فعال منافع یهودیان: »مژده خوبی است که اعضای گنگره برای به رخ کشیدن وجهه 
خود در هواداری از اسرائیل پیشی بگیرند« مثلا در مورد اقدامات اسرائیل در لبنان عملا 
فرقی بین دو حزب وجود نداشت. هنگامی که فکر کنیم بین دموکرات ها وجمهوری 
خواهان بر سر اغلب مسایل سیاست خارجی برای مثال عراق، فرق های آشکاری وجود 
دارد، این موضوع چشمگیر می شود. به قول ابراهام فوکسمن دموکرات ها با 99 درصد 

مسایل با رییس جمهوربوش مخالف بودنداما در مورد اسرائیل با وی متحددبودند.
بسیاری به طور ضمنی آرمان وراه حل حزب دموکرات آمریکا را در مورد نزاع 
فلسطین واسرائیل تشکیل دو دولت می دانند ولی بسیاری از اعضای حزب دموکرات زیر 
فشار سازمان های فشار اسراییل ویهودی موضع تندی را اتخاذ می کنند. دربین روسای 
جمهور آمریکا معمولا دموکرات ها تمایلی زیادی به حل وفصل مساله فلسطین داشته 
اند از تلاش کارتر برای پیمان کمپ دیوید تا تلاش های بیل کلینتون برای پیمان اسلو 
موید این این امر هست ولی در همان حال جیمی کارتر از قصور مناخیم بگین دراجرای 
مفاد کامل توافقات کمپ دیوید دلخور شد اما او هرگز نکوشید تا کمک های ایالات 
متحده را به سرسپاری اسرائیل پیوند زند. همینطور هنگامی که نخست وزیران نتانیاهو 
وایهود باراک نسبت به تعهدات اسرائیل در توافق نامه اسلو پای بند نماندند، کلینتون هم 
عصبانی شد ... ولی باز هم کلینتون در برابر این مانورها اقدامی حاکی از قطع حمایت 

آمریکا از اسیرائیل نشان نداد.
مرشایمر این موضوع را در مورد دیگری نیز مورد تاکید قرار می دهد در جایی که باز 
هم نمایندگان دوحزب باهم متحد شدند تا از حضور وسخنرانی نوری المالکی در کنگره 
جلوگیری کنند. مرشایمر می نویسد در مقطع جنگ دوم اسرائیل با لبنان تعدادی از 
دموکرات های برجسته از جمله رهبران حزب در مجلس سنا ونمایندگان، به دلیل 
انتقادی که نوری المالکی از سیاست اسرائیل در لبنان کرده بود کوشیدند از سخنرانی او 
در گنگره ممانعت به عمل آورند هوارد دین رییس حزب دموکرات که در گذشته هدف 
گروه فشار اسرائیل قرارگرفته بود تا آن جاپیش رفت که نخست وزیر عراق را یک یهود 
ستیز معرفی کرد. این موضوع رهبران آمریکایی عرب را متحیر کرد نیک جراحل عضود 
دموکرات لبنانی تبار گنگره گفت که لایحه مجلس نمایندگاه در حمایت از اسراییل او را 
دست کم به شدت عصبانی کرده است در همان ایام نامزدهای بالقوه ریاست جمهوری 

ونیوت کینگریج برای اعلام حمایت خود از اسراییل دست به هرکاری زدند.
به گفته مرشایمر حتی اغلب نامزدان ریاست جمهوری اعم ازدموکرات وجمهوری 
خواه برمسئولیت آمریکا برای حفظ امنیت اسرائیل در مقابل تهدیدات ایران وحصول 
اطمینان از عدم دستیابی آن به تسلیحات اتمی که تهدیدی احتمالی علیه اسرائیل 

هست، اذعان دارند. این بیانگر میران نفوذ این سازمان فشار در امریکا ست.
فشارهای زیادی ازجانب گروه فشار اسرائیل برایران اعمال شده است. دولت بوش 
برای تعطیل برنامه اتمی ایران سخت کوشید ودر مجموع موضع تهاجمی درپیش 
گرفت. ضمن اعمال تحریم های اقتصادی بر ایران آن را در صورت ادامه دادن به راه 
هسته ای، به حمله نظامی تهدید کرد. رهبرا ن آمریکا علاقه دارند که تکرار کنند که 
»هیچ گزینه ای کنار گذاشته نشده است« این جمله معروف باراک اوباما در واقع از 
پیشینیان به وی ارث رسیده بود. این رویکرد همه ناشی از فشار سازمان های فشار 
اسرائیل نشات گرفته است. درحالی که از دید مرشایمر بهترین گزینه موجود برای 
دولت بوش آن بود که تهدید به اعمال زور را از بین بردارد وبرای رسیدن به توافقی 
جامع با ایران تلاش کند. به نظر وی، گرچه دنبال کردن دستیابی به توافقی بزرگ با 
ایران برای ایالات متحده عاقلانه بود، وهرچند این سیاست حامیان فراوانی درداخل 
وخارج امریکا داشت، تحقق آن ممکن نشد، چون گروه فشاراسرائیل هرگونه اقدام 
جدی را برای همراهی با ایران پیش ازآن که شروع شود، خنثی کرد، کاری که از 

1993 به بعد پیوسته انجام داده است.
این تحلیل مرشایمر بعد ها بارها وبارها درست از آب در آمد وفشار های زیادی برای 
تسلیم کردن اوباما درنرسیدن به توافق با ایران صورت گرفت. البته مرشایمر موضوع را 
ازدید دیگری هم تحلیل می کند به زعم وی به لحاظ مخالفت با هرگونه تشنج زدایی 
بین ایران وایالات متحده، چه رسد به همکاری، گروه فشاراسرائیل تندروهای ایران را 

نیز تقویت کرده است.
* استاد دانشگاه

استاندار قم: 

فرهنگ اقتصاد مقاومتی در جامعه نهادينه شود
استاندار قم گفت: فرهنگ اقتصاد مقاومتی باید در جامعه نهادینه تا اثرات آن در زندگی 

مردم مشهود شود.
سید مهدی صادقی روز دوشنبه در دوازدهمین جلسه کارگروه ستاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی اظهار داشت: همه اجزای زندگی فعلی ما باید بر اساس برنامه های اقتصاد مقاومتی 
باشد تا بتوان بر اساس آن به بهره برداری دست یافت. وی ادامه داد: سیاست ها و مفاهیم واقعی 
اقتصاد مقاومتی و منویات رهبر فرزانه انقلاب اسلامی باید برای همه تبیین شود تا در برنامه 
ریزی های کارشناسانه مورد استفاده قرار گیرد. وی با اشاره به اینکه این کارگروه برای ارائه 
پیشنهاد و پیشبرد اهداف اقتصاد مقاومتی است گفت: همه دستگاه ها باید برنامه ها را بر اساس 
زمان بندی ارائه و نتایج را اعلام کنند نه اینکه بحث های کارشناسانه را وارد این جلسه کنند. 
صادقی افزود: حرکت های دستگاه های اجرایی و برنامه ریزی ها باید منجر به بهره وری از 
تولید داخلی و حمایت از بخش خصوصی برای تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی در استان باشد.

اميرآبادی فراهانی نماينده مردم قم:

جذب سرمايه برای صادرات کالاها ضروری است
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: جذب سرمایه برای تولید کالاها و 

صادرات آنها ضروری است.
امیرآبادی فراهانی روز دوشنبه در دوازدهمین جلسه کارگروه ستاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی در استانداری قم افزود: در منطقه ویژه سلفچگان قم باید برنامه هایی برای جذب 
سرمایه در راستای تولید کالاها و راهکارهایی برای صادرات آنها صورت بگیرد. نماینده مردم 
قم در مجلس شورای اسلامی افزود: شرکت های دانش بنیان با فناوری هایی که ایجاد 
کرده اند توانسته اند در راستای اقتصاد مقاومتی اقدامات خوبی ارائه کنند. وی ادامه داد: 
تا زمانی که زیرساخت های توسعه تولیدات تامین نشود اقتصاد مقاومتی تحقق پیدا نمی 
کند. در ادامه این جلسه رئیس سازمان مدیریت و برنامه بودجه قم با اشاره به تهاتر بدهی 
های شهرداری گفت: شهرداری باید بدهی های دستگاه های مختلف را مشخص و تا هفته 
آینده اعلام کند. سید حسن رضوی افزود: اداره کل راه و شهرسازی، مرکز خدمات حوزه 
های علمیه و اداره کل آموزش و پرورش به شهرداری بدهکار هستند تا شهرداری بتواند این 
مبالغ را برای آینده شهر حفظ کند و در صورت نیاز مورد استفاده قرار دهد. وی بیان داشت: 
تحقق اقتصاد مقاومتی نیازمند همکاری دستگاه های مربوطه است تا بتوانیم از ظرفیت 
استان بهره مند شویم. در بخش دیگر این جلسه رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به 
اینکه باید نگاه ویژه ای به درآمد شهر صورت بگیرد گفت: باید با فکر جدید در صدد استفاده 
از ظرفیت های استان برای درآمد شهر ایجاد شویم. ولی الله بیاتی افزود: برای رونق ساخت 
و ساز باید اقدامات کارشناسی صورت بگیرد و اگر در جذب سرمایه گذار مشکلی وجود 
است باید مرتفع شود. وی ابراز داشت: اگر نگاه های واقع گرایانه صورت نگیرد از این رکود 

خارج نخواهیم شد و مشکلات در سریع ترین زمان حل نمی شود.

رئيس شورای اسلامی شهر قم:

برای رکود صنعت ساختمان چاره انديشی شود
 رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: قرارگاه فرماندهی اقتصاد مقاومتی باید با استفاده 
از ظرفیت دستگاه های اجرایی برای خروج صنعت ساختمان از رکود و فراهم سازی 

بسترهای سرمایه گذاری چاره اندیشی کند.
ولی الله بیاتی در دوازدهمین نشست ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان قم که 
در تالار امام جواد )ع( استانداری برگزار شد، با تاکید بر اینکه نمایندگان دستگاه های 
اجرایی در قرارگاه فرماندهی اقتصاد مقاومتی نباید به دنبال ارائه گزارش روزانه خود باشند، 
اظهار کرد: هدف قرارگاه عملیاتی کردن برنامه های جدید با محوریت اقتصاد مقاومتی در 
دستگاه های اجرایی است. وی بر لزوم تدوین برنامه مشخصی در شهرداری قم برای افزایش 
درآمدهای پایدار تاکید کرد و افزود: قرارگاه فرماندهی اقتصاد مقاومتی باید با استفاده از 
ظرفیت دستگاه های اجرایی برای خروج صنعت ساختمان از رکود و فراهم سازی بسترهای 
سرمایه گذاری چاره اندیشی کند. رئیس شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه تحقق ارکان 
اقتصاد مقاومتی بدون استفاده از ظرفیت های مردمی امکان پذیر نیست، تصریح کرد: شورای 
اسلامی شهر قم در مصوبات خود به سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی به صورت ویژه 
نگاه داشته است. وی با اشاره به برخی از مشکلات اقتصادی واحدهای تولیدی استان قم 
عنوان کرد: مسؤولان باید با استفاده از ظرفیت انعطاف پذیری برخی از قوانین در رفع موانع 
تولیدکنندگان اهتمام جدی داشته باشند. بیاتی رونق چرخه اقتصاد را نیازمند افزایش 
هماهنگی میان مسؤولان استانی دانست و مطرح کرد: قرارگاه اقتصاد مقاومتی بستر 

مطلوبی را برای تقویت هماهنگی میان مسؤولان ایجاد کرده است.

معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم خبر داد

 پرداخت 80 ميليارد تومان تسهيلات کارآفرينی
 معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم از پرداخت 80 میلیارد تومان تسهیلات بانکی به 
مشاغل خانگی، صنایع دستی و کارگاه های کوچک طی چهار سال اخیر در راستای تحقق 

ارکان اقتصاد مقاومتی خبر داد.
رضا فقیهی در دوازدهمین نشست ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان قم که در 
تالار امام جواد )ع( استانداری برگزار شد، با بیان اینکه تحقق ارکان اقتصاد مقاومتی از 
اولویت دارترین برنامه های سپاه و بسیج است، اظهار کرد: برای توسعه مشاغل خانگی، 
صنایع دستی و کارگاه های کوچک طی چهار سال اخیر نزدیک به 80 میلیارد تومان 
تسهیلات بانکی به متقاضیان واگذار شده است. معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم 
با تاکید بر اینکه مشاغل خانگی به سطح تولید قابل توجهی رسیده اند، اضافه کرد: اکنون 
این مشاغل برای ارائه محصولات خود نیازمند بازارچه های مناسب هستند که امیدواریم 
با همکاری مسؤولان استانی بازارچه هایی را در مرکز شهر و در نزدیکی عوارضی قم تهران 
برپا کنیم. همچنین در ادامه این مراسم معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم از 
تلاش شهرداری قم برای فراهم سازی بسترهای جذب سرمایه گذاران در قم یاد کرد و 
گفت: ارائه تسهیلات به واحدهای گردشگری و هتل ها به صورت ویژه در کارگروه عمرانی 
قرارگاه فرماندهی اقتصاد مقاومتی درحال پیگیری است. محسن بهشتی خاطرنشان کرد: 
استان قم ظرفیت های فرهنگی، گردشگری و مذهبی را به خود اختصاص داده است که 
امیدواریم بتوانیم با استفاده از ظرفیت بخش خصوصی در راستای معرفی و بهره برداری از 

این ظرفیت ها اقدامات مطلوبی را انجام دهیم.

طباطبايی مطرح کرد

صدور 117 پروانه بهره برداری 
در منطقه ويژه اقتصادی سلفچگان

مدیر منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان با تاکید بر اینکه دستگاه ها باید از قوانین مرتبط 
با واحدهای تولیدی برداشت واحدی داشته باشند، گفت: نبود سرمایه در گردش و ارائه 

تسهیلات بانکی با نرخ سود بالا برای واحدهای تولیدی مشکل ساز شده است.
سید مهدی طباطبایی در دوازدهمین نشست ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان قم 
که در تالار امام جواد )ع( استانداری برگزار شد، با اشاره به صدور 117 پروانه بهره برداری در 
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان اظهار کرد: فعالیت واحدهای این منطقه به صورت مستمر 
مورد بررسی قرار داده می شود. وی با بیان اینکه 17 واحد تولیدی منطقه ویژه اقتصادی 
سلفچگان تعطیل شده اند، اضافه کرد: واحدهای این منطقه به صورت ویژه نسبت به تحقق 
ارکان اقتصاد مقاومتی اهتمام دارند و در این راستا حمایت از دو شرکت دانش بنیان در 
دستور کار قرار گرفته است. مدیر منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان نبود هماهنگی مطلوب 
میان دستگاه های اجرایی را از موانع اقتصاد مقاومتی برشمرد و خاطرنشان کرد: برای انتقال 
ماشین آلات مرتبط به واحدهای تولیدی این منطقه ویژه بر اساس مصوبه شورای عالی 
مناطق آزاد نباید از هیچ عوارضی دریافت شود. وی با تاکید بر اینکه دستگاه های اجرایی باید 
از قوانین مرتبط با واحدهای تولیدی برداشت واحدی داشته باشند، عنوان کرد: نبود سرمایه 
در گردش و ارائه تسهیلات بانکی با نرخ سود بالا برای واحدهای تولیدی مشکل ساز شده 
است. طباطبایی تقویت تولیدات داخلی استان قم را از اولویت های منطقه ویژه اقتصادی 
سلفچگان برشمرد و مطرح کرد: 11 طرح با برنامه ریزی پنج ساله برای افزایش تولیدات 

داخلی برنامه ریزی شده که در صورت تأمین منابع مالی مورد نیاز اجرای می شود.

رئيس اتحاديه بافندگان،  توليد و فروش فرش دستباف استان قم:

فرش دستباف ابريشمی قم 
حرف اول را در ايران می زند

رئیس اتحادیه بافندگان،  تولید و فروش فرش دستباف استان قم گفت: این استان در 
بحث فرش دستباف ظرفیت زیادی دارد و از لحاظ فرش دستباف ابریشمی حرف اول را 

در ایران می زند.
رضا بلندیان با اشاره به مشکلات صنعت فرش اظهار کرد: استادکاران فرش گرفتاری های 
زیادی دارند، شاید بتوان گفت در طول سال هایی که من در بازار فرش بودم، یادم نمی آید 
که بازار با چنین رکودی مواجه شده باشد، رکود کنونی بازار هم شدیدتر و هم طولانی تر از 
رکودهای سابق بوده است و فعالان صنعت فرش چند سالی متوالی است که با رکورد شدید 
بازار مواجه هستند. رئیس اتحادیه بافندگان،  تولید و فروش فرش دستباف استان قم ادامه 
داد: دولت باید با کمک به استادکاران فرش و ارائه تسهیلات ارزان قیمت به آنها، این افراد 
را کمک کند تا آنها اشتغال موجود در صنعت فرش را حفظ کنند، اگر از استادکاران فرش 
حمایت نشود و رکود بازار هم ادامه پیدا کند، در یکی دو سال آینده نیمی از استادکاران 
فرش از این صنعت خارج می شوند و به تبع آن بیکاری گسترده ای را در صنعت فرش 
شاهد خواهیم بود. وی افزود: همچنین در پی تعطیلی برخی واحدهای صنعتی و بیکاری 
کارگران این واحدها، آنها به کار قالی بافی روی آوردند، افرادی که قالی می بافند، بیشتر از 
قشر پایین جامعه هستند و می توان از آنها به عنوان هنرمندانی زحمتکش یاد کرد و کار 

قالی بافی در واقع یک هنر است.

یادداشت )2(

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: در دوران 
دفاع توانستیم قدرت دفاعی بومی را چنان بالا ببریم و برتر 
کنیم که امروز اقتدار نظامی و دفاعی ایران قابل انکار نیست و 

مایه وحشت بدخواهان است.
کانون  اعضای  جمع  در  رفسنجانی  هاشمی  آیت الله 
خلبانان ایران، با تبریک آغاز هفته دفاع مقدس به همه ی 
دلاوران آن عرصه ی تاریخی و مردم ایران، گفت: به عنوان 
کسی که از ابتدای جنگ تا انتها در مسؤولیت های متعدد از 
همه ی فراز و فرودها خبر دارم، وظیفه ی خویش می دانم از 
همه ی کسانی که در جنگ نقش آفرینی کرده اند، صمیمانه 

تشکر کنم.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با یادآوری شرایط 
سیاسی ایران در زمان آغاز جنگ و اوضاع نیروهای نظامی 
ارتش، سپاه و بسیج، گفت: در جبهه ی مقابل ما غرب با تمام 
توان اطلاعاتی و تبلیغاتی، شرق با تمام تجهیزات نظامی و 
ارتجاع منطقه با حمایت های مالی، از ارتش بعث پشتیبانی 

می کردند.
هاشمی رفسنجانی، با بیان این جمله که »ایران، مظلومانه 
درگیر جنگ شد«، به جلسه ی سران آن روز نظام با جمعی 
در  هوایی  نیروی  خلبانان  ویژه  به  ارتش،  فرماندهان  از 
زیرزمین ستاد جنگ اشاره کرد و گفت: خلبانان آن روز از ما 
می خواستند که اگر می خواهید آتش بس را بپذیرید، فرصتی 
بدهید تا از حیثیت ایران و ارتش، دفاع و تجاوز بی شرمانه ارث 

بعث در بمباران 11 فرودگاه کشور را جبران کنیم.
وی، 150 سورتی پرواز نیروی هوایی ارتش در روز اول 
را کارساز و تأثیرگذار توصیف کرد و گفت: عقبه ی ارتش 
بعث در آن حمله چنان منهدم شد که هنوز پس از سال ها 

نتوانستند جبران کنند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، به اقدام شهید 
عباس دوران و خلبان منصور کاظمیان، در مقطع برگزاری 
اجلاس غیرمتعهدها که می خواستند در بغداد برگزار کنند 
و ما مخالف بودیم، اشاره کرد و گفت: با کبوتران آهنین بال 
خویش به همان ساختمانی زدند که قرار بود اجلاس در آن 
برگزار شود که اگر چه خود آسمانی شدند، اما نا امنی بغداد 
را برای همه جهانیان ثابت کردند که یک پیروزی سیاسی و 
نظامی برای ایران بود. چون ثابت کرد که بغداد امنیت لازم را 

برای برگزاری این اجلاس ندارد.
هاشمی رفسنجانی، نقش نیروی هوایی برای تداوم صدور 
نفت ایران در زمان جنگ را یکی دیگر از کارهای ستودنی 
خلبانان ایرانی دانست و گفت: سیاست ارتش بعث جلوگیری 
از صدور نفت ایران برای تحت الشعاع قرار دادن اقتصاد کشور 
و هزینه های جنگ بود، اما خلبانان تیزپرواز ایران که روزی 
مانند نیروی زمینی در خاکریزها علیه دشمن می جنگیدند، 
در آن مقطع به کمک نیروی دریایی در خلیج فارس و دریای 

عمان آمدند و نگذاشتند نقشه  شوم ارتش بعث عملی شود.
وی با این خطاب به خلبانان که »شما افتخارات بزرگی 
در تاریخ جنگ خلق کردید«، گفت: برنامه ریخته بودند که 
یک هفته مرکز ایران را پس از اشغال خوزستان بگیرند و با 
خود می گفتند جدا کردن خوزستان از ایران که حتمی است، 
اما پس از هشت سال، هزیمت خویش را پذیرفتند که اسناد 
آن در نامه هایی که صدام برای من می نوشت، موجود است.

یادآوری  با  نظام،  مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 
مشکلات ماههای اول جنگ و ناهماهنگی های سیاسی در 
مرکز، گفت: بعضی از کسانی که مسؤولیت اداره جنگ را 
هم داشتند، هم به سپاه اجازه حضور در جنگ نمی دانند 
و هم تجهیزات ارتش را از رزمندگان خطوط مقدم پنهان 
به  از خاک  برای دفاع  ایران  اما عشق جوانان  می کردند؛ 
گونه ای بود که سپاه و بسیج از همان نخستین روزها پا به پای 

ارتش به میدان کارزار رفتند و حماسه های بزرگی آفریدند.
هاشمی رفسنجانی، در خصوص نقشه ی شوم ارتش بعث 
برای جدایی خوزستان از ایران، گفت: در همان ماه های اول 
یاسر عرفات در سفر به ایران به من گفته بود که در ستاد کل 
ارتش بعث نقشه ی دیدم که دو فلش برای تسخیر مسجد 
سلیمان و بهبهان در استان خوزستان دارند که این نقشه، در 
راستای همان نقشه ی شومی بود که فکر می کنند با اجرای 

آن انقلاب را شکست می دهند.
فرمانده هشت سال دفاع مقدس، با ارائه تحلیلی تاریخی 
پیشروی ها،  فرودهای  و  فراز  و  مقاطع مختلف جنگ  از 
پیروزی ها و عدم الفتح ها، گفت: در آخر جنگ همه ی حامیان 
ارتش بعث در سازمان ملل سندی را امضا کردند که صدام 
شروع کننده جنگ و متجاوز است و باید هزینه های ایران 

را بپردازد که البته کارشناس آنها خیلی کم حساب کردند.
وی پیروزی سیاسی ایران در جنگ را مرهون پیروزی های 
نظامی رزمندگان در خطوط مقدم جبهه از جنوب تا شمال 
جهاد  مردمی،  نیروهای  همراهی  گفت:  و  دانست  غرب 
سازندگی، شهربانی و ژاندارمری، کمیته های انقلاب اسلامی، 
عشایر، نظامیان جنگ های نامنظم و چریکی و مهم تر از همه 
بسیج با سپاه و ارتش برای تقویت توان نظامی ایران ستودنی 
است که می تواند درسی برای همه ی ملتها در دفاع از کیان 
خویش باشد. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با اشاره 
به چرایی و چگونگی تأسیس و تشکیل سپاه پاسداران در 
اوایل انقلاب، گفت: با قدرت تمام مشغول خنثی سازی نا 
امنی های منافقین در اقصی نقاط کشور برای اجرای نقشه ی 
ترکمن  آذربایجان،  کردستان،  خوزستان،  تجزیه ی  شوم 
صحرا، سیستان و بلوچستان، بود که وقتی جنگ آغاز شد، با 
همان توان و قدرت به سوی جبهه ها رفت و پا به پای ارتش 
دشمن را که بدون زحمت پیشروی می کرد، زمینگیر کردند.

هاشمی رفسنجانی، در ادامه سخنان خویش نقش نیروی 
هوایی ارتش ایران را در پیروزی نهایی انقلاب و تثبیت آن به 
یاد آورد و با اشاره به بیعت همافران نیروی هوایی در مدرسه 
علوی با امام، گفت: آن بیعت کمر ارتش و رژیم پهلوی را 
شکست و بعدها در گزارشهای ژنرال هایزر به مسؤولان 
آمریکایی آمده بود که دیگر به بقای رژیم پهلوی امیدی 
نیست. وی محبوبیت خلبانان نیروی هوایی در بین مردم را 
نشان از صداقت رفتاری آنان در انجام وظیفه دانست و گفت: 
اوج این محبوبیت آنجاست که خلبانان ایرانی در هرجای دنیا 

که باشند، می درخشند.

فرمانده هشت سال دفاع مقدس، در بخش پایانی سخنان 
خویش با گرامیداشت یاد و خاطره همه ی شهدا، مفقودان، 
استقامت  و  و ستودن صبر  ایثارگران  آزادگان،  جانبازان، 
از  استقبال  و  فرزندان  بدرقه ی  برای  ایرانی  خانواده های 
جنازه های شهدای خویش، گفت: وعده ی خداوندی در این 
صبر و کمک به جبهه ی حق، یاری الهی در »ان تنصرالله 

ینصرکم« است.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با برشمردن برخی 
از اسناد غیرقابل انکار برای پیروزی ایران در هشت سال دفاع 
مقدس، به عنوان یکی از اسناد، به سفر خویش با همراهی 
فرماندهان نظامی سالهای جنگ به عراق در سالهای پس از 
سقوط صدام اشاره کرد و گفت: اوج پیروزی مردم ایران را 
آنجا دیدیم که گروه هایی از همه ی نظامی های ارتش عراق در 
کاخ ریاست جمهوری و اتفاقاً در ساحل دجله ای که ددمنش 
بعثی فرمان حمله به ایران را از آنجا صادر کرده بود، برای 
فرمانده ی ایران در جنگ و به احترام پرچم ایران، سرود 

جمهوری اسلامی را خواندند.
هاشمی رفسنجانی، سرنوشت منافقین را یکی دیگر از 
جلوه های پیروزی ایران در جنگ دانست و گفت: کسانی که 
با وطن فروشی، ستون پنجم ارتش بعث بودند و آن همه به 
مردم ایران خیانت کردند، امروز با دریوزگی در چند پادگان 
محصور، مرگ تدریجی خویش را می گذرانند و می دانند که 

این زندگی خفت بار نتیجه ی خیانت به کشور است.
وی  تأکید کرد: علی رغم تحریم ها در دوران دفاع 
توانستیم با تقویت ساصد و مراکز دیگر تحقیقات نظامی، 
قدرت دفاعی بومی را چنان بالا ببریم و برتر کنیم که امروز 
اقتدار نظامی و دفاعی ایران قابل انکار نیست و مایه وحشت 

بدخواهان است.
 در آغاز این دیدار، خلبان محمود ضرابی در سخنانی 
با یادآوری اقدامات نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی 
ایران، با تکیه بر این نکته که »نمی خواهیم کسانی که روزی 
در اوج بودند، امروز در کنج باشند«، گفت: براین اساس کانون 
خلبانان ایران را در سال 138۶ با عضویت حدود هزار نفر 
تشکیل دادیم تا هراز چند گاهی دور هم باشیم و از خاطرات 

دفاع مقدس بگوییم.
وی با بیان این نکته که »57 آزاده ی خلبان داشتیم که 
هفت نفر آنها آسمانی شدند«، بر آمادگی همه ی خلبانان برای 
دفاع از ایران در هر شرایطی تأکید کرد و گفت: هر جا که 

باشیم، خود را سرباز ایران می دانیم.

آيت الله هاشمی رفسنجانی:

اقتدار نظامی و دفاعی ایران قابل انکار نیست
اخبــار

رئیس جمهوری کشورمان در دیدار با فیدل کاسترو 
رهبر انقلاب کوبا تاکید کرد که ملت بزرگ ایران علیرغم 
فشارها و تحریمها توانسته است به رشد اقتصادی خود 

ادامه دهد.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی که به دعوت 
رسمی رئیس جمهوری کوبا برای سفری دو روزه وارد هاوانا 
شده است، عصر دوشنبه به وقت محلی )بامداد سه شنبه 
به وقت تهران( در دیدار فیدل کاسترو رهبر انقلاب این 
کشور، افزود: خوشحالم که نخستین سفر دو جانبه من 
به آمریکای لاتین از کوبا آغاز می شود که نماد مقاومت و 
مبارزه با استعمار در این قاره است. رئیس جمهوری با اشاره 
به اینکه ملتهای ایران و کوبا هر دو در مقابل فشارهای 
خارجی استقامت کردند، افزود: انقلاب مردم کوبا تحت 
شدیدترین تحریمهای اقتصادی آمریکا قرار گرفت و ملت 
ایران نیز در طول هشت سال جنگ تحمیلی در حالی 

ایستادگی کرد که شرق و غرب به متجاوز کمک می 
کردند، لذا ایران و کوبا نماد مقاومت در برابر شدیدترین 
تحریمها هستند. روحانی تاکید کرد که ملت ایران علیرغم 
فشارها و تحریمهای ظالمانه مسیر توسعه و رشد اقتصادی 

خود را ادامه می دهد. 
با افتخار شريک ثابت قدم شما هستيم

فیدل کاسترو نیز در این دیدار با اشاره به بررسی و 
پیگیری سیر انقلاب اسلامی در ایران گفت: در آغاز پیروزی 
انقلاب اسلامی در ایران نظر مثبت خود را در مورد امام 
خمینی )ره( و انقلاب ملت ایران اعلام کردم. رهبر انقلاب 
1959 کوبا مقاومت ملت ایران در برابر فشارها و تحریمها را 
تحسین برانگیز خواند و افزود: این موضوع نشات گرفته از 

آگاهی و رشد فرهنگی مردم ایران است.  
جمهوری  رئیس  حضور  به  اشاره  با  کاسترو  فیدل 
کشورمان در اجلاس سران جنبش عدم تعهد ادامه داد: 

سخنرانی چشمگیر شما در این اجلاس را به دقت گوش 
دادم و این سخنان و حضورتان در این منطقه روحیه 
مثبتی در آمریکای لاتین ایجاد کرده است. وی در پایان 
با اشاره به بحران آب در نقاط مختلف جهان تاکید کرد که 
در برنامه ریزی آینده کشورهای جهان، آب مساله محوری 
خواهد بود. وی با ابراز خرسندی از سفر رسمی رییس 
جمهوری ایران به هاوانا گفت: ما با افتخار شریک ثابت قدم 
شما هستیم و هیچ کس نمی تواند توسعه روابط کوبا و 

ایران را متوقف کند.
رییس جمهوری کوبا با بیان اینکه ایجاد جنگ، آشوب 
و منازعه در جهان، کاسبی سودآوری برای برخی قدرت ها 
شده است، اظهار داشت: جنون و جنگ افروزی، اندیشه 

برخی قدرتها را احاطه کرده است.
وی همچنین ضرورت توسعه همکاری های ایران و کوبا 

در همه زمینه ها را مورد تاکید قرار داد.

روحانی در ديدار فيدل کاسترو رهبر انقلاب کوبا مطرح کرد

ايران و کوبا نماد مقاومت در برابر شديدترين تحريم ها

ناطق نوری می گوید: ایران پشت سوریه، 
لبنان و فلسطین ایستاد تا دشمن پشت مرز 
ما نیاید. ارزش کار رزمنده های مدافع حرم 
اگر بالاتر از رزمندگان 8 سال دفاع مقدس 

نباشد کمتر نیست.
اکبر  علی  الاسلاموالمسلمین  حجت 
در  شهریور  دوشنبه 29  روز  نوری  ناطق 
جشن بزرگ عید غدیر خم جمعیت هلال 
احمر ضمن تبریک این عید گفت: هفته 
دفاع مقدس را گرامی می دارم و بر روح بلند 
امام و شهدای عالیقدر انقلاب، 8 سال دفاع 
مقدس و مدافعان حرم درود می فرستم و 

از خداوند برای آنها علو درجات خواستارم.
وی افزود: خداوند بزرگ به ما انسان ها 
نعمت خیلی زیاد داد. قرآن می گویند اگر 
بخواهید نعمت های خدا را بشمارید نمی 
توانید احصا کنید. همه چیز را برای ما انسان 
ها آفرید. انسان چه ظرفیت عظیمی است 
که برای رشد و تکامل حد ندارد. بالاترین 
و کامل ترین انسان در جهان آفرینش از 
بدو خلقت تا قیامت حضرت محمد )ص( 
است که حتی برای تکامل او هم حد یقفی 
تعریف نشد. عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام یادآور شد: خدا تمام جهان را برای ما 
انسان آفرید در کنار تمام ظرفیتی درونی 
که برای او قرار داد. بعد می بینیم در همه 
این نعمت ها خیلی منت سر ما نمی گذارد. 
منت گذاشتن برای ماهاست چون ظرفیت 
مان کم است به کسی اگر کمک کنیم یک 
روزی به رخش می کشیم و گذشته اش را 

یادش می آوریم.
وی ادامه داد: خداوند وقتی پیامبر را برای 
ما می فرستد منت می گذارد. اهمیت نعمت 
است نه محدود بودن منعم و نعمت دهنده. 
همه چیز را برای ما آفرید وقتی به پیامبر 
رسید که می خواهد او را به ما بدهد منت 
می گذارد تا ما را رشد دهد و هدایت کند. تا 
سر دو راهی ها او ما را نجات دهد و بکشاند 
به سمتی که شاکر و بنده خدا باشیم و رشد 

و تکامل پیدا کنیم.
ناطق نوری اظهار کرد: رهبری شایسته، 
جامعه  رهبر یک  آید،  می  کامل  و  لایق 
می شود تفاوت رهبری ادیان و حکومت 
های الهی با بقیه رهبرها و ملت ها همین 

است. شاه بیت قصه اینجاست که انسان 
ها را رهبری شایسته می تواند رشد دهد. 
استعدادهای بالقوه را رهبری شایسته می 
تواند به فعلیت برساند. جامعه مرده را رهبری 

شایسته می تواند زنده کند. 
وی افزود: حضرت محمد )ص( از مردم 
منحت و چوب پرست به پیامبری مبعوث 
شد. پیامبر با ظرفیت بالا، لبخند و حسن 
خواست  می  پیامبر  اگر  کرد  رفتار  خلق 

عصبانی باشد نمی توانست.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
بیان کرد: قرآن چقدر زیبا پیامبر را توصیف 
می کند در آیه ای آمده است لطف خداست 
که تو با مردم نرم هستی، اگر بنا بود آدم 
خشنی باشی، مردم می رفتند. خلاصه کلام 
خدا به پیامبر می گوید برای مردم قیافه 
نگیر. اینکه بگوییم شأن ما نیست مثلا اول 
سلام کنیم، شأن چیست؟ پیامبر وسط راه 
آمد در کوچه دید عده ای از جوانان جمع 
شده بودند فرمود چه کار می کنید، گفتند 
داریم وزنه بلند می کنیم ببنیم کدامیک 
پهلوان تریم. پیامبر فرمود بگویم کدام پهلوان 
تر هستید. گفتند بله بفرمایید. فرمود هر 
کس بر هوای نفس غلبه کند پهلوان تر 
است. وی افزود: این رهبر بزرگترین نعمت 
است. بعد از پیامبر نیز رهبری شایسته، لایق 
و جامع دقیقا همانند رسول الله انتخاب 
شد که خود پیامبر انتخاب نکرد بلکه خدا 
انتخاب کرد از قبل هم پیامبر این انتخاب را 

بیان کرد و فقط در غدیر خم نگفت.
ناطق نوری یادآور شد: خداوند رهبری به 
اسم علی به واسطه پیامبر انتخاب کرد. وقتی 
از پیامبر می خواهد رهبری علی را معرفی 
کند پیامبر یک کمی روی مسئله دامادی، 
فامیلی و اینکه بعداً بگویند حکومت فامیل 
بازی است ملاحظه داشت. به او وحی شد 
»علی را معرفی کن اگر نگویی تو رسالت 
خدا را ابلاغ نکردی و رسالت ناقص می ماند 

از مردم هم نترس خدا حفظت می کند.«
پیامبر  وقتی  شد:  یادآور  نوری  ناطق 
حضرت علی را معرفی کرد و گفت »من 
کنتم مولا فهدا علی مولی«. آیه آمد »دین 

تان را کامل کردید«، رهبری نعمت است.
وی افزود: حالا زمان خودمان، ایران یک 

کشور با تاریخ دیرینه و پیشینه عمیق و 
ریشه دار است، حداقل 2 هزار و پانصدسال 
تاریخ تمدن ماست. وقتی رئیس مجلس 
بودم با روسای مجلس مصر، یونان و ایتالیا 
جمع شدیم و قرار شد هر کدام ما درباره 
کشور دیگر صحبت کند. رئیس مجلس 
چنان  کرد  صحبت  ایران  درباره  یونان 
احساس عزت کردم، او گفت تاریخ ایران 
نشان می دهد در طول تاریخ ایرانیان یکتا 
اما توسط  پرست بودند، تاریخ ما آن بود 
سلاطینی آنچنان ذلیل شده بودیم. قبل 
انقلاب حج رفته بودم یک جوان عرب گفت 
گفت  »ایران«،  گفتم  هستید«  »کجایی 
»برادر اسرائیل«. آنچنان تحقیر شدم می 
خواستم زمین دهن باز کند و من را ببلعد و 
این  جمله را نشنوم. شاه آن زمان کنار کارتر 

دست به سینه می ایستاد.
ناطق نوری ادامه داد: با حضرت آیت الله 
خامنه ای رفتم سازمان ملل، ریگان روز قبل 
صحبت کرد و گفت فردا رئیس جمهور ایران 
سخنرانی دارد و تکلیف جنگ را روشن می 
کند. فردا سالن سازمان ملل پر جمعیت بود. 
حضرت آیت الله خامنه ای مثل خطبه های 
نماز جمعه در دو بخش صحبت کرد، در 
بخش نخست گفت »انسان در جهان بینی 
اسلام و اینکه جایگاه انسان در جهان بینی 
اسلام کجاست؟« در هنگام صحبت های 
ایشان دیدم سیاه پوستان حاضر اشک در 
چشمانشان جمع شده بود. آیت الله خامنه 
ای در قسمت دوم حرف هایشان به آمریکا 
حمله کردند. نمایندگان آمریکا 4 نفر بودند 
اول نوشتند، بعد بلند شدند و رفتند. روس 
ها خوشحال بودند بعد موضوع صحبت را 
به سمت شوروی بردند به انتقاد از شوروی 
پرداختند، وقتی تمام شد آنچنان سالن کف 
زدند، ما هم آنجا کف زدیم وقتی به تهران 
برگشتیم گفتند آقای ناطق خیلی خوب 

کف می زدید. 
وی گفت: من بعد از آن سفر به تبریز 
رفتم. در نمازجمعه تبریز گفتند شما آنجا 
کف زدید؟ رفتم پشت تریبون گفتم آنچنان 
سخنرانی عزت آفرین بود که من آشیخ کف 
زدم شما بودید می رقصیدید. دنباله ولایت 
علی و ائمه معصومین، رهبری ولایت فقیه 

است در هیچ مکتبی چنین چیزی وجود 
ندارد. امام بیاید از مرده ها زنده بسازد.

دخترهایم  من  داد:  ادامه  نوری  ناطق 
را زمانی به خوزستان بردم به خودم گفتم 
چه  سنگر«  و  تانک  دیدن  دختر  »برای 
گفتند«  آنها  اما  دارد؟»)بغض(،  جذابیتی 
شما مسئولان به نسل ما خیانت کردید چرا 
واقعیت جنگ را نتوانستید به ما بگویید. این 
دشت وسیع زیر باران آتش بچه ها چه طور 
عبور کردند چه طور از اروند عبور کردند. در 
شلمچه و چذابه باران موشک می بارید. 8 
سال در مقابل دنیا ایستادیم. همین شهدا، 
جانبازان و ایثارگران ایستادند، یک وجب 
خاک را ندادیم. زمان قاجار جنگی نبود، 
17 شهر مان را از دست دادیم زمان  پهلوی 
استان چهاردهم ما یعنی بحرین را از دست 

دادیم.
وی خاطرنشان کرد: امروز عده ای توجه 
ندارند کسانی در محافلی می نشینند بدون 
مطالعه تاریخ حرف می زنند، اگر امروز در 
سوریه آنجا می جنگیم یا کمک می کنیم، 
مشاوره می دهیم و بچه های ما شهید می 
شوند، نگوییم چرا برویم سوریه بچه های ما 
شهید می شوند، چرا به فلسطین و لبنان 
کمک کنیم؟ اگر آزاد فکر کنیم و بدون 
تعصب می توان به نتیجه منطقی رسید، اگر 
بدانیم دزدی می خواهد به خانه ما حمله 
کند و نقشه برای اموال و نوامیس ما دارد باید 
صبر کنم تا به خانه ما بیاید یا باید خارج از 
خانه با او مقابله کنیم. پل ارتباطی ما با لبنان، 
سوریه است. اول می خواستند آن خاکریز 
را قطع کنند. بعد سراغ لبنان و حزب الله 
بروند بعد از برداشتن خاکریز دوم، کوبیدن 
فلسطین دیگر کاری ندارد. وقتی سه خاکریز 
را برداشتند بیایند پشت مرز ما حالا باید 
دفاع کنیم. آزادی و وطن خواهی چه می 
گوید. دین هم نداشته باشیم باید وطن خواه 
باشیم. ناطق نوری اظهار داشت: فلسطینی 
ها روزی با تیرکمان می جنگیدند امروز با 
موشک می جنگند. ایران پشت خاکریز اول، 
دوم و سوم ایستاد تا دشمن پشت مرز ایران 
نیاید. ارزش کار رزمنده های مدافع حرم 
اگر بالاتر از رزمندگان 8 سال دفاع مقدس 

نباشد کمتر نیست.

حجت الاسلام والمسلمين ناطق نوری:

پشت سوريه ايستاديم تا دشمن پشت مرز ما نيايد

دکتر مقصود رنجبر *
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قیمتنمایندگینامخودرو

20634,452,000تیپ5

EF7 44,300,000 دنا با موتور

GLX40530,200,000 پژو 

SLX40532,900,000 پژو 

ELX40,800,000پژوپارس

 36,300,000 پژوپارسسال

E29039,200,000 تندر 

LX32,700,000 رانا 

TU533,300,000رانا 

 30,700,000 سمندLXسال

EF7 31,000,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

 111,000,000رنوکپچر

 35,800,000رنو تندر پیکاپ

 75,000,000هایما اس S7 ( 7 ( . فول دنده ای

 138,000,000 سوزوکی ویتارا اتومات کلاس 8

آخریننرخطلادرایران

4,922,000یکمثقالطلا

1,136,200یکگرمطلای18

آخریننرخانواعسکه

11,150,000سکهبهارآزادی

11,160,000سکهامامی

5,680,000نیمسکه

2,980,000ربعسکه

1,870,000سکهیکگرمی

عضو هیات مدیره انجمن قطعه سازان :

رکود در تولید خودرو نداریم

عضو هیات مدیره انجمن قطعه سازان با بیان این که در حال حاضر رکودی در تولید 
خودرو نداریم، گفت: »اگر رکودی هم در حوزه خودرو وجود داشته باشد، به بازارهای 

خودروهای دست دوم و نمایشگاه های خودرو برمی گردد.«
محمدرضا نجفی منش درباره چشم انداز صنعت خودرو در نیمه دوم سال اظهار 
داشت: »در ابتدای سال در حوزه خودرو وضعیت امیدوارکننده نبود، اما در فصل 

تابستان وضعیت بهبود پیدا کرد.«
وی افزود: »در تابستان امسال رشد تولید را نسبت به پارسال داشتیم و پیش بینی 
می کنیم که این رشد تا پایان سال ادامه دار باشد و حتی شاید بتوانیم به آن برنامه ای 

که پیش بینی کرده بودیم، برسیم.«
عضو هیات مدیره انجمن قطعه سازان با اشاره به فروش خودروسازان در سال جاری، 
تصریح کرد: »امسال خوشبختانه فروش خودروسازان وضعیت بهتری داشته است، 
چون هر چه کارخانه ها تولید کرده اند، همه بلافاصله فروش رفته است و کارخانه ها 

خودرویی در انبارهای خود ندارند.«
نجفی منش در پاسخ به این پرسش که خروج از رکود در صنعت خودرو اتفاق افتاده 
است؟ عنوان کرد: »ما در حال حاضر رکودی در تولید خودرو نداریم. اگر رکودی هم 
وجود داشته باشد، به بازارهای خودروهای دست دوم و نمایشگاه های خودرو مربوط 

می شود.«
وی متذکر شد: »ما هم اکنون مطابق برنامه جلو می رویم و رشد خوبی را نیز انشاءاله 

امسال تجربه خواهیم کرد.«
عضو هیات مدیره انجمن قطعه سازان درباره قرارداد با خودروسازان خارجی و خبر 
رییس سازمان گسترش درباره احتمال انعقاد چند قرارداد تا پایان امسال با چند 
شرکت خارجی، گفت: »در رابطه با کاری که می خواهد انجام شود، تا نهایی نشده، 

بهتر است صحبت نشود.«
نجفی منش با بیان این که در صورت قطعی شدن کار، قراردادها اعلام خواهد شد، 
خاطرنشان کرد: »ورود خودروسازان خارجی به بازار ایران باعث می شود که مدل های 

جدید خودروها وارد ایران شود و صنعت خودرو کشور دگرگون شود.«

معاون وزیر کشاورزی:

کمبود برنج و شکر نداریم

در حالی که طی ماهای گذشته قیمت برنج و شکر به عنوان محصولات پرنوسان 
رو به افزایش بوده و وزارتخانه های کشاورزی و صنعت، معدن و تجارت مسئولیت آن 
را  به گردن دیگری انداخته اند، معاون وزیر کشاورزی اعلام کرد که هیچ کمبودی 
در زمینه تولید و موجودی برنج و شکر در کشور وجود ندارد و وزارت کشاورزی 
مسئول عرضه و  تنظیم بازار محصولات کشاورزی در سطح ملی است؛ نه مغازه های 

سطح شهر.
 عباس کشاورز در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: در زمینه شکر و برنج هیچ کمبودی 
در بازار وجود ندارد و ممکن است در هر بازاری هزارگونه رفتار وجود داشته باشد که 

ارتباطی به موجودی ندارد.  
وی با تاکید بر اینکه موجودی کشور از نظر محصولاتی مانند برنج و شکر هیچ 
مشکلی ندارد، افزود: به عنوان مثال طی هفته های آینده چغندر قند در کارخانه ها 
به بهره برداری رسیده و شکر حاصل از آن در بازار عرضه می شود و هیچ مشکلی در 
این زمینه نداریم. اما باید گفت که قیمت یک محصول مانند برنج و شکر ارتباطی به 
موجودی آن ندارد و ممکن است عواملی مانند احتکار، عدم عرضه یا وجود نقص در 
آن، گرانفروشی و غیره باعث نوسان قیمت و گران شدن آن محصول در بازار شود.  

کشاورز تصریح کرد:  وزارت جهاد کشاورزی بر اساس قانون انتزاع یا همان قانون 
تمرکز وظایف بازرگانی بخش کشاورزی مسئول عرضه  تنظیم بازار محصولات 

کشاورزی در سطح ملی است نه مغازه ها یا بازار خرده فروشی در سطح شهرها.  
 به گزارش ایسنا، پیش از این نیز بهمن دانایی دبیر انجمن صنفی صنایع قند و شکر 
اعلام کرده بود که عرضه شکر تولید شده از چغندر قند روزبه روز در حال افزایش 
است و قیمت آن نیز در آینده نزدیک به قیمت منطقی کیلویی 2900 تومان در بازار 

خرده فروشی نزدیک خواهد شد.  
 همچینین کاوه خاکسار، مدیر کل دفتر غلات وزارت جهاد کشاورزی درباره 
وضعیت تولید بازار برنج پیش بینی کرده که امسال 20 درصد به تولید برنج نسبت 
به سال گذشته افزوده شود و به حدود دو میلیون و 200 هزار تن برسد اما عامل 
اصلی گرانی این محصول دلالان هستند، چرا که قیمت آن در خرده فروشی ها ومغازه 
سطح شهر بیش از حد افزایش پیدا کرده و از قیمت کیلویی 9000 تومان تا 14000 

تومان متفاوت شده است.  



آماده باش بانک ها برای کارت های اعتباری سه رنگ 

جزئیات توزیع کارت های سه رنگ

کارت های جدید  بانک مرکزی صدور  اخیر  وعده   طبق 
با اول  از فردا همزمان  از قبل  با کاربردی متفاوت  اعتباری 
مهرماه در دستور کار شبکه بانکی قرار گرفته و مشتریان بانک ها 
می توانند براساس شرایط تعیین شده از این ابزار بانکی برای 

خرید کالا استفاده کنند.
به گزارش ایسنا، گرچه وجود کارت های اعتباری برای شبکه 
بانکی ماجرای جدیدی نیست و از بیش از 10 سال پیش به طور 
پراکنده و کم کاربرد در بین بانک ها وجود داشته اما چندی است 
به طور جدی تری به برنامه های بانکی اضافه شده و ظاهرا قرار 
است با رویکردی متفاوت از قبل در رونق تولید و اقتصاد اثرگذار 

باشد.
بعد از تجربه صدور کارت های اعتباری خرید کالای ایرانی که 
از سال گذشته و در قالب طرح تسریع رونق اقتصادی و با خط 
اعتباری بانک مرکزی به طور هرچند ناقص به مرحله  اجرا درآمد، 
این بار قرار است روال کارت های اعتباری با بازنگری در روال 

قبلی و به طور گسترده تری در اختیار مردم قرار گیرد.
توزیع کارت های اعتباری در  شرایطی به زودی در دستور کار 
بانک ها قرار خواهد گرفت که بانک مرکزی معتقد است اجرایی 
شدن آن هزینه های تشکیل پرونده در بانک ها را کاهش داده و 

برخی شبهات در مورد عملیات بانکی را از بین می برد.
این در حالی است که کارت های جدید برخلاف طرح قبلی 
که با طرح "کارت اعتباری خرید کالای ایرانی" متفاوت است؛ به 
طوری که کارت های قبلی منحصرا برای خرید کالای ایرانی بود 
اما کارت های جدید محدودیتی در خرید انواع کالا و خدمات 
نداشته و تا سقف 50 میلیون تومان از سوی شبکه بانکی صادر 
می شود ولی کارت های قبلی سقف 10 میلیونی و با سود 12 
درصد توزیع می شد که در این حالت متقاضی نمی توانست 
به طور مستقیم به بانک مراجعه و آن را دریافت کند، چرا که باید 
از طریق سازمانی که در آن مشغول به کار بود، ثبت نام و طی 

مراحلی برای وی کارت اعتباری صادر می شد.
در کارت های جدید اینگونه نیست و در سه رنگ برنزی تا 
سقف 10 میلیون تومان، نقره ای 30 میلیون تومان و طلایی 
50 میلیون تومان صادر و براساس بازپرداخت اقساط از سوی 
مشتری به وی تحویل می شود. سود بازپرداخت تسهیلات 
این کارت ها براساس عقود مبادله ای که اکنون با سود عقود 

مشارکتی برابر و تا 18 درصد است، خواهد بود.
گرچه قرار بود کارت های اعتباری خرید کالای ایرانی به 
مدت یکسال توزیع شود، اما براساس موافقتی که از سوی بانک 
مرکزی انجام شد تا پایان سال جدید زمان آن تمدید شده و در 
این حالت متقاضیان اکنون با دو گزینه برای دریافت کارت های 

اعتباری در شبکه بانکی مواجه خواهند بود.
اما کارت های اعتباری سه رنگ قرار است به زودی جایگزین 
تسهیلات خرد از جمله کالا، خودرو و امثال آن شود و براساس 
وعده بانک مرکزی این کارت ها حداکثر تا پایان سال آینده جای 

وام های خرد را خواهد گرفت.
در مورد کارت های جدید اعتباری باید این را هم اضافه 
کرد که خرید طی ماه انجام شده و در پایان آن صاحب کارت 
می تواند نسبت به تسویه بدهی اقدام کند، اما اگر امکان تسویه 
وجود نداشت دارندگان باید مانده بدهی خود را به مدت 12 تا 
3۶ ماه تقسیط کرده و پرداخت کنند. در اعطای  این کارت ها 
اعتبارسنجی مشتریان و سابقه خوش حسابی آنها مورد توجه 
بوده و هر شهروند می تواند از بانک های مختلف کارت اعتباری 
بگیرد، اما سقف اعتبار دریافتی نمی تواند بیش از 50 میلیون 

تومان باشد.
اما جزئیات بیشتری از نحوه  توزیع کارت های اعتباری بیانگر 
این است که اولویت تسویه تمام یا بخشی از بدهی مشتری 
بابت صورت حساب های مختلف در صورت عدم تعیین توسط 
وی با صورت حساب هایی است که زودتر صادر شده است. 

همچنین در صورتی که سررسید تسهیلات اعطایی از طریق 
کارت اعتباری فراتر از تاریخ انقضای آن باشد، مهلت بازپرداخت 
تسهیلات در چارچوب ضوابط و مقررات جاری پس از انقضای 

کارت اعتباری ادامه خواهد داشت.
 چنانچه مشتری بعد از دوره تنفس و پیش از سررسید نسبت 
به بازپرداخت تمام یا بخشی از تسهیلات اقدام کند، موسسه 
مکلف است حداقل 90 درصد سود پنهان اقساط زودپرداخت 
را متناسب با مدت باقی مانده تا سررسید اقساطی که پرداخت 
شده به مشتری تخفیف دهد و مبلغ وصولی را بین مانده اصل و 

سود تسهیلات اعطای سهم بندی کند.
در مقابل اگر دارنده کارت به تعهدات خود در مقابل موسسه 
برای بازپرداخت تمام یا بخشی از تسهیلات در سررسید مقرر 
عمل نکند، موسسه مبلغی را تحت عنوان وجه التزام تاخیر 
تعدیه دین براساس ضوابط و مقررات ابلاغی بانک مرکزی و 

متناسب با مبلغ و مدت تاخیر، مطالبه خواهد کرد.
شرايط مسدود يا ابطال کارت اعتباری

هم  شرایطی  اعتباری  کارت های  توزیع  دستورالعمل  در 
موجود است که می تواند موجب مسدود و کارت های اعتباری 
شود. براین اساس اگر مطالبات بانک ها در دو ماه از سررسید 
وصول نشود  آن بانک موظف است کارت اعتباری را مسدود و 
امکان استفاده از آن را به حالت تعلیق در آورد. همچنین بانک 
مکلف است این موضوع را به مشتری اعلام کند و در صورتی 
که حداکثر ظرف مدت شش ماه پس از سررسید مطالبات آن 
وصول نشد کارت را باطل کند.   این در حالی است که چنانچه 
کارت اعتباری سه بار مسدود شود امکان ابطال آن برای بانک 

وجود دارد.
همچنین در صورت موافقت بانک با درخواست مشتری برای 
رفع مسدودیت یا اعطای مجدد کارت اعتباری ابطال شده به 
دلیل عدم ایفای تعهدات از جانب مشتری، رفع انسداد، شارژ یا 
اعطای مجدد کارت اعتباری پس از بازپرداخت اقساط سررسید 
شده و به شرط سپری شدن دو ماه درباره ی کارت اعتباری 

مسدودی و یکسال برای کارت ابطال شده خواهد بود.
شرايط دريافت وجه از دارنده کارت اعتباری

 چگونه است؟ 
اما درباره این که آیا بانک می تواند در قبال اعطای کارت 
اعتباری هزینه ای را از مشتری دریافت کند یا خیر باید یادآور 
بانک  ضوابط  براساس  که  دارد  را  امکان  این  بانک  که  شد 
مرکزی مبلغی را تحت عنوان »کارمزد صدور کارت اعتباری 
و اعتبارسنجی مشتری« و »آبونمان سالانه کارت اعتباری« از 
مشتری و »کارمزد بهره برداری از کارت اعتباری« از پذیرنده 
کارت دریافت کند. این در حالی است که دریافت هرگونه وجه 
دیگری از مشتری به استثنای این موارد تحت هر عنوانی ممنوع 

است.
پرداخت  کارت  پذیرنده  و  بانک  توافق  براساس  چنانچه 
مطالبات ناشی از استفاده مشتری از کارت اعتباری در پایان 
دوره تنفس انجام شود مشروط به این که مشتری بدهی خود 
را تا این زمان پرداخت نکند، بانک بابت استفاده وی از کارت 

اعتباری حق دریافت سود ندارد.
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یک کارشناس:

معاملات مسکن در شش ماهه دوم
 افزایش می یابد

یک کارشناس مسکن با بیان اینکه معاملات مسکن در شش ماهه دوم سال جاری به روند 
افزایشی خود ادامه خواهد داد گفت: امسال به عنوان آخرین سال فعالیت دولت شاهد رونق 

بخش مسکن و پروژه های عمرانی خواهیم بود.
کیوان شادمان در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: به نظر می رسد دولت با اقداماتی که انجام 
داده همچون افزایش هشت برابری تسهیلات مسکن نسبت به دوره های قبل، درصدد آن 
است تا بخش مسکن و پروژه های عمرانی را از حالت رکود خارج کند. اگر این اتفاق بیفتد که 
به اعتقاد من رخ خواهد داد ظرفیت اشتغال 30 درصدی این بخشها به افزایش اعتماد مردم 
نسبت به دولت خواهد انجامید. وی افزود: دولت یازدهم در بحث کنترل تورم موفق عمل 
کرد. دولت مجبور بود با توجه به شرایط رکود اقتصاد، جلوگیری از افزایش قیمتها و رونق 
اقتصادی را به صورت متعادل پیش ببرد که این مساله زمانبر بود. اما احتمالا دولت روحانی 
تا پیش از انتخابات ریاست جمهوری سعی می کند تا به بخش مسکن تحرک بدهد. این 
کارشناس مسکن با بیان اینکه کاهش سود بانکی از حدود 22 درصد به 15 درصد با ورود 
تدریجی سرمایه ها به بخش مسکن همراه بود گفت: افزایش میانگین 20 درصدی معاملات 
مسکن تهران از ابتدای سال جاری تا کنون نشان می دهد که سود بانکی به عنوان بخشی بی 
رقیب در حال کمرنگ شدن است و مردم کم کم در حال خارج کردن پولهای خود از بانک 
هستند و در بخش خرید و فروش مسکن سرمایه گذاری می کنند. شادمان تصریح کرد: البته 
آمارها نشان می دهد هنوز ساخت و ساز رونق نگرفته است؛ چرا که مسکن فعلا از سوددهی 
لازم برخوردار نیست. اما با افزایش معاملات پیش بینی می شود که سازندگان برای سرمایه 
گذاری در ساخت و ساز ترغیب شوند. وی درخصوص پیش بینی از بازار مسکن در شش 
ماهه دوم سال 1395 گفت: به اعتقاد من روند افزایش معاملات در شش ماهه دوم نیز ادامه 
می یابد تا به انتخابات ریاست جمهوری برسیم. اما دولت باید در شش ماهه دوم سال جاری 
ریسک بیشتری نشان دهد و در این مدت دولت تلاش کند تا از طریق بخش مسکن آرای 

30 درصدی را به سوی خود جلب کند.

اقتصاد مقاومتی و بایسته های کاربرد الگوهای بومی رشد و توسعه 
تدوین و به کارگیری الگوهای بومی در مدیریت بخش های گوناگون 
اقتصادی کشور از مهمترین پیش نیازهای تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی 
است؛ الگویی که در کنار اسلوب های علمی و تجربه های به دست 
آمده در ایران و دیگر کشورها، رشد و توسعه ملی را به بار خواهد آورد. 
در سال های پس از پیروزی انقلاب اسلامی به ویژه با پایان جنگ 
تحمیلی هشت ساله، بازسازی کشور و پیشبرد طرح های توسعه 
اقتصادی در دستورکار مسوولان اجرایی کشور قرار گرفت. به رغم همه 
تلاش ها در این راستا، نبود یکپارچگی در سیاستگذاری ها، دگرگونی 
اهداف و سیاست ها در گذر زمان، پیگیری طرح های متفاوت در دولت 
ها، غیرهمسانی برنامه ها با شرایط سیاسی و اقتصادی کشور و جامع 
نبودن یا غیرواقعی بودن اهداف در برخی دوره ها به خصوص در نیمه 
دوم دهه 80 باعث شد که ایران به جایگاه اصلی خود در رشد و توسعه 

دست نیابد.
از این رو رهبر انقلاب اسلامی سیاست های اقتصاد مقاومتی را در 
واپسین روزهای بهمن ماه 1392 به عنوان نقشه راه اقتصاد ایران در 
جهت دستیابی به رشد و توسعه ابلاغ کرد. در تبیین این سیاست ها 
آمده است: پیروی از الگوی علمی و بومی برآمده از فرهنگ انقلابی 
و اسلامی عامل شکست و عقب نشینی دشمن در جنگ تحمیلی 
اقتصادی علیه ملت ایران خواهد بود. همچنین، بر پایه ابلاغیه رهبری، 
اقتصاد مقاومتی خواهد توانست در بحران های رو به افزایش جهانی، 
الگویی الهام بخش از نظام اقتصادی اسلام را عینیت بخشد و زمینه و 
فرصت مناسب را برای نقش آفرینی مردم و فعالان اقتصادی در تحقق 

حماسه اقتصادی فراهم سازد.
ضرورت همگامی رشد و توسعه در اقتصاد

رشد اقتصادی به معنای افزایش مداوم تولید خالص سالانه ملی بر 
مبنای قیمت های ثابت است. به طور عمده این هدف با بهره وری 
بالاتر و استفاده بیشتر از عوامل تولید به فرض آن که شرایط فنی در 
اقتصاد ثابت باشد، عملی خواهد شد. به باور کارشناسان، باید میان 2 
مفهوم رشد و توسعه اقتصادی تمایز قایل شد. رشد اقتصادی، مفهومی 
کمّی است در حالیکه توسعه اقتصادی، مفهومی کیفی به شمار می رود.

برای توضیح بیشتر باید گفت رشد اقتصادی به افزایش تولید کشور 
در یک سال خاص در مقایسه با مقدار آن در سال پایه گفته می شود. 
همچنین، توسعه اقتصادی به معنی رشد همراه با افزایش ظرفیت های 
تولیدی اعم از ظرفیت های فیزیکی، انسانی و اجتماعی است. در توسعه 
اقتصادی، رشد کمّی تولید باعث تحول نهادهای اجتماعی نیز می شود 
و این رشد وضعیتی مستمر و پویا می یابد. افزایش به کارگیری نهاده ها 
)افزایش سرمایه یا نیروی کار(، افزایش کارآیی اقتصاد )افزایش بهره وری 
عوامل تولید( و کاربرد ظرفیت های خالی در اقتصاد از مولفه های رشد 
به شمار می روند اما توسعه، مساله ای فراگیر است و تنها در یک بخش 
جامعه رخ نمی دهد. توسعه اقتصادی 2 هدف اصلی افزایش ثروت )رفاه 

مردم جامعه و ریشه کنی فقر( و سپس ایجاد اشتغال را در راستای 
عدالت اجتماعی دنبال می کند.

در قرن بیستم میلادی، تصور بر این بود که رشد و توسعه اقتصادی 
مترادف یکدیگرند و تنها در زمینه جایگاه کاربرد، اختلاف دارند. به طور 
معمول، رشد برای کشورهای توسعه یافته و توسعه در مورد کشورهای 
در حال توسعه به کار می رفت. دیدگاه غالب این بود که رشد اقتصادی، 
توسعه را به همراه دارد و اگر کشوری رشد اقتصادی هفت درصدی را 
در یک فرایند بلندمدت طی کند، به توسعه دست خواهد یافت. پس از 
این که کشورهای زیادی این میزان رشد را در بلندمدت تجربه کردند و 

به توسعه دست نیافتند، نادرستی این فرضیه آشکار شد.
در دیدگاه های تازه تر اما هدف اساسی توسعه نه رشد، بلکه بهره 
گیری از این رشد برای افزایش توانایی ها و ظرفیت های انسان برای 
زندگی ارزشمندتر و فرایند گسترش آزادی واقعی مردم عنوان می شود. 
این دیدگاه، توسعه را زمانی محقق می داند که عوامل اساسی ضدآزادی 

از بین برود.
در مقایسه توسعه کشورها درمی یابیم که پایه توسعه در غرب 
گسترش و بهبود زندگی مادی تعریف شده است. بر این پایه، الگو 
و فرایند توسعه نیز ناگزیر از مدیریت همه دگرگونی های اجتماعی، 
فرهنگی، سیاسی و اقتصادی برای تحقق این مطلوب و آرمان است. 
برخلاف این نوع نگرش، هدف اجتماعی الگوی اسلامی توسعه، تحقق 

عدالت فراگیر اجتماعی، سیاسی و اقتصادی است. این دیدگاه عدالتی 
را می پسندد که استقلال، اقتدار و رفاه اسلامی را در کنار بهره برداری 

بیشینه از ظرفیت ها و فرصت ها نشان می دهد.
 موانع اقتصادی بر سر راه الگوی بومی توسعه 

اقتصاد به عنوان یک علم باید تلاش کند نقطه تعامل پدیده های 
اقتصادی، سیاسی و اخلاقی را بیابد. در تحلیل های اقتصادی لازم است 

عوامل غیراقتصادیِ موثر بر زندگی اقتصادی درنظر گرفته شود. 
الگوی بومی توسعه اقتصادی از نظر اندیشمندان، آن است که هر 
اقتصادی باید در پی درک قوانین تکامل تاریخی خود باشد چرا که 
توسعه منحصر به فرد است و هر کشوری، الگوی توسعه اقتصادی خود 
را می جوید که این الگو از شناخت ویژگی های هر جامعه، اقتصاد و 
پیشینه آن به دست می آید. به عبارتی در به کارگیری الگوی توسعه 
اقتصادی باید از تقلید و نسخه برداری پرهیز و نسخه ای را مناسبِ 
اقتصاد آن سرزمین تدوین کرد. کارشناسان بر این باورند که برای 
تدوین الگوی بومی توسعه اقتصادی ایران باید به برخی از مشکل های 
ساختاری و بزرگ کشور توجه کرد. تا زمانی که راه حلی برای موانعی 
همچون دولت زدگی اقتصاد، عوامل غیراقتصادی موثر بر توسعه، نفت 
زدگی اقتصاد ایران و تعیین قلمرو بخش های دولتی و غیردولتی 

اندیشیده نشود، برنامه ها به نتیجه مطلوب منجر نخواهد شد.
با چالش های ساختاری  دور  از گذشته های  اقتصاد کشورمان 

گوناگونی دست به گریبان بوده است که هر یک از این آن ها، مانعی 
بزرگ در مسیر حرکت اقتصادی و توسعه کشور بوده اند. یکی از 
مهمترین مسایل اقتصادی ایران، سهم بالای دولت در اقتصاد و دولتی 
بودن بسیاری از فعالیت های اقتصادی است. این وضعیت در ساختار 
اقتصاد ایران ریشه های تاریخی دارد. رفع این مشکل در سایه اصلاح 
ساختار اقتصاد ایران در درازمدت ممکن خواهد بود به گونه ای که دولت 

به نقش و وظایف اصلی خود بازگردد.
در چند سال گذشته نیز رهبر انقلاب، بارها در تعیین سیاست های 
کلی اصل 44 قانون اساسی یا تبیین بنیان های اقتصاد مقاومتی، آشکارا 

بر اهمیت این مساله تاکید کرده است.
 تلاقی الگوی بومی توسعه و اقتصاد مقاومتی 

در تحلیل پدیده های اقتصادی، روش تاریخی و روش نظری مکمل 
یکدیگرند. هر اقتصادی برای دستیابی به توسعه، نیازمند الگوی بومی 
است که از ویژگی های اقتصاد و جامعه همان اقتصاد به دست می آید. 
در تحلیل های اقتصادی باید عوامل غیراقتصادی نیز درنظرگرفته شود 

و اقتصاددانان همواره به ساختار تغییرپذیر اقتصاد توجه داشته باشند.
»اقتصاد مقاومتی« در ایران واژه ای تازه اما با کاربردی تاریخی و 
المللی  همیشگی است که در شرایط کنونی کشور و فضای بین 
حساسیت و اهمیت بیشتری دارد. جوهره اقتصاد مقاومتی حداکثرسازی 
بهره وری منابع، تکیه بر مزیت نسبی پایدار و مبتنی بر تنوع اقلیمی 
است. برای نهادیه شدن عقلانیت و خرد اسلامی- ملی در جامعه، همواره 

باید برای استقرار اقتصاد مقاومتی تلاش کرد. 
ازآنجا که ایران منابع زیرزمینی، روزمینی، راهبردی، نیروی انسانی و 
دانش قابل توجهی را دارا است، دستیابی به این مرحله دور از دسترس 
نیست. در برابر نیز، همه مردم در هر گوشه از ایران باید برای تحقق آن 

تلاش کنند و برنامه ریزی و تقسیم کار مورد توجه قرار گیرد.
اقتصاد مقاومتی بر این فرضیه استوار است که توسعه و تلاش برای 
پیشرفت و وسعت بخشیدن به دامنه تولید ثروت در کشور، باعث 
پیروزی و عبور از اثرهای سال های تحریم ناعادلانه علیه ایران خواهد 
شد. در این راستا می توان، وضع موجود را با بهبود روش کار و افزایش 
بهره وری ارتقا داد و فاصله خود را با وضع مطلوب در میان مدت برطرف 
کرد. این حرکت پویا، توسعه اقتصادی در ایران را به همراه خواهد داشت.

در بررسی مولفه های اقتصاد مقاومتی در چارچوب فرهنگ بومی 
کشور می توان گفت این نوع توسعه که با تکیه بر مزیت های نسبی و 
مطلق اقتصادی و تولیدی به دست می آید، پایداری افزونتری می یابد. 
همچنین، این توسعه با ویژگی های سرزمینی ما همخوانی بیشتری 
داشته و عمق خواهد یافت.در این چارچوب، نخست باید از نظریه های 
پیشینیان در رشد و توسعه استفاده ابزاری کرد. توجه به الگوی توسعه 
کشورهای دیگر نیز طرح جامعی را از الگوی اقتصادی به ما ارایه خواهد 

داد. 

بر اساس گزارش بانک مرکزی: 

هزینه خانوار شهری ماهانه حدود 3 میلیون تومان شد 
 بر اساس گزارش بانک مرکزی، هزینه ماهیانه یک خانوار 4 نفره شهری در سال 94 نسبت 

به سال 93 بیش از هفت درصد افزایش داشته است. 
به گزارش ایلنا؛ بانک مرکزی اخیرا گزارشی از وضعیت درآمد و مصرف خانوار ایرانی در سال 
94 منتشر کرده است. این گزارش حاصل آمارگیری  از هزینه و درآمد خانوارهای شهری در 
ایران در سال 94 با مراجعه به حدود 12 هزار و 700 خانوار نمونه می باشد. جزئیات این گزارش، 

به شرح زیر است.
متوسط تعداد افراد خانوار

در سال مورد بررسی متوسط تعداد افراد خانوار 3.38 نفر بود که نسبت به سال قبل کاهش 
داشته است. از کل تعداد خانوارها، خانوارهای 4 نفری با 29.0 درصد بیشترین و خانوارهای 

نه نفری و 10 نفر و بیشتر هر یک با 0.1 درصد کمترین سهم را به خود اختصاص داده اند.
درآمد ناخالص

متوسط درآمد ناخالص سالانه یک خانوار در سال 94 حدود 352595 هزارریال ) ماهانه 
29383 هزار ریال( بوده که نسبت به سال 93 معادل 12.3 درصد افزایش داشته است.

۶9.7 درصد از کل درآمد ناخالص را درآمد پولی ناخالص و 30.3 درصد را درآمد غیر پولی ) 
شامل ارزش اجاری خانه شخصی ( تشکیل داده است.

هزينه ناخالص
بر اساس نتایج این بررسی متوسط هزینه ناخالص سالانه یک خانوار حدود 352۶51 هزار 
ریال ) ماهانه حدود 29388 هزار ریال( بوده است. هزینه مزبور که شامل ارزش اجاری خانه 

شخصی نیز می باشد، نسبت به سال 93 معادل 7.3 درصد افزایش داشته است.
از کل هزینه های ناخالص خانوار به ترتیب 35.0 درصد به مسکن، آب، برق، گاز و سایر 
سوخت ها، 23.۶ درصد به خوراکی ها و آشامیدنی ها، 10.2 درصد به حمل و نقل، 8.3 درصد 
به کالاها و خدمات متفرقه، 5.8 درصد به بهداشت و درمان 4.5 درصد به پوشاک و کفش، 4.1 
درصد به لوازم، اثاث و خدمات مورد استفاده در خانه، 2.1 درصد به هر یک از دو گروه ارتباطات 
و رستوران و هتل، 2.0 درصد به تفریح و امور فرهنگی، 1.9 درصد به تحصیل و 0.3 درصد به 

دخانیات اختصاص داشته است.
تحصيلات

توزیع افراد شش ساله و بیشتر خانوارها بر حسب میزان سود در سال 1394 نشان می 
دهد که 11.7 درصد ) بی سواد( ، 2.1 درصد قادر به خواندن و نوشتن ، 20.2 درصد دارای 
تحصیلات ابتدایی ، 42.9 درصد دارای تحصیلات راهنمایی و متوسطه و 23.1 درصد دارای 

تحصیلات دانشگاهی بوده اند.
اشتغال

بر اساس نتایج این بررسی ، 2۶.4 درصد خانوارها بدون فرد شاغل ، 55.7 درصد دارای 
یک نفر شاغل، 14.7 درصد دارای دو نفر شاغل و 3.2 درصد دارای سه نفر شاغل و بیشتر 

بوده اند.
در مقایسه با سال 1393 درصد خانوارهای بدون شاغل و با سه نفر شاغل و بیشتر افزایش و 

درصد خانواردهای با یک نفر شاغل و با دو نفر شاغل کاهش داشته است.
چند درصد ايرانيان اينترنت دارند؟

در سال 1394 از نظر لوازم زندگی، 4۶.9 درصد از خانوارها از اتومبیل شخصی، 17.4 درصد 
از موتورسیکلت، 13.4 درصد از دوچرخه، 53.3 درصد از چرخ خیاطی، 20.8 درصد از رادیو 
ضبط و ضبط صوت، 99.3 درصد از تلویزیون، 4۶ درصد از ویدیو و دستگاه پخش لوح فشرده، 
4۶.۶ درصد از رایانه )کامپیوتر(، 11.7 درصد از دوربین فیلم برداری، 44.4 درصد از یخچال، 
82.5 درصد از فریزر و یخچال فریزر،99.5 درصد از اجاق گاز،93.1 درصد از جارو برقی،89.5 

درصد از ماشین لباسشویی و 95.3 درصد از تلفن همراه استفاده می نموده اند.
مسكن

بررسی نحوه تصرف محل سکونت خانوارها در سال 1394 نشان می دهد که ۶5 درصد 
از خانوارها در مسکن شخصی) مالک نشین( 25.2 درصد در مسکن اجاری ، 7/0 درصد در 

مسکن در برابر خدمت و 9.1 درصد در مسکن رایگان سکونت داشته اند.
در مقایسه با سال 1393 درصد سکونت در مسکن شخصی افزایش و در صد سکونت در 

مسکن اجرای ، رایگان و در برابر خدمت کاهش داشته است.
براساس نتایج مزبور، 2.9 درصد خانوارها از »یک اتاق«، 30.2 درصد از »دو اتاق«، 47.3 
درصد از »سه اتاق«، 14.9 از »چهار اتاق«، 3.1 درصد از »پنج اتاق« و 1.۶ درصد از »شش 

اتاق و بیشتر« استفاده می نموده اند.
تسهيلات محل سكونت

بررسی تسهیلات محل سکونت خانوارها نشان می دهد که در سال مورد بررسی، 99.۶ درصد 
خانوارها از آب لوله کشی، 100.0 درصد از برق، 93.8 درصد از گاز شهری، 4۶.5 درصد از 
فاضلاب شهری، 78.۶ درصد از تلفن، 37.9 درصد از اینترنت، 98.۶ درصد از آشپزخانه، 99.۶ 
درصد از حمام، ۶3.5 درصد از کولر آبی ثابت، 19.0 درصد از کولر گازی، 8.1 درصد از سیستم 

حرارت مرکزی )شوفاژ( و 41.1 درصد از انباری بهره مند بوده اند.
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نخستین اعتبار پارالمپیکی برای بسکتبال با ویلچر قم

 ایثار الگوی ورزش جانبازان و معلولین

گزارش از رضا جعفری

نماینده بسکتبال با ویلچر استان قم همراه با تیم ملی رتبه دهم بازی های پارالمپیک 
201۶ ریودوژانیرو برزیل را کسب کرد.

موفقیتی که در بزرگترین رویداد ورزشی جهان یعنی پارالمپیک 201۶ ریودوژانیرو برزیل 
نصیب ورزش ایران شد از توجه بسیار خوب و ویژه به ورزش جانبازان و معلولین بود و 
چنانچه در سایر رشته ها نیز این اتفاق رخ بدهد، قم ظرفیت و قابلیت های بالایی برای کسب 

سهمیه حضور در این رخداد بزرگ جهانی دارد.
این در حالی است که آخرین بار در پارالمپیک 1988 سئول کره جنوبی تنها یک سهمیه 
در رشته دو و میدانی با حضور سیدسعید رضا چاووشی نصیب ورزش قم شده بود و بعد 
از 28 سال محمد محمدنژاد در بسکتبال با ویلچر و حسین گلستانی در والیبال نشسته 

نمایندگان قم در این رویداد مهم شدند.
سربلندی نماينده واليبال نشسته قم با کسب مدال طلای پارالمپيک

این دوره از بازی های المپیک و پارالمپیک 201۶ در حالی به پایان رسید که ورزش استان 
قم در المپیک هیچ نماینده ای نداشت اما در پارالمپیک دو ورزشکار معلول به نمایندگی از 
استان قم در ترکیب تیم های ملی کشورمان به میدان رفته و برای ورزش قم پرفروغ بودند.

حسین گلستانی در رشته والیبال نشسته عضو تیم ملی کشورمان و نماینده ورزش 
جانبازان و معلولین استان قم بود که همراه با تیم ملی کشورمان عملکرد بسیار خوبی در 
این رقابت ها داشت و با درخشش و ارائه بازی های خوب در کنار دیگر ملی پوشان به مقام 
نخست پارالمپیک برزیل دست یافت. ششمین قهرمانی تیم ملی والیبال نشسته کشورمان 
در مهمترین رویداد ورزش جهان در سال 201۶ یعنی پارالمپیک ریودوژانیرو برزیل در 
حالی رقم خورد که ایران در مجموع پنج مسابقه برگزار کرد و با شکست تمامی حریفان 

خود به مقام نخست و عنوان قهرمانی نائل شد.
ملی پوشان والیبال نشسته کشورمان در این دوره از رقابت های والیبال نشسته بازی های 
پارالمپیک 201۶ ریودوژانیرو برزیل برابر تیم های ملی چین، بوسنی و هرزگوین و اوکراین 
در مرحله مقدماتی صاحب برتری شدند و برزیل را در نیمه نهایی شکست دادند تا به فینال 
برسند، ضمن اینکه در فینال نیز مجددا از سد بوسنی و هرزگوین عبور کردند تا در تکرار 

فینال انگلیس 2012 این بار در برزیل 201۶ این تیم را برده و قهرمان شوند.
سرمايه گذاری روی بازيكنان بومی و معلولين توانمند در باشگاه ايثار قم

در ورزش جانبازان و معلولین قم برخورداری از یک تیم منسجم و پرقدرت به نام ایثار 
در رشته بسکتبال با ویلچر موجب شد تا قم برای نخستین بار در این رشته ورزشی سهمیه 
حضور در پارالمپیک را به دست بیاورد و دیگر سهمیه نیز از رشته والیبال نشسته نصیب 
ورزش قم شد که در این رشته نیز قم سابقه بسیار خوبی در سطح کشور دارد اما به دلیل 

مشکلات مالی هم اکنون از تیمی در سطح اول والیبال نشسته ایران برخوردار نیست.
تشکیل باشگاه فرهنگی ورزشی جانبازان و معلولین ایثار قم از هفت سال قبل، زمینه 
کسب سهمیه پارالمپیک در رشته بسکتبال با ویلچر را برای ورزش قم فراهم کرد، 
سرمایه گذاری این باشگاه که الگوی ورزش جانبازان و معلولین قم و کشور محسوب می شود، 
بر روی بازیکنان بومی مستعد و آینده دار و مهمتر از آن توجه به معلولین توانمند نظیر محمد 
محمدنژاد موجب شد تا ورزش قم در این رویداد بزرگ جهانی سهمیه بگیرد و قابلیت های 

بالای خود را نشان بدهد.
رتبه دهمی ملی پوش بسكتبال با ويلچر قم در ريو 2016

نماینده دیگر ورزش جانبازان و معلولین استان قم در بزرگترین رویداد سال جاری ورزش 
جهان یعنی پارالمپیک ریودوژانیرو برزیل، محمد محمدنژاد در رشته بسکتبال با ویلچر و در 
ترکیب تیم ملی کشورمان بود که همراه با این تیم در جایگاه دهم پارالمپیک ریو قرار گرفت.

محمدنژاد که دلیل یک سانحه رانندگی در سال 1387 دچار معلولیت شده، از سال 
1388 در رشته بسکتبال با ویلچر فعالیت می کند و نخستین باشگاهی که فعالیت خود را 
در آن به صورت رسمی در رشته بسکتبال با ویلچر آغاز کرد و از آن به سطح اول بسکتبال 

با ویلچر ایران معرفی شد، باشگاه ایثار قم است.
این بازیکن از زمان آغاز فعالیت خود در رشته بسکتبال با ویلچر، پیشرفت بسیار خوبی 
داشت و به عنوان نخستین بازی بومی بسکتبال با ویلچر قم توانست همراه با تیم ملی 
کشورمان به رقابت های بزرگ و معتبری هچون پارالمپیک 201۶ ریودوژانیرو برزیل اعزام 

شود.
قهرمانی  باشگاهی،  رده  در  قم  ایثار  ویلچر  با  بسکتبال  تیم  ترکیب  در  محمدنژاد 
و نایب قهرمانی های متعددی را در سطح ایران کسب کرده و همراه با تیم ملی جوانان 
کشورمان به مقام قهرمانی رقابت های سه نفره و پنج نفره بسکتبال با ویلچر بازی های 

پاراآسیایی جوانان در سال 2013 دست یافته است.
این چهره موفق و آینده دار بسکتبال با ویلچر قم که سه سال قبل در مسابقات قهرمانی 
جوانان جهان در کشور ترکیه یکی از مهره های موثر تیم ملی ایران در کسب رتبه پنجم 
جهان بود، از سوی مسوولان برگزاری رقابت های جهانی آن سال به عنوان یکی از پنج ستاره 

بازی ها انتخاب شد.
شروع و پايان موفق ايران بدون کسب مجوز صعود

پیشرفت های محمدنژاد در رشته بسکتبال با ویلچر وی را به عنوان عضو اصلی تیم 
ملی راهی رقابت های 201۶ پارالمپیک ریودوژانیرو برزیل کرد و محمدنژاد در کنار دیگر 
ملی پوشان کشورمان در مقابل رقبا به عنوان یکی از اعضای اصلی تیم ملی ایران گام به 
میدان رقابت گذاشت. تیم ملی بسکتبال با ویلچر کشورمان در مرحله گروهی رقابت های ریو 
با تیم های ملی آلمان، برزیل، انگلیس، الجزایر و امریکا هم گروه بود و با اینکه شروع و پایان 
بسیار خوبی در مرحله گروهی این مسابقات داشت اما به دلیل عدم اعتماد به نفس کافی و 
البته کمی بداقبالی از راهیابی به جمع هشت تیم برتر بازماند. ملی پوشان بسکتبال با ویلچر 
ایران در گام نخست تیم ملی آلمان را غافلگیر کرده و یکی از قدرت های بسکتبال با ویلچر 
جهان را در پارالمپیک ریودوژانیرو برزیل شکست دادند اما سه مسابقه بعدی را به ترتیب 
به تیم های ملی امریکا، انگلیس و برزیل واگذار کردند تا برتری آنها مقابل تیم ملی الجزایر 

چندان سودی نداشته باشد.
تیم ملی بسکتبال با ویلچر در آخرین روز دیدارهای مرحله گروهی با امید به کسب مجوز 
صعود به مرحله نهایی و جمع هشت تیم برتر با قدرت به مصاف تیم ملی الجزایر رفت و با 
نتیجه ای بسیار خوب این تیم را شکست داد اما برتری آلمان برابر برزیل مانع از صعود ایران 

شد تا تیم ملی به مسابقات مرحله رده بندی برود.
رتبه دهمی پارالمپيک نتيجه تلاش ملی پوش بسكتبال با ويلچر قم و هم تيمی ها

بدین ترتیب تیم ملی بسکتبال با ویلچر ایران در آخرین بازی خود در مسابقات پارالمپیک 
ریودوژانیرو 201۶ برزیل برای کسب رتبه نهم این رقابت ها به مصاف رقیب آسیایی خود 
یعنی تیم ملی بسکتبال با ویلچر ژاپن رفت اما در پایان با اختلاف 13 امتیاز این دیدار را 
واگذار کرد. مصاف ایران با ژاپن در پایان چهار زمان 10 دقیقه ای رقابت نزدیک و حساس دو 
تیم، سرانجام با نتیجه ۶5 بر 52 به نفع چشم بادامی ها تمام شد و تیم ملی بسکتبال با ویلچر 
کشورمان که بعد از غیبت در پارالمپیک 2012 لندن بار دیگر به عنوان نایب قهرمان سال 

2015 آسیا به این رقابت ها آمده بود، در رتبه دهم این بازی ها قرار بگیرد.
ملی پوشان بسکتبال با ویلچر کشورمان در آغاز رقابت با تیم ملی ژاپن نسبت به حریف 
بازی برتری ارائه کردند اما حریف آسیایی تیم ملی آرام آرام جریان بازی را به کنترل خود 
درآورد و و چند امتیاز از تیم ملی ایران پیش افتاد و با اینکه بازیکنان تیم ملی در مقاطعی از 
بازی برای جبران امتیازات خوب ظاهر شدند اما در نهایت نتیجه به نفع ژاپنی ها رقم خورد.

تیم ملی بسکتبال با ویلچر کشورمان در بازی های پارالمپیک ریودوژانیرو برزیل با سرمربی 
سیدعباس آقاکوچکی به مصاف حریفان خود رفت، ضمن اینکه عباس خاکی مربی دو 
فصل اخیر تیم بسکتبال با ویلچر ایثار قم که با این تیم به دو قهرمانی متوالی در لیگ برتر 
باشگاه های کشور نیز دست یافته مربی تیم ملی بود و کمال عشق مربی سازنده بسکتبال با 

ویلچر ایران و زنجان نیز مسوولیت سرپرستی تیم ملی را بر عهده داشت.
محمدنژاد: از نظر تجربه مقابل حريفان کم آورديم

ملی پوش بسکتبال با ویلچر استان قم راجع به تجربه بازی در رویداد بزرگی همچون 
پارالمپیک به خبرنگار فارس در قم، گفت: من در بازی های آسیایی و همچنین مسابقات 
جوانان جهان بازی کرده بودم و تقریبا با شرایط و جوّ مسابقات مهم برون مرزی آشنا بودم 
اما واقعا پارالمپیک سطح بسیار بالاتر دارد. محمد محمدنژاد عنوان کرد: ما تیم ملی آلمان را 
در نخستین بازی خود غافلگیر کردیم و آنها تصور بازی خوب ما را نداشتند اما در بازی های 
بعدی به دلیل اینکه خوب آنالیز شده بودیم و البته بعد از غیبت در دوره قبل بازی های 
پارالمپیک، کمی کم تجربه هم بودیم، خوب قابلیت های خودمان را نشان دادیم اما از نظر 

تجربه مقابل حریفان کم آوردیم.
نتايج پارالمپيک فاصله بسكتبال با ويلچر ايران با جهان را نشان داد

سیدعباس آقاکوچکی که در سال های 1390 و 1391 دو سال متوالی به عنوان سرمربی 
تیم بسکتبال قم در مسابقات لیگ برتر باشگاه های کشور حضور داشته است، راجع به 
عملکرد تیم ملی در پارالمپیک ریو به خبرنگار فارس می گوید: قرعه بازی ها برای ما به 
شکلی برنامه ریزی شده بود که شروع و پایانی خوبی داشتیم اما سه بازی سخت ما به صورت 
متوالی انجام شد و بازیکنان نتوانستند از تمام توانایی های خود استفاده کنند. وی با بیان 
اینکه انتظار داشت تیمش به جمع هشت تیم برتر برود، در پایان خاطرنشان کرد: ما برابر 
تیم ملی آلمان عملکرد بسیار خوبی داشتیم و بعد از آن برابر سه حریف دیگر یعنی امریکا، 
انگلیس و برزیل به دلیل اینکه با استرس بازی کردیم، توانایی های تیم ملی خوب ارائه نشد 
ولی آنها جزو کشورهای مطرح این رشته هستند و نتایج بازی با آنها، فاصله بسکتبال با ویلچر 

ایران با جهان را نشان داد.

 پشت پرده انتخاب اشکانی چه بود؟

انتخاب سرمربی تيم های ملی کشتی برخلاف قانون
انتخاب مربیان تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی و 
نحوه تصمیم گیری در این باره، ابهامات بسیاری را به 
وجود آورده و مدیریت بسته این فدراسیون نیز بر این 

موضوع دامن زده است.
 اعضای شورای فنی تیم های ملی کشتی آزاد و 
فرنگی که برخی از آنها به تازگی از رسول خادم حکم 
گرفته اند در شرایطی نخستین تصمیم خود را برای 
انتخاب سرمربی تیم ملی کشتی آزاد و فرنگی اعلام 
کردند که این انتخاب ها با حرف و حدیث های بسیاری 

همراه بوده است.
برخی از منتقدان و البته کارشناسان اعتقاد دارند 
که فدراسیون کشتی دچار تخلف شده و برخلاف 
اساسنامه خود عمل کرده است. با توجه به مصوبه 
پنجشنبه  که  کشتی  فدراسیون  عمومی  مجمع 
هفته گذشته برگزار شد و به عنوان بالاترین مرجع 
قانونگذاری در فدراسیون کشتی و سایر فدراسیون ها 
محسوب می شود، مقرر شده بود ابتدا شورای فنی در 
رشته آزاد و فرنگی تشکیل شود و پس از تشکیل این 
شورا، اعضای شورا، مدیر تیم های ملی را انتخاب کنند و 
مدیر تیم های ملی، سرمربی مورد نظر خود را به شورای 
فنی اعلام کند تا در صورت تایید این شورا سرمربی 

جدید بتواند در راس امور فنی قرار بگیرد.
روسای  حضور  در  که  اساسنامه  این  برخلاف 
هیئت های کشتی تمامی استان ها مورد تایید قرار 
گرفت، هم در کشتی آزاد و هم در کشتی فرنگی 
اعضای شورای فنی بدون انتخاب مدیر تیم های ملی 
در رده بزرگسالان سرمربیان جدید را انتخاب کردند. 
در کشتی فرنگی انتخاب علی اشکانی با ابهامات بسیار 
زیادی همراه بوده و در کشتی آزاد نیز برخی محمد 
طلایی را گزینه خوبی نمی دانند و معتقدند وی در 
کنار غلا مرضا محمدی با درصدی شانس پایین تری 

می توانست قرار بگیرد. 
 به هر شکل با وجود اعتقاد برخی از اعضای شورای 
فنی و کارشناسان که 2 گزینه غلامرضا محمدی 
در کشتی آزاد و حسن رنگرز در کشتی فرنگی را 
دارای بیشترین شانس برای قرار گرفتن در سمت 
سرمربیگری تیم ملی می دانستند، در نهایت نام محمد 
طلایی که البته وی نیز جزو گزینه های کشتی آزاد بود 
و علی اشکانی که به هیچ عنوان جزو گزینه های کشتی 
فرنگی قرار نداشت، اعلام شد تا این نفرات در راس امور 

فنی قرار بگیرند.
نکته جالب جایی است که اعضای شورای فنی بارها 
در گفت و گو با رسانه های مختلف و البته خبرگزاری 
تسنیم، گزینه هایی همچون جمشید خیرآبادی و 
حسن رنگرز را در کشتی فرنگی و غلامرضا محمدی و 
محمد طلایی را در کشتی آزاد، دارای بیشترین شانس 
می دانستند اما در کمال تعجب در کشتی فرنگی به 
یک باره علی اشکانی سرمربی شد و گزینه ای چون 
غلامرضا محمدی نیز به هیچ عنوان نامش در شورای 
فنی مطرح نشد تا ابهام در انتخابات بیشتر از گذشته 

شود.
اشکانی در رده نوجوانان در سالیان گذشته عملکردی 

قابل دفاعی داشته و شورای فنی می توانست از وی در 
همان رده یا یک رده بالاتر استفاده کند اما از وی به 
عنوان سرمربی در رده بزرگسالان استفاده شده تا شاید 
شورای فنی که در سالیان اخیر بارها شرایط کشتی 
فرنگی را بحرانی کرده بود، بار دیگر دست به اقدامی 
عجولانه و بدون تفکر زده باشد و کِشتی در حال غرق 
شدن کُشتی فرنگی را با چالشی به مراتب خطرناک تر 
از یک طوفان روبه رو کند. البته که برای این موضوع 
باید منتظر گذشت زمان بود و دید این پیش بینی 
درست از آب درمی آید یا خیر اما شواهد امر حکایت از 
این موضوع دارد که به آن اشاره شد و در ادامه پرداخته 

می شود.
اشک و آه و افسوس اشكانی

در حوزه سرمربیگری تیم های باید یک مربی وجوه 
شخصیتی، روان شناسی و روان شناختی را دنبال کند 
که علی اشکانی از چنین مباحثی چندان سر رشته  
ندارد و کار کردن با بزرگان کشتی فرنگی در بازه 2 
ماهه در زمان سرمربیگری عبدالله چمن گلی به جز 
درگیری اشکانی با بزرگان کشتی فرنگی، ماحصل 
دیگری برای فرنگی کاران نداشت و در نهایت نیز این 
علی اشکانی بود که با اشک و آه و افسوس مدیریت 2 
ماهه کشتی فرنگی را کنار گذاشت. اشکانی در همان 
سال ها به رده نوجوانان رفت تا این تیم عملکردی موفق 
را از خود پس از چند سال به جا بگذارد اما بار دیگر 

با تصمیم احساسی او باید به سوی مسلخ روانه شود.
ادامه مديريت جزيره ای در کشتی

در کمال تعجب با وجود فرآیند مصوب، حسن 
بابک با وجود تمامی انتقادات به عنوان مدیر تیم های 
ملی در رده پایه باقی ماند و این در شرایطی است 

که تیم جوانان در مسابقات جهانی به لطف تقسیم 
مدال ها با تنها 2 برنز روی سکوی سومی ایستاد. 
اینکه حسن بابک به چه دلیل باید همیشه در کنار 
کشتی بماند و راهی سفرهای مختلف شود مشخص 
نیست اما جالب است که او اجازه حضور مجدد در 
رده بزرگسالان را ندارد و آخرین ایستگاه وی همان 

رده جوانان است.
اینکه بار دیگر رده سنی بزرگسالان از پایه جدا شده 
زنگ خطر جدی برای کشتی فرنگی است و براساس 
همان اساسنامه ای که به تازگی مصوب شده یکی از 
وظایف اصلی مدیر تیم های ملی برقراری ارتباط بین 
رده های مختلف است. اشتباهی که در چند سال اخیر 
باعث شد هیچ ارتباطی بین رده بزرگسالان کشتی 
فرنگی و سایر رده ها وجود نداشته باشد و حتی برای 

یک بار دو تیم، تمرینی مشترک نداشته باشند.
این ناهماهنگی مدیریتی در رده های مختلف آفت 
اصلی کشتی فرنگی در این سال ها بوده اما متاسفانه 
شورایی که در این سال ها بالغ بر ده ها جلسه برگزار 
کرده ، هنوز متوجه اهمیت چنین موضوعی نشده  
است. اتفاقی که در کشتی آزاد به خوبی رخ داده و 
این هماهنگی ماحصلش طلایی خوشرنگ برای حسن 
یزدانی بود اما در کشتی فرنگی ماحصلش اعزام همان 

تیم لندن به ریو!
مدیریت جزیره ای کشتی فرنگی و ایجاد چنین 
مشکلاتی بار دیگر کشتی فرنگی را به سمت ناکامی 
خواهد کشاند. با ادامه چنین روندی نمی توان چندان 
امیدوار بود که از تیم جوانان نفراتی به بزرگسالان 
تزریق شود و از سوی دیگر عدم اطلاع مناسب علی 
اشکانی از رده جوانان سبب می شود که وی نتواند 

تمرکز لازم را در تیم بزرگسالان داشته باشد.
شغل جدید در فدراسیون کشتی؛ نماینده و ناظر؟!

از سوی دیگر حمید بنی تمیم با حفظ سمت نایب 
رئیسی به عنوان مدیر تیم های ملی انتخاب می شود 
و سمت رسمی نیز نمی گیرد بلکه در حکم او عنوان 
نماینده و ناظر فدراسیون و تیم ملی کشتی فرنگی 
اشکانی  علی  عملا  تا  می شود  خورده  بزرگسالان 
البته  و  بزرگسالان بدون هیچ کمکی  بی تجربه در 
مدیری کارش را انجام دهد. سابقه اشکانی نشان داده 
که وی قادر است در هر سیستمی به کارش ادامه دهد 
بدون آنکه انتقادی داشته باشد اما آیا حضور در رده 
بزرگسالان و تیمی که پرچمدار کاروان ایران در لندن 

بوده، به همین آسانی است؟
اشکانی وارد قلمروی »بنا« شده که خود نیز در 
لندن  را مثل  نتوانست شاگردانش  بازگشت مجدد 
و  تجربه  بدون  وی  نیست  و مشخص  کند  مسلح 
کاریزمای بنا و البته عدم ارتباط با ستاره های کشتی 
فرنگی چگونه قرار است با جوانانی که تنها 2 مدال از 

آخرین آوردگاه خود کسب کرده اند، کار کند.
در کشتی آزاد نیز رضا لایق با حفظ سمت دبیری که 
به تازگی آن را بدست آورده به عنوان نماینده فدراسیون 
و محمد طلایی کار خواهد کرد و جالب است که با 
این تصمیم دایره مدیریتی فدراسیون کشتی بیش از 
همیشه کوچک شده تا عده ای از این فرصت برای تک 

محور خواندن رسول خادم استفاده کنند.
خادم که در سالیان اخیر هوش و ذکاوت خاصش 
را در تمامی موارد به رخ کشیده مشخص نیست با 
کدام مشاوره چنین تصمیماتی گرفته اما طلای حسن 
یزدانی و البته کرسی بین المللی او بیش از پیش وی 

را در اتخاذ چنین سیستم مدیریتی ترغیب کرده است.
6 مربی در 5 سال!

بعد از تغییر و تحولات متعدد، یعنی انتخاب رسول 
جزینی، عبدالله چمن گلی، محمد بنا، ناصر نوربخش و 
احد پازاج شاهد حضور ششمین سرمربی در تیم ملی 
در 5 سال اخیر هستیم که به نظر می رسد ناشی از عدم 
برنامه ریزی لازم در شورای فنی تیم های ملی کشتی 
فرنگی باشد. جالب است که در کشتی آزاد شرایط 
کاملا متفاوت بوده و پس از 5 سال محمد طلایی 

دومین سرمربی پس از رسول خادم است.
شرایط شورای فنی کشتی فرنگی نیز در نوع خود 
جالب است؛ شورایی که 3 مربی سابق تیم ملی که در 
همین سال ها در مسند کار قرار داشتند را اکنون در 
دل خود می بیند. سوال مهم این بوده که اگر احد پازاج 
و عبدالله چمن گلی گزینه هایی مناسب به حساب 
می آمدند به چه دلیل در همان سمت سرمربیگری تیم 
ملی کشتی فرنگی باقی نماندند؟ آیا در این سال ها به 
دانش پازاج یا چمن گلی افزوده شده است؟ یا حضور 
حمید باوفا که هنوز هم چهره او در زمان کشتی حمید 
سوریان در لاس وگاس 2015 و بهت و حیرتش در 
ذهن اذهان عمومی باقی مانده با کدام دلیل صورت 
گرفته است؟ حمید باوفا کمک مربی تیم ملی است اما 
اکنون باید بابک یا اشکانی که از لحاظ مدیریتی بیش از 

وی در کارنامه دارند را توبیخ یا برکنار کند؟
بی شک انتخاب شورای فنی که به لطف سن کم 
حمید باوفا میانگین سنی ۶0 سال را دارند )که البته 
شاید تنها آورده  حمید باوفا نیز همین سن کمش 
باشد( می تواند باعث تداعی روزهایی شود که کشتی 

فرنگی در آرزوی کسب یک مدال بود.
شاهكار آخر

دروغ  بزرگ يک عضو شورای فنی!
آخرین و البته تلخ ترین قسمت ماجرا جایی است که 
متوجه می شویم در جلسه شورای فنی تیم های ملی 
کشتی فرنگی یکی از اعضا به دروغ یا از عمد نام گزینه 
اصلی سرمربیگری تیم ملی را حذف می کند! جایی 
که یکی از همین اعضا در شروع جلسه اعلام می کند 
حسن رنگرز با وی صحبت و عنوان کرده است که 
قصد ندارد سرمربی تیم ملی شود. صحبتی که حسن 
رنگرز آن را تکذیب کرده است. جالب است که اعضای 
شورای فنی با استناد به همین حرف، نام رنگرز - که 
شاید در انتظار انتخاب مدیر تیم های ملی بود تا نظر 
نهایی خود را اعلام کند-، را از بین گزینه ها حذف 
کردند. خیرآبادی دیگر گزینه موجود نیز با مخالفت 
اعضا نامش کنار گذاشته شد تا به راحتی گزینه ای که 
برای تمام فصول در این سال ها در کنار کشتی فرنگی 

حضور داشته سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی شود.
در کشتی آزاد نیز در کمال تعجب هیچ نامی از 
غلامرضا محمدی مطرح نشد تا وی نیز با سال ها تجربه 
بازهم دور از تیم ملی بماند تا بسیاری علامت سوال 
بزرگی در ذهنشان باقی بماند که دلیل استفاده نکردن 
از غلامرضا محمدی در تیم ملی کشتی آزاد با وجود 

تمامی شایستگی هایش چیست؟

رضا یزدانی سکوتش را شکست:

 نگذاشتند با مدال المپیک از کشتی خداحافظی کنم
کاپیتان تیم ملی کشتی آزاد ایران پس از مدت ها سکوت خود را شکست و از ناداوری 
صورت گرفته علیه خود در المپیک گلایه کرد. رضا یزدانی دارنده دو مدال طلا و دو برنز 
جهان و کاپیتان تیم ملی کشتی آزاد ایران پس از مدت ها سکوت به دنبال ناکامی در 
رقابت های المپیک 201۶ ریو، به گفت وگو با ایسنا پرداخت و آخرین وضعیت خود را تشریح 

کرد که در ادامه این مصاحبه را می خوانید.
* با وجود مصدوميت شديدی که از ناحيه آشيل پای راست داشتيد اما در 
رقابت های المپيک بسيار جسورانه و جنگنده ظاهر شديد اما با ناداوری نگذاشتند 
که با مدال المپيک از کشتی خداحافظی کنيد. درباره حضور در المپيک توضيح 

دهيد.
مثل اینکه قسمت من این است که به مدال المپیک نرسم و با خاطره ای بد این رقابت ها 
را پشت سر بگذارم. متاسفانه هم در المپیک لندن که به دلیل مصدومیت نتوانستم به مدال 
برسم و هم در این المپیک که با وجود مصدومیت شدید و تحمل سختی های زیاد عازم ریو 
شدم اما متاسفانه ناداوری نگذاشت که به مدال المپیک برسم. واقعا فکرش را هم نمی کردم 

که سرنوشت این گونه برایم رقم بخورد.
* از کشتی مقابل گازيموف آذربايجانی و ناداوری در اين مبارزه بگوييد.

خب من با شرایط واقعا سختی به المپیک رسیدم و زجر زیادی کشیدم تا بتوانم در این 
رقابت ها به مدال برسم اما مقابل حریف آذربایجانی واقعا حقم را خوردند. پس از آن اتفاق هم 
شرایط من واقعا به لحاظ جسمانی آنقدر ایده آل نبود که بخواهم سراپا حمله شوم و نتیجه 
را جبران کنم بلکه بیشتر دنبال این بودم که با برنامه ریزی حساب شده او را تحت فشار قرار 
دهم و چون شرایط بدنی ام اجازه نمی داد فقط دنبال این بودم که اشتباه نکنم و با یک پوئن 
هم که شده او را شکست دهم اما در حالی که به درستی او را خاک کرده بودم و باید امتیاز 

می گرفتم، داور این امتیاز را داد اما هیات ژوری به عمد با آن مخالفت کرد.
* دليل اين ناداوری را در چه می دانيد؟

من هنوز فیلم آن مسابقه را ندیده ام اما وقتی عکس های مربوط به لحظه خاک کردن 
گازیموف را در صفحات مجازی دیدم مطمئن شدم که ناداوری صورت گرفته علیه من به 
عمد بوده است زیرا صحنه کاملا محرز بود و موضوعی نبود که در آن شک و تردید وجود 
داشته باشد. فکر می کنم داوران نمی خواستند من پیروز این مبارزه باشم چرا که اگر بالا 
می آمدم سرنوشت طور دیگری رقم می خورد و حتی ممکن بود ایران قهرمان المپیک شود. 

اما به هر شکل ممکن جلوی این اتفاق را گرفتند.
* پس از اين ناداوری رسول خادم، رييس فدراسيون کشتی در نامه ای سرگشاده 
به نناد لالوويچ رييس اتحاديه جهانی کشتی نسبت به اين ناداوری اعتراض 

شديدی داشت.
خادم به لالوویچ نامه نوشت اما متاسفانه حق محرز من بازگردانده نشد. ان شاءالله از این به 
بعد با توجه به اینکه خادم موفق شده به عضویت هیات رییسه اتحادیه جهانی کشتی دربیاید 
شاهد این باشیم که حقی از کشتی گیران ایرانی در مسابقه های بین المللی ضایع نشود و 

بتوانیم حق مان را بگیریم.
* چه زمانی قصد داريد بر روی پای آسيب ديده تان عمل جراحی انجام دهيد؟

با رسول خادم و دکتر ملک محمدی رییس کمیته پزشکی فدراسیون کشتی چند روز پیش 
در این باره صحبت کردیم و قرار شد به زودی تکلیف این موضوع مشخص شود. عمل سختی 
در پیش دارم چرا که چند ماه با وجود آسیب دیدگی شدید در تمرین ها حضور داشتم که 
این موضوع باعث شده وضعیت پایم وخیم تر شود. اگر بتوانیم این عمل را در ایران انجام دهیم 
برایم بسیار بهتر خواهد بود اما با توجه به اینکه عمل پیچیده ای باید بر روی پایم صورت بگیرد، 
اگر موفق نشویم در ایران این کار را انجام دهیم به احتمال زیاد به آلمان خواهم رفت اما تمام 

سعی مان این است که شرایطی مهیا شود تا در ایران جراحی کنم.
* برنامه تان پس از عمل جراحی بر روی پای مصدوم تان چيست؟

آسیب دیدگی پای من از یک حالت معمولی فاصله گرفته و به زمان زیادی احتیاج دارم 
تا به طور کامل بهبود پیدا کنم. باید اول این کار را انجام دهم تا پس از آن بببینم شرایط 
به چه  گونه ای پیش خواهد رفت. اگر بتوانم کشتی بگیرم و مثمر ثمر باشم قطعا به کشتی 

ادامه خواهم داد.
* آيا به خداحافظی از کشتی هم فكر می کنيد؟

نظر بسیاری از دوستان این است که به کشتی ادامه بدهم و پس از عمل جراحی کماکان 
کشتی بگیرم. باید عمل جراحی را انجام دهم. اگر بتوانم به حالت اولیه بازگردم و به راحتی 

کشتی بگیرم، قطعا ادامه می دهم. در غیر این صورت از کشتی خداحافظی خواهم کرد.
* به عنوان کاپيتان تيم ملی نظرتان درباره عملكرد کشتی آزاد ايران در المپيک 

ريو چيست؟
با توجه به شرایطی که نفرات تیم ملی داشتند، ما می توانستیم بهتر از این هم نتیجه بگیریم 
اما گاهی اوقات مسائلی دست به دست هم می دهد که آن اتفاقی که باید نیفتد. ان شاءالله 
روند روبه رشد موجود در کشتی آزاد روز به روز ادامه پیدا کند و در آینده نتایج بسیار بهتری 

را کسب کنیم.
* به عنوان سوال پايانی آيا به مربی گری در کشتی پس از کناره گيری از دوران 

قهرمانی فكر می کنيد يا خير؟
قطعا به این موضوع فکر می کنم چرا که عشق من کشتی  است و تا جایی که بتوانم 
دوست دارم در عرصه مربی گری تجاربم را در اختیار کشتی گیران جوان قرار دهم و در عرصه 
مربی گری فعال شوم. من هرجا که بتوانم به کشتی ایران کمک می کنم و در این عرصه به 

فعالیتم ادامه خواهم داد.

 کمیته پارالمپیک به سطحی رسیده بود که باید مستقل می شد

سجادی: نتایج کاروان ایران در پارالمپیک ریو بسیار خوب بود

 روشن:  تعطیلات لیگ به ضرر استقلال است

ذوالفقارنسب: شاید باشگاه ها برنامه را نخوانده اند

معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان، کاروان پارالمپیکی ایران را 
ستایش کرد.

سید نصرالله سجادی در مراسم استقبال از آخرین گروه کاروان پارالمپیک کشورمان اظهار 
داشت: در این دوره از مسابقات ورزشکاران عزیز کشورمان در رشته های مختلفی که شرکت 

کردند، نتایج بسیار خوبی به خصوص در دو رشته تیمی والیبال نشسته و فوتبال به دست آوردند 
و والیبال نشسته توانست مقام قهرمانی خود را که در پارالمپیک قبلی از دست داده بود، مجدداً 

پس بگیرد و با اقتدار قهرمان شود.
وی با بیان اینکه در سایر رشته ها نیز نتایج خیلی خوب بود، افزود: در این دوره از مسابقات، دو 
بانوی ورزشکار ما و سیامند رحمان عزیز، بسیار خوش درخشیدند و توانستند رکوردهای بسیار 
خوبی را ثبت کنند. به اعتقاد بنده، این موفقیت ها حاصل یک برنامه ریزی خوب و هدفمند از 
سوی کمیته پارالمپیک و فدراسیون ورزش جانبازان و معلولین بود که امیدوارم این برنامه ریزی ها 

برای کسب نتایج خوب آینده نیز ادامه داشته باشد.
معاون وزیر ورزش و جوانان همچنین در خصوص انتزاع کمیته ملی پارالمپیک از کمیته ملی 
المپیک اظهار داشت: کمیته پارالمپیک ایران به سطحی رسیده بود که از نظر ساختاری باید 
مستقل می شد و این نیاز احساس شده بود. خوشبختانه این اتفاق به صورت قانونی افتاد و به 
اعتقاد بنده از همه نظر برای در اختیار گرفتن منابع مختلف سازمانی، اتفاق مثبت و خوبی است 
که رقم خورد و امیدوارم به مدیریت بهتر و برنامه ریزی منظم تر این کمیته در آینده کمک کند.

سجادی در خصوص استقبال مسئولان از ورزشکاران نیز خاطرنشان کرد: هم خود ما علاقه مند 
هستیم که برای استقبال قهرمانان مان بیاییم و هم ورزشکاران ما توقع دارند که مسئولان در 
کنارشان باشند که هستیم. خوشبختانه موفقیت های ورزشکاران ما زیاد است و برنامه ریزی 
کرده ایم که هر شب یکی از معاونان به استقبال بیاید و خود گودرزی هم یک شب برای 
استقبال آمدند، ضمن اینکه دستور دادند از ورزشکارانی هم که مسئولی در استقبال شان حضور 

نداشته است، دلجویی شود.

پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: به خاطر اظهارات خنده دار 
مدیرعامل استقلال از او انتقاد کرده بودم.

حسن روشن در خصوص برتری 2 بر یک استقلال مقابل 
ذوب  آهن اصفهان در هفته هفتم لیگ برتر اظهار داشت: اشکال 
استقلال این است که به یکباره نسبت به فصل گذشته تغییرات 
زیادی کرد. استقلال زیادی جوان شده و همچنان ناهماهنگی ها 
بین بازیکنان وجود دارد. اگر بازیکنی مانند آندرانیک تیموریان 
یا جواد نکونام در میانه میدان حضور داشت، خیلی می توانست 

به تیم کمک کند.
امیدوارم  و  نشده  نامش  اندازه  هنوز  استقلال  افزود:  وی 
منصوریان بتواند برنامه هایش را پیاده کند. خدا کند برنامه های 
سرمربی استقلال زودتر اجرا شده و زمان از دست نرود. تعطیلی 
دوباره لیگ بار دیگر به سود استقلال خواهد بود تا بتواند 

ضعف هایش را برطرف کند.
پیشکسوت استقلال در پاسخ به این سوال که آیا از شهاب 
جهانیان حکمی دریافت کرده است یا خیر، گفت: هیچ حکمی 
به من نداده اند. جهانیان از من خواست به تیم کمک کرده و 

سپس درباره حکم صحبت خواهد شد.
روشن در واکنش به این موضوع که چرا وقتی اعلام شد که 
وی به عنوان مشاور رئیس هیئت مدیره استقلال انتخاب شد، 
بلافاصله این خبر از سایت باشگاه استقلال حذف شد، گفت: 
از حذف این خبر در سایت باشگاه بی خبرم. چند روز پیش 
جهانیان با من تماس گرفت و اعلام کرد که همه پیشکسوتان 
باید به استقلال کمک کنند. پاسخ من هم این بود که شرح 

وظایف باید مشخص باشد.به عنوان مثال حضور اکبر کارگرجم 
در تمرینات استقلال مفید است به او بگویند که در تمرینات 
شرکت کرده و دور زمین قدم بزند تا بازیکنان روحیه بگیرند یا 
من وظیفه چای دادن به بازیکنان را برعهده داشته باشم. شاید 
این حرف ها خنده دار باشد، اما خوبی اش این است که شرح 

وظایف ها مشخص است.
وی در خصوص اینکه ظاهرا سیدرضا افتخاری با حضورش 
مخالفت کرده است، تصریح کرد: وقتی در باشگاه و هیئت 
مدیره ثبات نباشد، باید فاتحه آن را را خواند. من از افتخاری 
انتقاد کرده بودم و اگر قرار باشد حکمی هم بگیرم، قرار نیست از 
مدیرعامل استقلال انتقاد نکنم. دلیل انتقادهای من از افتخاری 
به صحبت های خنده دار او برمی گردد. او در ابتدای ورودش به 
باشگاه استقلال مدعی شد که استقلال دنبال چهارمین ستاره 
قهرمانی آسیا خواهد بود. وقتی متوجه اشتباهش شد، برای 
اینکه شرایط را تغییر دهد، اعلام کرد که شوخی کرده است. 
او در ادامه اظهارات خنده دارش گفته بود که همایون بهزادی 
و علی پروین را دوست داشته است. خیلی از استقلالی ها، 
پرسپولیسی ها را دوست دارند و پرسپولیسی ها هم بازیکنان 
استقلال را دوست دارند، اما ای کاش افتخاری در کنار این 

عزیزان نام علی جباری یا پیشکسوت دیگری را اعلام می کرد.
روشن خاطرنشان کرد: سومین موضوع به اظهارات قبل از 
دربی برمی گردد. جایی که اعلام کرد تکلیف منصوریان پس از 
دربی مشخص می  شود. افتخاری حق دارد برای اینکه مدتی در 

مدیریت استقلال بماند این صحبت ها را انجام دهد.

پیشکسوت فوتبال فوتبال معتقد است تعطیلات لیگ برتر برای دیدار با چین و قطر منطقی 
و ضروری بود، اما سازمان لیگ می توانست هفته هشتم لیگ برتر را پیش از بازی با ازبکستان 

برگزار کند.
بیژن ذوالفقارنسب درباره آغاز اردوی تیم   ملی فوتبال پس از اتمام هفته  هفتم لیگ برتر و 
اعتراض برخی از مربیان به تعطیلات این مسابقات ، اظهار کرد: قبل از شروع مسابقات لیگ 
برتر باید برای این تعطیلی ها برنامه ریزی می شد و انتخاب بهترین راهکار هم به این سادگی ها 
نیست. فکر می کنم تعطیلاتی که برای دو بازی پشت سر هم با چین و قطر اتخاذ شد بسیار 
ضروری بود و ما نیاز داشتیم در یک مدت زمان مناسبی به آمادگی برسیم، اما برای این 

تعطیلات فکر نکنم که ملی پوشان لژیونر را در اختیار داشته باشیم.
این کارشناس فوتبال  با اشاره به تعطیلی 15 روزه قبل از دیدار با ازبکستان، افزود: کارلوس 
کی روش این تعطیلات را برای ایجاد هماهنگی اتخاذ کرده است، اما اعتقاد دارم کی روش کار 
در باشگاه های ما را باور ندارد. او فکر می کند که در تمرینات باشگاهی فشار زیادی به بازیکنان 

وارد نمی شود.
او در  واکنش به این سوال که برنامه فعلی مسابقات لیگ برتر  از بهمن ماه سال گذشته و 
پس از مشورت با باشگاه های لیگ برتر تدوین شده است و همه از این برنامه اطلاع داشتند، 
گفت : فکر می کنم قبل از این که برنامه را در اختیار باشگاه ها قرار دهند، باید مدیران و 
کارشناسان متبحر آن را بررسی می کردند. شاید اصلا باشگاه ها این برنامه را در اختیار مربیان 

قرار نداده اند و یا مربیانی که آن را تایید کرده اند از باشگاه شان اخراج شده باشند و ممکن 
است حتی باشگاه ها بدون مطالعه با این برنامه موافقت کرده اند. کمیته  فنی فدراسیون فوتبال 

می توانست این برنامه را بررسی کند و نظرش را درباره آن اعمال کند.
ذوالفقارنسب همچنین  در ادامه صحبت های خو د در پاسخ به این سوال که ازبکستان 
حتی زودتر از ایران لیگ خود را تعطیل کرده و گویا آنها در فکر تدارک بهتری برای دیدار 
با ایران هستند، خاطر نشان کرد: به اعتقاد من فوتبال ازبکستان نزدیک به ایران است و دو 
دیدار با کره و ازبکستان بسیار مهم و سرنوشت ساز خواهد بود. با این حال باید یک برنامه ریزی 
منطقی و اصولی انجام می شد. با این برنامه رونق و شتاب تا حدودی از باشگاه ها گرفته می شود 

و تعطیلات ما به تعطیلات بین المللی نزدیک نیست.
پیشکسوت فوتبال فوتبال  در واکنش به این که پس از تعطیلات لیگ برتر مسابقات جام 
حذفی برگزار می شود و در این صورت باشگاه ها همچنان بازی های خود را پیگیری خواهند 
کرد، گفت : جام حذفی شرایط و کیفیت خاص خود را دارد. به خصوص که در این سال ها 
مسابقات مانند گذشته برگزار نمی شود و خیلی از تیم ها به خاطر هزینه های رفت و آمد 

انصراف می دهند. 
نمی خواهم تمام مشکلات و کاستی های لیگ برتر را به تعطیلات ربط دهم، اما در 
برنامه ریزی فعلی کمترین توجه به باشگاه ها شده است.  شاید بهتر بود هفته  هشتم لیگ برتر 

را برگزار می کردیم و سپس تیم   ملی عازم اردو می شد.



5 پنجشنبه -اول مهرماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4105
علمی و سلامت 

 

امکان تشخیص و درمان همزمان سرطان با فناوری نانو

را  ویژه ای  نانوساختار  شدند  موفق  کشور  محققان 
با استفاده از نانومیله های طلا سنتز کرده تا از آن برای 

تشخیص و درمان سرطان استفاده کنند.
 امروزه خواص وابسته به اندازه و شکل نانوذرات فلزی 
موضوع بسیاری از تحقیقات شده است. نانوذرات اکسید 
آهن و طلا به دلیل برخورداری از خواص مغناطیسی و 
نوری ویژه، بیش از سایر نانوذرات فلزی مورد توجه قرار 

گرفته اند.
این نانوذرات پتانسیل بسیار بالایی جهت استفاده در بازه  
وسیعی از کاربردها از خود نشان داده اند. سنتز نانوذرات 
طلا با اشکال مختلف می تواند موجب تغییر خواص نوری 

این نانوذرات شود.
اینکه  بیان  با  طرح  مجری  نژاد،  هرمزی  محمدرضا 
اندازه  شکل،  تأثیر  تحت  شدیداً  طلا  نانوذرات  خواص 
و ساختار کریستالی آن ها است، گفت: هدف اصلی این 
از  استفاده  با  سرطان  درمان  کارایی  افزایش  پژوهش 

نانوساختارهاست.
وی افزود: نانوساختارها اگر به درستی و بر اساس هدفی 
خاص طراحی و سنتز شوند، امکان تشخیص و درمان 
بیماری را به صورت همزمان فراهم می کند؛ بر همین 
اساس در این تحقیق، ساختاری مبتنی بر نانومیله های 
طلا و نانوذرات آهن طراحی و سنتز شده است تا هم برای 
درمان فتوترمال و هم تصویربرداری MRI کارایی لازم را 

داشته باشند.
تأمین زیست سازگاری  و  پایدارسازی  به گفته وی، 
نانوساختار بدون آنکه قابلیت درمانی آن ها تحت تأثیر قرار 

گیرد نیز یک چالش اساسی به شمار می رود.
کارایی  نانوذرات  این  از  استفاده  افزود:  نژاد  هرمزی 

سبب  مؤثر  به طور  و  داده  افزایش  را  سرطان  درمان 
حذف سلول های سرطانی می  شود بدون آنکه نیازی به 
استفاده از لیزرهای توان بالا و یا درمان چندمرحله ای 
وجود داشته باشد. وی ادامه داد: در این تحقیق به صورت 
همزمان از خاصیت پلاسمونی نانوذرات طلا و خاصیت 
نانوذرات آهن استفاده شده است؛  سوپرپارامغناطیسی 
نانوساختار حاصل، یک ساختار هیبریدی است که به دلیل 
داشتن هر دو خاصیت، می توان از آن جهت تشخیص و 

درمان سرطان استفاده کرد.
ارائه  توضیحاتی کامل تر در خصوص  با  نژاد  هرمزی 
مراحل انجام این پژوهش افزود: در مرحله  اول نانوذرات 

با خواص پلاسمونی و مغناطیسی مناسب طراحی شد.
پارامترهای سنتز ساختار به گونه ای کنترل شد که بتوان 
با لیزر توان پایین نانوساختار را تحریک کرده و نیز در 
تصویربرداری MRI کنتراست کافی ایجاد کند؛ در ادامه 
نانوذرات سنتز شده به گونه ای اصلاح شدند تا هم پایداری 
کافی برای کاربرد در محیط های بیولوژیکی داشته باشند و 

هم  زیست سازگاری آن ها افزایش یابد.
این محقق عنوان کرد: در نهایت خون سازگاری، زیست 
سازگاری نانوذرات و همچنین کارایی درمانی آن ها در فاز 

برون تنی مورد ارزیابی قرار گرفت.

بهترین خوراکی ها برای مقابله با چروک
 دور چشم

پامرغی یا همان چین و چروک دور چشم به صورت خطوطی کمابیش افقی در زیر و 
اطراف چشم هستند که با خندیدن یا جمع کردن چشم ها بیشتر خودنمایی می کنند. 
علاوه بر افزایش سن و سال و عوامل محیطی دیگر، وضعیت کبد نیز در بروز و عمیق تر 
شدن چین و چروک دور چشم موثر است.  در این مطلب شما را با مواد غذایی مناسبی 
آشنا می کنیم که از بروز این چین و چروک پیشگیری کرده و از درون بدن با آن ها مقابله 
می کنند و در نتیجه استفاده کرم های موضعی را نیز ارتقا می دهند. لطفاً با ما همراه باشید.

تلخ اما مفيد
مواد غذایی مفید برای کبد آن هایی هستند که طعم تلخی دارند. در بین آن ها می توان 

به مواد غذایی زیر اشاره کرد:
آرتيشو )کنگرفرنگی(

 آرتیشو را به صورت آب پز یا پخته شده در فر مصرف می کنند. برگ های سفت تر این 
ماده غذایی برای جوشانده مناسب است.

گريپ فروت
گریپ فروت یکی از مرکبات عالی برای مصرف ناشتا و یا قبل از خواب است. می توانید 

آن را با اندکی عسل شیرین کرده و میل کنید.
آنديو )کاسنی سالادی(

 آندیو یا کاسنی فرنگی یا کاسنی سالادی طعم تلخ ملایمی دارد. شما می توانید از این 
سبزی مفید سالاد درست کرده و میل کنید.

شاهی
شاهی طعم خوبی دارد و تلخی آن زننده نیست. شاهی پای ثابت سبزی خوردن است و 

شما می توانید به راحتی از آن استفاده کنید.
گياه قاصدک 

این گیاه به صورت خودرو رشد می کند و می توان از آن در سالادها یا به صورت دم کرده 
استفاده کرد. این گیاه نه تنها برای کبد بلکه برای عملکرد خوب کلیه ها نیز مفید است.

زردچوبه
زردچوبه یک ادویه با خاصیت درمانی فوق العاده است که خواص ضدالتهابی، مسکنی 
و ضدسرطانی دارد.  توصیه می شود که روزانه حداقل از یکی از مواد غذایی ذکر شده 
استفاده کنید. می توانید هر روز از یک تا دو مورد اشاره شده مصرف کرده و آن ها را 

جایگزین هم کنید.
مواد غذايی سبزرنگ

یکی دیگر از روش های مناسب برای بهبود عملکرد کبد و کمک به کم رنگ شدن چین 
و چروک انتخاب مواد غذایی سبزرنگ است. رنگ سبز نشان دهنده وجود میزان زیادی 
کلروفیل است. این ماده مغذی پاکسازی کننده قوی است و سموم بدن را جذب می 
کند. علاوه بر مواد غذایی تلخ مزه ای که اشاره شد اسفناج، کلم راکت، جلبک اسپرولینا، 
سیب سبز، برگ خردل و گیاه شیکوره نیز تأثیر زیادی در کاهش چین و چروک دور 

چشم ها دارد.
روغن زيتون و ليموترش

این دو ماده غذایی درمانگر با وجود اینکه تلخ نیستند اما تأثیر زیادی در بهبود عملکرد 
کبد و کیسه صفرا دارند. به طوری که به مرور سنگ ها و ذرات صفراوی که در بدن اکثر 
افراد وجود دارد را از بین می برند. برای اینکه به طور موثر از خواص این دو ماده غذایی 

استفاده کنید آن ها را به صورت ناشتا و روش زیر مصرف کنید:
 آب لیموترش را در یک قاشق غذاخوری بچکانید و همان را سر بکشید.

 سپس بلافاصله یک قاشق روغن زیتون بکر بخورید.
 نیم ساعت صبر کرده و سپس صبحانه تان را میل کنید. این کار را به مدت یک تا 
دو هفته هر روز تکرار کنید. البته اگر مشکل معده داشته باشید حواستان به مصرف 

لیموترش باشد.
گياه خارمريم

گیاه خار مریم جزو گیاهان مفید بوده و خواص درمانی دارد. این گیاه برای کبد مفید 
است و در نتیجه در برطرف شدن چین و چروک دور چشم نیز موثر عمل می کند. این 
گیاه حاوی ترکیب فعالی به نام »سیلی مارین« است که در تحریک سنتز پروتئین های 
واقع در بدن نقش دارد. این خاصیت باعث بهبود عملکرد ارگان های بدن در احیا و تجدید 

سلول های آسیب دیده می شود. 
البته گفتنی است که سیلی مارین قادر به احیای سلول های بدخیم نیست. اگر از 
بیماری های کبدی رنج نمی برید می توانید قبل از خواب از دم کرده گیاه خار مریم 

استفاده کنید.
آب سيب

آب سیب طبیعی و خانگی مکمل کرم های دور چشمتان خواهد بود. این آب میوه 
طبیعی به دلیل دارا بودن اسید مالیک برای کبد مناسب است. بهترین زمان برای نوشیدن 

آب سیب اواسط روز یا بعدازظهر است.
چربی های سالم

برای تغذیه پوستتان و پیشگیری از بروز چین و چروک نباید از مرطوب کردن و تغذیه 
درونی پوست غافل شوید. برای این کار علاوه بر اینکه باید خارج از وعده های غذایی به 
میزان کافی آب بنوشید لازم است که به طور منظم مواد غذایی سرشار از چربی های 

خوب نیز میل کنید.
روغن های گیاهی مانند روغن کنجد، روغن تخم کتان؛ روغن زیتون و روغن نارگیل، 
آجیل ها و دانه ها، آووکادو، کره و زرده تخم مرغ حاوی چربی های سالم و مفید برای 

پوست هستند و چین و چروک دور چشمتان را کمتر می کنند.
هسته انگور

اگر به دنبال یک درمان قوی برای پیشگیری از پیری پوست و بروز چین و چروک 
هستید به سراغ هسته انگور بروید که به صورت عصاره یا روغن موجود است. 

همچنین توصیه می کنیم هنگام میل کردن انگور هسته های آن را دور نریخته و بجوید.

رژیم غذایی صحیح، کلید موفقیت در مدرسه 
همه ما می دانیم که برخورداری از یک رژیم غذایی سالم یکی از ضروری ترین بخش های 
زندگی کودکان است؛ اما به تازگی دانمشندان خبر از یک تأثیر غیر منتظره در این مورد 

می دهند.
 صحبت از اینکه رژیم غذایی صحیح موجب سلامت جسم و ممانعت از ابتلا به بسیاری 
از بیماری ها می شود حرف جدید نیست؛ ولی دانشمندان به به تازگی موفق شده اند از 

وجه دیگری این ارتباط پرده بر دارند.
 بنا بر نتایج به دست آمده از آخرین تحقیقات انجام شده، کودکانی که رژیم غذایی 

سالمی دارند در خواندن و نوشتن نسبت به دیگران قوی تر عمل می کنند.
بر این اساس، آن دسته کودکانی که غذاهای چرب و شیرین در برنامه روزانه¬شان جای 
چندانی ندارد و در عوض میوه، سبزیجات، غلات، ماهی و چربی های اشباع نشده در سبد 
غذایی آنها جایگاه اصلی را دارند نه تنها خواندن و نوشتن را سریع تر می آموزند؛ بلکه آنها 

را با کیفیت بالاتری ارائه می دهند. 
نقش رژیم غذایی در کیفیت خواندن و نوشتن کودکان فارغ از دیگر عواملی هم چون: 
پایگاه اقتصادی-اجتماعی، فعالیت فیزیکی و تناسب اندام است. در واقع، این مسئله به طور 

مستقل بر توانایی خواندن و نوشتن کودکان اثرگذار است.
بنابراین، اگر می خواهید فرزندانتان ضمن داشتن جسمی سالم در مدرسه هم عملکرد 
خوب و قابل قبولی داشته باشند و به سادگی از پس خواندن متن ها و نوشتن تکالیفشان 

بر بیایند، بهتر آن است که بازنگری در رژیم غذایی آنها داشته باشید.

اسفرزه،مفید برای قلب
رفع یبوست و کنترل اشتها

آفریقای شمالی است. تخم اسفرزه خواص  اروپا و  از آسیا،  برآمده  اسفرزه گیاهی 
فوق العاده ای دارد. این دانه های کوچک در آب حل شده و 10 برابر اندازه خود حجیم و 

لعاب دار می شود.
 گفته می شود که غلاف یا پوشش بیرونی این تخم های ریز باعث لاغری می شود. البته 
افراط در مصرف آن می تواند باعث درد معده شود. در این مطلب خواص دیگر اسفرزه را 

بررسی می کنیم.
* مصرف یک قاشق مرباخوری اسفرزه مخلوط شده با شیر، بعد از صرف غذا، می تواند 

اسیدیته را برطرف کند.
 * میزان کلسترول را کنترل می کند؛ برای قلب مفید است و تجمع چربی را محدود 

می کند.
 * مخلوطی از یک قاشق مرباخوری اسفرزه و چند قطره آب  لیمو را قبل از ناهار مصرف 
کنید تا با کنترل کردن اشتها، باعث کاهش وزن شود. علاوه بر آن ضایعات را از بدن نیز 

دفع می کند.
 * روند جذب گلوکز را کند می کند، درنتیجه میزان قند خون را کنترل می کند.

 * برای رفع سوءهاضمه اسفرزه را با دوغ مصرف کنید.
 * درد افراد مبتلا به بواسیر را تسکین می دهد.

 * نتایج پژوهش های دانشمندان نشان می دهد که یک قاشق مرباخوری تخم اسفرزه 
که 3 بار در روز خورده شود و هر بار دو لیوان آب ولرم با آن نوشیده شود، اثر محسوسی 

در تخلیه و رفع یبوست دارد.
 * طبق یک گزارش، اسفرزه برای کاهش درد و رفع خارش ناشی از بیماری های کولون 

و رکتوم و قطع خونریزی بواسیر نیز مفید است.
با این حال مصرف اسفرزه و سایر ملین ها به کودکان زیر 2 سال و زنان باردار توصیه 
نمی شود و برای رفع یبوست باید از سایر خوراکی های غنی از فیبر و الیاف گیاهی مانند 

سبزی ها، دانه های غلات، نان سبوس دار و ... استفاده کنند.

شرکت مایکرو سافت تا 10 سال آینده به مقابله با سرطان می پردازد.
شرکت مایکروسافت اعلام کرد، قصد دارد تا 10 سال آینده معضل سرطان را در جهان 

حل کند.  
این شرکت در حال تحقیق بر روی درمان بیماری سرطان شبیه به سازو کار مقابله با 

ویروس کامپیوتر است.  
متخصصین مایکروسافت بر این باور هستند که می توان شبیه به بعضی از برنامه های 
رایانه ای، سلول های آسیب دیده بدن توسط سرطان را باز برنامه نویسی کرد تا دوباره آنها 

را احیا کرد.  
مایکروسافت، واحدی را با نام »محاسبه بیولوژی« راه اندازی کرده که هدف اصلی آن 
ساخت سلول در رایانه های زنده از جنس دی ان ای است تا قابلیت برنامه نویسی و بازبرنامه 

نویسی را برای درمان هر نوع بیماری از جمله سرطان داشته باشد.  
قرار است این واحد جدید در آینده نزدیک از محاسبات پیشرفته برای ساخت کامپیوترهایی 
استفاده کند که در مورد بیماری ها و داروها اطلاعات کافی دارند و درمان های جدیدی را به 

بیماران سرطانی پیشنهاد دهند.  
محققان مایکروسافت امیدوار هستند که با بکارگیری فناوری های یادگیری ماشین، رایانه ها 
قادر به فکر کردن شبیه انسان باشند و به بررسی مطالعات متعدد سرطان بپردازند تا برای 

درمان سرطان راه حل های جدیدی را ارائه دهند.  

مایکروسافت به جنگ با سرطان می رود

محققان با استفاده از ریشه گیاه زنجبیل موفق به تولید نانوذراتی شدند که دارای خواص 
درمانی در بیماری های روده است.

پژوهشگران مرکز پزشکی آتلانتا با استفاده از ترکیبات موجود در ریشه گیاه زنجبیل موفق 
به ساخت نانوذراتی شدند که دارای قابلیت درمان بیماری التهاب روده است.

این گروه برای بررسی اثربخشی این نانوذرات، آنها را روی سلول های کشت شده در 
آزمایشگاه و موش مورد آزمایش قرار دادند. در این پروژه محققان از یک آسیاب آشپزخانه 

برای پودر کردن ریشه زنجبیل استفاده کرده و آنها را تبدیل به پلاکت هایی کردند.
در قدم بعد از سانتریفیوژهایی با سرعت بسیار بالا و اولتراسونیک های قوی برای تولید 

سوسپانسیون استفاده کردند. این گروه توصیه کردند که این کار را در منزل انجام ندهید.
نانوذراتی که محققان تولید کردند در حدود 230 نانومتر قطر داشته و 300 عدد از آنها 
به اندازه قطر تار موی انسان است. این گروه تحقیقاتی این نانوذرات را روی موش های 
آزمایشگاهی مورد آزمایش قرار دادند. آنها دریافتند که نانوذرات سمی نبوده و اثرات درمانی 

خیره کننده ای دارند.
نتایج نشان داد که این ذرات توسط سلول های خطی روده جذب می شوند، جایی که 
معمولا التهاب اتفاق می افتد. یکی از اثرات این نانوذرات، تاثیر در فرآیند بازسازی ساختار 

روده است.
نتایج بررسی ها نشان می دهد که این نانوذرات، تکثیر سلول های روده را افزایش داده و نرخ 
زنده  ماندن آنها را بهبود می دهد. همچنین این نانوذرات موجب کاهش تولید پروتئین ها در 

روده می شوند، پروتئین هایی که عامل اصلی التهاب در روده هستند.
برای درمان  دارویی مناسب  این ذرات می تواند  پروژه گفت:  این  از محققان  مرلین 

با  نانوذرات می توانند  این  این گروه،  اظهارات  براساس  باشد.  التهابی روده  بیماری های 
سرطان های مرتبط با روده مقابله کنند.

محققان این پروژه معتقداند که این نانوذرات را می توان به سادگی به عنوان ترکیبات غذایی 
به بیمار داد. زنجبیل گیاهی است که به عنوان چاشنی در بسیاری از غذاها استفاده شده و 
از دیرباز خواص درمانی زیادی در آن کشف شده است. خاستگاه این گیاه جنگل های بارانی 

در جنوب شرق آسیا است.

حمل و نقل هوایی جهانی مسؤول دو درصد از انتشارات کربن ناشی از فعالیت بشر است و اکنون دانشمندان 
استرالیایی قصد دارند این میزان را با پرورش سوخت جت روی درخت کاهش دهند.

 محققان دانشگاه ملی استرالیا به این منظور قصد دارند از درختان اوکالیپتوس یا درختان صمغ استفاده کنند.
جت ها و موشک ها به سوخت های پرانرژی نیاز دارند و یافته های جدید، یک جایگزین جدید برای سوخت فسیلی 

ارائه کرده است.
به گفته محققان،   روغن اوکالیپتوس حاوی ترکیباتی موسوم به مونوترپن ها هستند که می توانند به یک سوخت 

بسیار پرانرژی تبدیل شوند و این سوخت برای راندن جت ها و موشک های تاکتیکی استفاده شود.
متاسفانه همه روغن های اوکالیپتوس بصورت یکسان تولید نمی شوند. چالش پیش روی دانشمندان، یافتن راهی 
برای پرورش و کشت درختانی با غلظت بالایی از مونوترپن ها مانند پینن و لیمونن بود. آن ها اکنون روش جدیدی 
را برای ارتقای تولید روغن اوکالیپتوس یافته اند که جزئیات آن در مجله "Trends in "Biotechnology منتشر 

شده است.
بر این اساس، دانشمندان باید گونه های مناسبی از اوکالیپتوس را پیدا کنند که ژن های ایده آل تولیدکننده 
مونوترپن را داشته باشند.  آن ها می توانند درختان صمغ دار را برای تولید روغن پرانرژی بیشتر مهندسی ژنتیکی 
کنند. در نهایت دانشمندان باید بتوانند با کمترین میزان انرژی، فرآیندهای موثرتر پردازش و کاتالیز را برای تبدیل 

روغن به سوخت ایجاد کنند.

زنجبیل نانویی برای مقابله با بیماری های روده تولید شد

پرورش سوخت هواپیما روی درخت

شپش ها حشراتی پهن و بدون بال هستند که به پوست 
می چسبند و از خون انسان تغذیه می کنند و روی ساقه موها 
تخم می گذارند. البته این حشرات توانایی پرواز، جهیدن یا 
نفوذ به درون پوست سر را ندارند، ولی پای آنها برای چسبیدن 

به موها تکامل یافته است.
ابتلا به شپش چه علائمی دارد؟

به گفته دکتر نیلفروش زاده، خارش شدید و بدون علت 
سر از جمله علائم شایع ابتلا به شپش است،  طوری که 
بر اثر خارش شدید گاه عفونت پوستی و زردزخم در ناحیه 
پشت سر و پشت گوش ایجاد می شود. شپش را نمی توان 
یک مشکل بهداشتی دانست، بلکه بیشتر یک مشکل فرهنگی 
است، چون اگر به موقع به پزشک مراجعه شود و فرد تحت 
درمان قرار بگیرد و از اقدامات پیشگیرانه بهره ببرد، از انتقال 
آن به دیگران جلوگیری خواهد شد. متاسفانه وقتی فردی 
مبتلا می شود، به دلیل بی توجهی به راحتی این حشره را 
به دیگران منتقل می کند و زمانی فرد متوجه شپش سر می  
شود که دچار خارش  شدید شده  و چند ماه از بیماری  اش 

گذشته و ده ها نفر را مبتلا کرده  است.
آيا تراشيدن موها لازم است

در قدیم موی مبتلایان شپش را می تراشیدند در حالی که 
به گفته دکتر نیلفروش زاده، برای درمان شپش سر نیازی 
به تراشیدن مو نیست و با یک شامپو می توان به راحتی 
آن رابرطرف کرد. نکته مهم این است که تمام افرادی که 
ساعات زیادی را در کنار هم سپری می کنند، مثل اعضای 
یک خانواده باید همزمان مورد درمان قرار گیرند؛ حتی اگر 
علامتی از وجود شپش نداشته باشند. علت شکست درمان 
بیماران هم رعایت نکردن همین نکته است. برخی بیماران 
مبتلا نیز به تکرار درمان پس از یک هفته نیاز دارند. روسری 
یا مقنعه، شانه، برس، کلاه، روبالشی و ملحفه باید در آب داغ 
شسته شوند، اما نیازی به ضدعفونی کردن فرش، موکت، مبل 

و خانه نیست.
پيشگيری کجای ماجراست

اگر فرزند شما به شپش مبتلا شد، نترسید، بلکه سریع تر 
برای درمان اقدام کنید چون اگر مدتی بدون درمان بماند، 
می تواند مشکلاتی برای سلامت فرد و دیگران ایجاد کند. 
پیشگیری با ارتقای بهداشت کل جامعه میسر است و برخلاف 
باور عام، طول و رنگ مو تاثیری در انتقال شپش ندارد. از 
طرفی خارش سر به ویژه خارش بدون علت در کودکی که در 

سنین مدرسه است، باید مورد بررسی قرار گیرد.
برای درمان شپش، شامپویی به نام لیندان استفاده می شود 
که 5 تا 10 دقیقه روی سر می ماند و بعد شسته می شود و 7 

تا 10 روز پس از مصرف، نیاز به مصرف دوباره دارد.
به گفته دکتر نیلفروش زاده، خارش در ناحیه پشت سر و 
اطراف گوش هاست یا در این نقاط شدت بیشتری دارد. به 
عبارتی، اولین علائم بالینی در سر موقعی دیده می شود که 
شپش شروع به حرکت می کند. شپش سر با چسبیدن به 
قاعده مو خود را از چشمان شما مخفی می کند و از نور و 
گرما گریزان است و دور از تاج سر قرار می گیرد. به همین 
دلیل، معاینه پزشک نقش مهمی در تشخیص بیماری دارد. 
در عین حال، رشک ها تخم های سفید رنگ، سفت و بیضی 
شکل شپش ها هستند که به ساقه مو می چسبند و نباید آنها 
را با شوره اشتباه گرفت چون شوره سر، پوست مرده است که 

برخلاف رشک به راحتی از مو جدا می شود.
همه چيز درباره شپش کشی

برای درمان شپش، شامپویی به نام لیندان استفاده می  شود 
که 5 تا 10 دقیقه روی سر می ماند و بعد شسته می  شود و 7 

تا 10 روز پس از مصرف، نیاز به مصرف دوباره دارد.
به گفته دکتر نیلفروش زاده، مصرف این شامپو در کودکان 
زیر ۶ سال و مادران باردار ممنوع است و برای آنها با تجویز 
پزشک، باید از شامپو های جدیدتری استفاده کرد. معمولا بعد 
از یک بار استفاده از شامپو قدرت انتقال شپش از بین می  رود 
و پس از مصرف شامپو، رفتن افراد به مدرسه و مهد کودک 
بلامانع است. تکرار مصرف شامپو پس از یک هفته هم برای از 

بین  بردن تخم  های چسبیده به مو توصیه می شود.
اصلاح باورهای غلط

به گفته دکتر نیلفروش زاده، وجود شپش سر دلیل بر رعایت 
نکردن نظافت نیست و هر کسی ممکن است به آن مبتلا 
شود، ولی در بچه های 4 تا 11 سال بیشترین میزان شیوع 
و در دختران بیش از پسران مشاهده می شود. همچنین در 
سن شروع مدرسه شایع تر است. شپش سر معمولا به شکل 
فرد به فرد و با تماس سر افراد منتقل می شود و حدود 30 
ثانیه طول می کشد که یک شپش از یک سر به سر دیگر 
انتقال پیدا کند، اما سرایت از طریق کلاه، شانه و بالش شیوع 
کمتری دارد. در این میان کم نیستند خانواده هایی که حیوان 
خانگی دارند و این پرسش برایشان مطرح می شود که آیا 
شپش سر از حیوانات قابل سرایت است؟ باید گفت شپش ها 

انگل های اجباری انسان هستند و روی بدن حیوانات دیگر یا 
روی اشیا و وسایل منزل نمی توانند زنده بمانند و از حیوانات 
قابل سرایت نیستند. از طرفی نگهداری حیوانات شناسنامه 
داری که به صورت دوره ای از سوی دامپزشک معاینه می 
شوند، واکسن می زنند و تحت درمان ضدانگلی قرار می گیرند 

معمولا مشکلی ایجاد نخواهد کرد.
شانه ای که شپش ها را از بين می برد

محققان موسسه مهندسی سطح و غشای نازک فرانهوفر 
آلمان یک شانه طراحی کرده اند که شپش را به وسیله 

پلاسمای سرد از بین می برد.
درمان شپش، کار بسیار دشواری است. به طور معمول یک 
شامپو یا لوسیون حاوی مواد سمی، اولین درمان هایی هستند 
که برای پوست سر بیمار تجویز می شوند و پس از آن با 
کشیدن یک شانه مخصوص به موها، شپش ها از بین می 
روند. این شامپوها نمی توانند تخم شپش را از بین ببرند، 
بنابراین درمان نیاز به تکرار دارد. به این ترتیب مواد شیمیایی 
تند و زننده می توانند سبب ایجاد ناراحتی برای کودکان یا 

بزرگسالان شوند.
شانه مذکور که در حال حاضر در برخی از کلینیک های 
اطفال در آلمان بکار گرفته شده است، از دندانه های رسانا 
برخوردار بوده که به عنوان الکترود  عمل می کنند. هنگامی 
که پالس های الکتریکی به دندانه های شانه ارسال می شود، 
فاصله هوایی بین آنها یونیزه شده و شروع به تولید پلاسما می 
کند. هم شپش و هم تخم آن که به رشک معروف هستند، با 

قرار گرفتن در معرض پلاسما از بین می روند.
 از آنجا که این پالس ها بسیار کوتاه هستند، دمای پلاسما از 
دمای اتاق بیشتر نیست بنابراین، خطر سوختگی یا داغ شدن 

برای بیمار وجود ندارد.
 تنها یک بار درمان می تواند نیمی از شپش ها را بلافاصله از 
بین ببرد و نیمه دیگر این شپش ها بدون نیاز به مواد شیمیایی 
و یا درمان دیگر، در همان روز از بین می روند. علاوه بر این، با 
تغییر فاصله بین دندانه های شانه، می توان از آن در حیوانات 
خانگی نیز استفاده کرد.  این محصول قرار است به زودی در 

بسته بندی های کوچک در بازار عرضه شود.
 دانشمندان دانشگاه یوتا آمریکا پیش از این موفق به توسعه 
نوع دیگری از درمان شپش شدند که عاری از مواد شیمیایی 
بوده و در آن از هوای گرم برای کشتن شپش ها استفاده 

می شود.

شپش سر 
در بچه های 

مدرسه ای

عوارض جانبی داروهای معده
مشکلاتی مانند ریفلاکس معده )بازگشت اسید معده(، زخم معده و غیره جزو مشکلاتی 
هستند که خیلی ها را درگیر کرده است. بسیاری از این مشکلات با مصرف داروهایی که برای 
کاهش حالت اسیدیته معده تولید شده اند قابل درمان اند. ولی این داروها نیز عوارض خود را 
دارند. معده یکی از مهم ترین و در عین حال آسیب پذیرترین ارگان های بدن است. یک ضرب 
المثل چینی می گوید اگر مرض در معده بیمار نباشد نمی میرد. همین ضرب المثل ساده 
نشانگر اهمیت این عضو گوارشی است. معمولا معده دچار مشکلاتی شده و بسیاری از افراد را به 
دردسر می اندازد. مشکلاتی مانند ریفلاکس معده )بازگشت اسید معده(، زخم معده و غیره جزو 
مشکلاتی است که خیلی ها را درگیر کرده است. بسیاری از این مشکلات با مصرف داروهایی 
که برای کاهش حالت اسیدیته معده تولید شده اند قابل درمان است. اما در این بین افراد زیادی 
نیز هستند که خودسرانه انواع داروها را مصرف می کنند. متاسفانه این داروها عوارض جانبی نیز 
دارند که بویژه به فلور روده آسیب می زنند. در این مطلب شما را بیشتر با عوارض این داروها آشنا 

کرده و در خواست می کنیم خودسرانه نسبت به مصرف آنها اقدام نکنید.
هر چه مصرف طولانی تر خطرات آن نيز بيشتر

اکثر داروهایی که در درمان سوزش و درد معده مورد استفاده قرار می گیرند حاوی ترکیبات 
ضداسیدی هستند که از مخاط محافظت کرده و حالت اسیدیته ترشعات معده را کاهش می 
دهند مانند داروهای مهارکننده گیرنده های  H2 یا آنتی H2 و مهارکننده های پمپ پروتن 
یا IPP ها. IPP ها بیشتری داروهای تجویز شده برای مشکلات معده هستند. این داروها مانند 
هر نوع داروی دیگری علاوه بر اثرات مثبت عوارض جانبی نیز دارد. بخصوص زمانی که به مدت 
طولانی مصرف می شوند عوارض آنها نیز جدی تر می شوند که می توان به اسهال یا یبوست 

اشاره کرد. خوشبختانه این عوارض با قطع مصرف دارو از بین می رود.
داروهای مهارکننده های پمپ پروتن يا IPP:خطر بروز عفونت های روده

مهارکننده های پمپ پروتن جزو داروهای جدیدی برای برطرف کردن مشکلات معده 
هستند که عوارضی را روی فلور روده ایجاد کرده و باعث تغییر آن می شوند. در واقع این 
داروها حالت اسیدیته معده را کاهش داده و نقش خود را در نابودی باکتری ها ایفا می کنند. 
باکتری های زیادی هستند که معده، روده کوچک و کولون را تحت تسط خود در آورده اند.به 
عقیده محققان مصرف زیادی داروهای IPP خطر بروز عفونت های گوارشی و غیره را افزایش 
می دهد. نتایج بررسی های متعدد نشان داده است که بین عفونت های روده بویژه کولیک 
عفونی و مصرف داروهای IPP ارتباط وجود دارد. خطر بروز عفونت روده ای در بین افرادی 
که تحت درمان با IPP هستند دو برابر بیشتر از افرادی است که از این داروها استفاده نمی 

کنند. نتایج بررسی های متعدد همچنین از ارتباط بین این داروها و ذات الریه حکایت دارند.
داروهای ضد اسيد و خطر بروز کمبود آهن

از دیگر عوارض جانبی IPP ها می توان به بروز خطر کمبودویتامین ها و مواد معدنی اشاره 
کرد. دلیل آن نیز نبود اسید معده است که در جذب مواد مغذی در دستگاه گوارشی مشکل 
ایجاد می کند. نتایج بررسی ها نشان می دهد افرادی که به مدت بیش از 2 سال  داروهای 
IPP مصرف می کنند در مقایسه با افرادی که تحت درمان این داورها نیستند بیشتر در معرض 
خطر کمبود ویتامین B12 قرار می گیرند. از دیگر کمبودهای ناشی از مصرف این داروها 

می توان به کمبود منیزیم و آهن اشاره کرد.
پوکی استخوان و حتی : داروهايی که بی خطر نيستند

به عقیده برخی محققان داروهای IPP عامل عدم جذب درست کلسیم هستند و به این 
ترتیب در افزایش خطر شکستگی را افزایش می دهند و بعد از مصرف طولانی مدت این 
داروها خطر بروز پوکی استخوان نیز افزایش می یابد. از دیگر عوارض جانبی این داروها می توان 
به تاثیر آنها در کاهش تاثیر آسپرین اشاره کرد. معمولا آسپرین برای رقیق شدن خون و 
پیشگیری از بیماری های قلبی عروقی تجویز می شود. به عقیده محققان مصرف همزمان این 
داروها ممکن است در روند جذب آسپرین اختلال ایجاد کند. البته این ادعا نیاز به بررسی های 
بیشتر دارد. از دیگر خطرات احتمالی مصرف زیاد داروهای IPP که به ندرت بروز می کند می 

توان به نفریت)التهاب کلیه( یا خطر بروز سرطان مخاط معده اشاره کرد.
اجازه ندهيد کارتان به مصرف داروهای ضداسيد برسد

گفتیم که داروهای IPP بویژه برای مقابله با سوزش معده تجویز و مصرف می شوند. با توجه 
به عوارضی که اشاره شد برای مقابله با آن بهتر است از مصرف خودسرانه این داروها بشدت 
پرهیز کرده و آنها را تحت نظر پزشک و به مدت کوتاه مصرف کرد. باید بدانید که با رعایت 
بهداشت غذایی تا حد زیادی می شود از بالا آمدن اسید و سوزش معده پیشگیری کرد.در گام 
اول بهتر است از مواد غذایی آسیب رسان به مخاط مری مانند قهوه، آب پرتقال، محصولات 
لبنی و گوشت های قرمز به میزان زیاد پرهیز کرده و مصرف مواد غذایی محافظت کننده از 
این مخاط مانند میوه ها و سبزیجات، پروتئین های گیاهی، روغن زیتون و روغن کلزا را افزایش 
دهید. تمام این موارد ساده باعث افزایش مقاومت مخاط شده و نیاز شما به مصرف داروهای 

ضداسید را کاهش می دهد.

دو قطب فناوری در آمریکا به دنبال ساخت پیشرفته ترین هوش مصنوعی جهان هستند.
همچنان روبات های مستقل و دیگر سیستم های هوش مصنوعی قادر به درک عمیقی 

از جهان پیرامون خود نیستند.
در همین حال متخصصین دانشگاه MIT و شرکت فناوری IBM آمریکا با همکاری 
یکدیگر به دنبال توسعه قابلیت های هوش مصنوعی هستند تا به لحاظ دیدن و شنیدن 

همچون انسان عمل کند.  
در اجرای این پرژه قرار است شرکت  IBM عهده دار فراهم کردن »پلت فرم محاسبات 

شناختی« و دانشگاه MIT هم تحقیقات لازم را در این زمینه انجام دهد.  
یکی از بزرگ ترین چالش ها در این راستا، توسعه الگوی شناختی و پیش بینی در هوش 

مصنوعی است.  
در حال حاضر دیدن یک اتفاق و پیش بینی اینکه چه چیزی بعد از آن رخ می دهد برای 
هوش مصنوعی امکان پذیر نیست در حالیکه این امر برای انسان به راحتی صورت می گیرد.

در صورت مجهز شدن هوش مصنوعی به این توانمندی می توان از آنها در امور سلامتی و 
نظارت بر روی ماشین های پیچیده استفاده کرد. 

ساخت پیشرفته ترین هوش مصنوعی جهان 
کلید خورد
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آیت الله نوری همدانی:

فرهنگ ایثار و شهادت باید حفظ شود
 یکی از مراجع تقلید گفت:  دفاع مقدس عزت را در کشور به ارمغان آورد، بنابراین باید سعی 

کرد روحیه جهاد، ایثار و شهادت زنده باشد. 
آیت الله حسین نوری همدانی پیش از ظهر دیروز در درس خارج فقه خود که در مسجد 
اعظم برگزار شد اظهار کرد: جهاد دری از درهای بهشت است، شرایط فراوانی وجود دارد 
که انسان به مجاهد خالص تبدیل شود و به سوی میدان جهاد برود. وی خاطرنشان کرد: 
هر ملتی به جهاد بی توجه باشد و روحیه ایثار و شهادت در بین آنها نباشد،  خداوند لباس 
ذلت را بر اندام آنها می پوشاند و بلا و گرفتاری به سوی آنها می آید. این مرجع تقلید با اشاره 
به عواقب دوری از فرهنگ جهاد گفت : فرد با چنین فرهنگی محکوم به خواری و کوچک 
بودن می شود، طوری در فرهنگ او اثر می گذارد که در قلبش ترس از دشمن پدید می آید. 
وی با اشاره به دوران پیش از انقلاب گفت: مردم در آن دوران از آمریکا،  شوروی و انگلیس 
ترس داشتند و تقسیم کشورها و کوچک کردن کشورها از سوی استکبار برای تسلط بر آنها 
بود، تا به این وسیله مردم عزت را در فرهنگ غرب بدانند، به این طریق فرهنگشان تغییر 
می کند و گرفتار ذلت می شوند. آیت الله نوری همدانی خاطرنشان کرد:  دشمن همواره در 
حال برنامه ریزی و توطئه چینی است و سعی می کند اختلاف در مملکتی ایجاد کند و به این 
وسیله امنیت را بر هم زند. وی عنوان کرد:  دفاع مقدس عزت را در کشور به ارمغان آورد، 
بنابراین باید سعی کرد روحیه جهاد، ایثار و شهادت زنده باشد، دفاع مقدس مایه افتخار 

ماست، بنابراین باید فرهنگ آن را حفظ کنیم.

امیرآبادی فراهانی دبیر هیأت رئیسه مجلس: 

 برخی ناهنجاری های شهر قم قابل بیان نیست 
نماینده مردم استان قم در مجلس شورای اسلامی ،فعالیت مراکز دینی و حوزوی در مناطق 
حاشیه شهر را راهکاری برای کاهش ناهنجاری های اجتماعی دانست و گفت: حوزه های 

علمیه می توانند در کاهش ناهنجاری ها مشارکت مطلوبی داشته باشند. 
احمد امیرآبادی فراهانی ظهر دیروز در مراسم افتتاح ساختمان جدید مدرسه علمیه 
خواهران کریمه اهل بیت)ع( که در سالن همایش های این مرکز حوزوی برگزار شد، ضمن 
گرامیداشت فرارسیدن هفته دفاع مقدس اظهار کرد: امنیت کنونی نظام اسلامی را مدیون 

رشادت های رزمندگان هشت سال دفاع مقدس و تدابیر رهبر انقلاب اسلامی هستیم.
وی از مشارکت مسؤولان حوزوی و شهری در راستای ایجاد ساختمان جدید مدرسه علمیه 
خواهران کریمه اهل بیت)ع( تقدیر کرد و افزود: نگاه مسؤولان حوزوی به مناطق محروم 
قابل تقدیر است و امیدواریم با توسعه این نگاه بتوانیم به دستاوردهای گسترده تر برسیم. 
دبیر هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: شهر قم به عنوان ام القرای جهان 
اسلام نباید در حاشیه منطقه جغرافیایی خود مناطقی داشته باشد که در شأن این شهر 
نباشد. وی از قم به عنوان پایتخت انقلاب اسلامی نام برد و تصریح کرد: برخی از مشکلات 
و ناهنجاری های شهر قم قابل بیان نیست چراکه آمارهای طلاق و اعتیاد مشکلاتی را برای 
مردم به دنبال داشته است و باید تلاش برای کاهش این ناهنجاری ها در دستور کار قرار گیرد.

به گزارش فارس ،امیرآبادی فعالیت مراکز دینی و حوزوی در مناطق حاشیه شهر را راهکاری 
برای کاهش ناهنجاری های اجتماعی دانست و عنوان کرد: حوزه های علمیه می توانند در 
کاهش ناهنجاری ها مشارکت مطلوبی داشته باشند چراکه آموزش طلاب در مدارس علمیه 
سبب تربیت مادران دینی و تقویت آموزه های دینی در میان خانواده ها می شود. وی با تاکید 
بر اینکه مردم منطقه نیروگاه از ایجاد ساختمان جدید مدرسه علمیه کریمه اهل بیت)ع( 
رضایت دارند، مطرح کرد: ایجاد یک مرکز حوزوی در منطقه محروم می تواند آثار مطلوبی را 
برای این منطقه به دنبال داشته باشد. نماینده مردم استان قم در مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه برنامه مشخصی برای توسعه مراکز فرهنگی، دینی و آموزشی در مناطق محروم 
در دستور کار قرار دارد، گفت: امیدواریم با مشارکت مسؤولان بتوانیم این مراکز را به شیوه 
مطلوبی گسترش دهیم. وی تربیت فرزندان انقلابی را از اهداف مراکز حوزوی دانست و افزود: 
این مراکز باید در رشد فرهنگی مناطق محروم مشارکت کنند که در این راستا کتابخانه 
و مرکز مشاوره ای در حوزه های علمیه خواهران ایجاد می شود. امیرآبادی با اشاره به اینکه 
مبلغان حوزوی فعالیت های فرهنگی گسترده ای را در نقاط مختلف کشور انجام می دهند، 
تصریح کرد: امیدواریم به برکت فعالیت مبلغان حوزوی بتوانیم در مناطق محروم شهر قم در 

راستای رفع ناهنجاری های اجتماعی و فرهنگی به دستاوردهای مطلوبی برسیم.

رئیس حوزه هنری استان قم:

قم نیازمند تدوین نقشه راه فرهنگی است
 رئیس حوزه هنری استان قم گفت: شهر قم نیاز به یک نقشه راه فرهنگی دارد، نقشه 
فرهنگی یعنی اینکه هر نهاد فرهنگی بداند که وارد چه حوزه هایی شود و وارد چه حوزه هایی 

نشود. 
مجدالدین معلمی امروز در گفت وگو با فارس ، با اشاره به تعداد زیاد مؤسسات فرهنگی در 
شهر قم اظهار کرد: ما در این شهر شاهد تعدد بسیار زیاد مؤسسات فرهنگی هستیم و به 
این دلیل بودجه فرهنگی شهر قم صرف خود این شهر نمی شود، شاید به اندازه کل کشور 
در شهر قم بودجه فرهنگی هزینه شود اما بخش کمی از این بودجه صرف خود مردم شهر 
قم می شود. رئیس حوزه هنری استان قم ادامه داد: شهر قم نیاز به یک نقشه راه فرهنگی 
دارد، نقشه فرهنگی یعنی اینکه هر نهاد فرهنگی بداند که وارد چه حوزه هایی شود و وارد چه 
حوزه هایی نشود، ما اکنون شاهد هستیم که چندین نهاد فرهنگی به صورت همزمان یک کار 
را انجام می دهند، ما به صورت روزانه در شهر قم با هزینه کردهای فرهنگی مواجه هستیم که 
مردم قم از آن منتفع نمی شوند، ما هر سال شاهد برگزاری تعداد زیادی جشنواره در شهر قم 
هستیم. وی افزود: مسؤولان کلان استان قم آن قدری که دغدغه بحث آب قم و صنعت این 
شهر را دارند، دغدغه فرهنگ بومی شهر قم را ندارند، شاید یک دلیل این مسأله مذهبی بودن 
شهر قم باشد، یک دلیل دیگر هم ممکن است به دلیل عقب ماندگی های قم در بحث صنعت 

باشد که این مسأله وقت زیادی از مسؤولان ارشد استان را گرفته است.
معلمی با اشاره به فضای رسانه ای استان قم اظهار کرد: باید مطالبه گری اجتماعی در حوزه 
فرهنگ در شهر قم تقویت شود، زمانی که رسانه های شهر قم و مردم این شهر به راحتی از 
اتفاقات فرهنگی می گذرند، طبیعی است که بحث فرهنگ قم دغدغه اصلی مدیران استان 
نباشد. رئیس حوزه هنری استان قم ادامه داد: ما در شهر قم ده ها شبکه تلویزیونی و رادیویی 
داریم که این رسانه های صوتی و تصویری از بستر و ظرفیت شهر قم استفاده کردند، قم 
همچون یک دریاچه ای است که همه از آن استفاده می کنند اما بالاخره یک روزی آب این 
دریاچه هم تمام می شود و باید به آن آب تزریق شود تا بحث ارائه خدمات فرهنگی از سوی 
شهر قم استمرار داشته باشد. وی در خصوص نسل جدید هنرمندان قمی تصریح کرد: ما در 
برخی از رشته های هنری شاهد تربیت نسل جدید هنرمندان قمی بودیم و برخی از اساتید 
دلسوز توانستند که شاگردان خوبی را در قم تربیت کنند، به عنوان مثال در عرصه شعر 
آئینی، شاعران نسل دوم و سوم این عرصه از قم هستند و شاعران قمی تا سال های سال در 
عرصه شعر آیینی در سطح کشور می درخشند. معلمی افزود: هنرمندان قمی در عرصه های 
تصویرسازی و گرافیک تا دهه های آینده هم در این رشته ها درخشش خواهند داشت، اما در 
برخی رشته های دیگر شاید در دهه های آینده هنرمندان قمی حضور چندانی نداشته باشند، 

چون تربیت نسل جدید در این رشته ها صورت نگرفته است.
رئیس حوزه هنری استان قم با اشاره به جایگاه شعر آیینی در این استان اظهار کرد: شعر 
آئینی در قم رشد کرد، چون شاعران قمی بازخورد اجتماعی که از سوی مردم قم در هنگام 
خواندن شعرهای آیینی دیدند، خیلی بیشتر از جاهای دیگر بود، هیئات زیادی در شهر قم 
وجود دارد که مداحان این هیئات نیاز به شعرهای زیادی دارند، بنابراین تقاضا برای سرودن 
شعرهای آیینی در شهر قم زیاد است. وی افزود: شهر قم مرکز نشر کشور است، مرکز بسیاری 
از نشریات کشور هم در این شهر قرار دارد، بنابراین طبیعی است که این کتاب ها و نشریات 
نیاز به صفحه آرا، تصویرساز و نقاش داشته باشد و هنرمندان قمی به این دلیل در عرصه 
گرافیک و تصویرسازی رشد زیادی کردند.  معلمی با اشاره به جایگاه هنرمندان قمی در جهان 
خاطرنشان کرد: هنرمندان قمی در بسیاری از عرصه ها در فضای بین الملل درخشش داشتند، 
به عنوان مثال زمانی که به هنرمندان تئاتری قم توجه و زمینه تولید برای آن ها فراهم شد، 

آنها توانستند که در جشنواره های بین المللی تئاتر جوایز متعددی را کسب کنند.

طی سال گذشته انجام شد؛

آبرسانی به 6۰ روستای قم با تانکرهای سیار
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی گفت: سال گذشته به حدود ۶0 روستای قم از 

طریق تانکرهای سیار آبرسانی شد. 
محمد احمدی جبلی در دیدار با استاندار قم با اعلام بهره مندی 24 روستای استان از آب 
سزشاخه های دز تا پایان سال گفت: آبرسانی از سرشاخه های دز برای روستاهای استان از 
سال 83 آغاز و تاکنون 34 روستا شامل تمامی روستاهای دهستان قنوات، بخش عمده ای 
از روستاهای کهک و 70 درصد روستاهای بخش سلفچگان از این منبع آب پایدار بهره مند 
شده اند. وی با اشاره به خشکسالی های چند سال اخیر استان گفت: سال گذشته حدود ۶0 
روستای استان به دلایل خشک شدن منابع زیرزمینی و پائین بودن کیفیت آب از طریق 
تانکرهای سیار آبرسانی شدند که در این راستا بیش از 4 هزار سرویس معادل 48 میلیون 
لیتر آب شرب سالم و بهداشتی به روستاها انتقال یافت. مدیرعامل آبفار با اعلام این که در 
3 سال گذشته با تمهیدات و تدابیر به کار گرفته شده میزان آب به حساب نیامده یا همان 
پرت آب از میزان حدود 50 درصد به 3۶ درصد کاهش یافته و در این راستا بیش از 1700 
انشعاب غیر مجاز کشف و جمع آوری شده است، اظهار داشت: در حال حاضر 9 مجتمع 
آبرسانی روستایی به طور همزمان در تمام بخش ها در حال اجراست و در تلاش هستیم 
ضمن سرعت در اجرا با استفاده از مصالح باکیفیت مانند لوله های چدن نشکن هرچه بیشتر 

کیفیت و ماندگاری پروژه ها را ارتقا دهیم. 
وی از به اجرا گذاشتن مناقصه پروژه آبرسانی به روستاهای مسیر کرمجگان و فردو خبر داد 
و گفت: آبرسانی به روستاهای بالا دست کهک در دو فاز تعریف شده است که فاز اول شامل 

آبرسانی به روستاهای میم و قبادبزن در حال اجرا است.

چک های برگشتی که همزمان با افزایش مشکلات 
اقتصادی رشد بی سابقه ای داشته پرونده های بسیاری 
را در دستگاه قضا به خود اختصاص داده است به گونه 
نارضایتی های  زمینه  این  دادرسی در  اطاله  ای که 

بسیاری را رقم زده است.
چک های برگشتی که نتیجه ناتوانی فرد در پرداخت 
بدهی خود است با افزایش رکود و تورم بیش از پیش 
شده اما نقش بانک مرکزی و ضعف آن نیز در رشد آن 

بی تاثیر نبوده است.
راه شناسایی افراد دارای چک برگشتی بسیار آسان 
است تا به این ترتیب از ادامه ارایه خدمات بانکی به 
این افراد تا پرداخت بدهی های خود ممانعت شود،اما 
متاسفانه به عقیده برخی کارشناسان برخی باند بازی ها 

اجازه برخورد با افراد دارای چک برگشتی را نمی دهد.
  به عقیده بسیاری از کارشناسان اقتصادی بانک 
ها باید نسبت به چک های برگشتی حساس باشند 
تا بتوانند از ادامه روند فزاینده آن جلوگیری کنند؛زیرا 
در حال حاضر برخی باندبازی ها اجازه دریافت دسته 
چک به افرادی که دارای سابقه بد بانکی هستند را می 
دهد که این خود معضلی است که در سایه غفلت بانک 

مرکزی شاهد آن هستیم.
از  آماری  هیچ  اخیر  سال  یک  در  مرکزی  بانک 
خود  این  که  است  نکرده  اعلام  برگشتی  چک های 
نشان از ضعف نظارت ها دارد؛زیرا با ارایه آمار دقیق از 
چک های برگشتی عمق فاجعه مشخص شده و تدابیر 

مناسب برای رفع آن اتخاذ خواهد شد.
متاسفانه پیامدها و تبعات رشد چک های برگشتی 
در سال های اخیر افزایش بی اعتمادی در بازار است 
که مشکلات بسیاری را برای اقتصاد ما منجر می شود.

به عقیده بسیاری از صاحبنظران حوزه بازار پولی و 
مالی کشور باید بانک ها نیز در برابر چک های برگشتی 
بروز چک  در صورت  و  کنند  ارایه  را  لازم  تضامین 
برگشتی آن ها نیز محکوم شوند تا به این ترتیب برخورد 

با این معضل در چارچوب قاعده و قانون صورت بگیرد.
نمایندگان مردم در مجلس در گفت وگو با خانه 
ملت به چرایی رشد چک برگشتی در سال های اخیر و 
راهکارهای کاهش ان پرداخته اند که در زیر می خوانید:
  جعفرزاده ايمن آبادی: بانک ها در بروز چک 

های برگشتی بايد محاکمه شوند
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی در گفت وگو با خانه 
ملت، با انتقاد از رشد بی سابقه چک های برگشتی در 
سال های اخیر، گفت: وضعیت اقتصادی کشور موجباتی 
را فراهم می کند که برخی از معادلات اقتصادی بر هم 
خورده و نتوان بر روی اشخاص حقیقی و حقوقی در 
رابطه با جایگاه مالی آن ها قضاوت طولانی مدت داشت.

نماینده مردم رشت درمجلس شورای اسلامی، با بیان 
اینکه شرایط اقتصادی به لحظه، به روز و به ماه برای 
افراد تغییر می کند، افزود: ارایه چک به عنوان یک سند 
مالی به افراد بیانگر این است که این فرد می تواند تا این 
رقم را به طرف مقابل پرداخت کند بنابراین بانک ها 
باید ترتیباتی را اتخاذ کنند که این اوراق بهادار ضمانت 

اجرایی داشته باشد.
اعتبار بانكی افراد بايد سطح بندی شود

وی با تاکید بر اینکه چک ها باید به تناسب وضعیت 
مالی افراد سطح بندی شود، تصریح کرد:درحال حاضر 
هرکسی می تواند دسته چک دریافت کند و ارقام آن 
می تواند از صفر تا نامحدود باشد در صورتی که اعتبار 

بانکی افراد باید سطح بندی شود.
جعفرزاده ایمن آبادی ادامه داد: افراد باید مطابق اعتبار 
بانکی خود چک بکشند از این رو باید سطح بندی در 

خصوص چک ها در نظر گرفته شود.
وی با تاکید بر اینکه لازمه ارایه دسته چک به افراد 
دریافت ضمانت نامه های اجرایی لازم است، گفت: بانک 
ها در خصوص چک های برگشتی نمی توانند رافع 
مسئولیت باشند از این رو در خصوص چرایی رشد چک 

های برگشتی باید پاسخگو باشند.
این نماینده مردم در مجلس دهم، ادامه داد: بانک ها 
باید ضمن سطح بندی چک به عنوان اوراق بهادر در 
خصوص محدودیت برای ارایه آن به افراد تصمیماتی 

را اتخاذ کنند.
مردم پشتوانه اوراق بهادر را نظام بانكی می 

دانند
جعفرزاده ایمن آبادی با بیان اینکه مردم پشتوانه برگه 
های کاغذی یا اوراق بهادر را نظام بانکی می دانند، گفت: 
نظام بانکی نمی تواند بی مسئولیت از کنار رشد چک 

های برگشتی بگذرد.
وی با تاکید بر اینکه بانک ها به نوعی مسئولیت 
تضامنی در قبال چک به عنوان اوراق بهادار دارند، افزود: 
باید قاعده ای مصوب شود که اگر فردی چک بلا محل 
کشید بانک هم مسئولیت تضامنی داشته باشد و بانک 
هم از طرف محاکم قضایی به پرداخت جریمه محکوم 

شود.
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
شورای اسلامی، یادآور شد: اگر در خصوص چک های 
برگشتی محتاط تر عمل شود بانک ها هم به دنبال 
اتخاذ تضامین لازم برای ارایه دست چک خواهند رفت.

  فرشادان: رشد 60 درصدی چک های 
برگشتی فاجعه است

رشد  از  نگرانی  ابراز  با  نیز،  فرشادان  سیدمهدی 
چشمگیر چک های برگشتی در سال های اخیر، گفت: 
رشد ۶0 درصدی چک های برگشتی ضرورت اتخاذ 
تمهیدات لازم در برخورد با این معضل را بیش از پیش 

با اهمیت جلوه می دهد.
نماینده مردم سنندج، کامیاران و دیواندره در مجلس 
مشکلات  افزایش  با  اینکه  بیان  با  اسلامی،  شورای 
اقتصادی در سال های اخیر رشد چک های برگشتی 
چک  افزایش  افزود:  است،  داشته  صعودی  روندی 

بلامحل ناشی از وضعیت نامطلوب اقتصادی و توانایی 
مالی کم افراد است.

مطلوب نبودن وضعيت فعلی اقتصاد يكی از 
عوامل رشد چک های برگشتی

این نماینده مردم در مجلس دهم، با تاکید بر اینکه 
مطلوب نبودن وضعیت فعلی اقتصاد و تورم همراه با 
رکود صاحبان کسب و کار را با مشکلات عدیده ای 
مواجه کرده است، گفت: متاسفانه ضعف نظارت ها 
از سوی بانک مرکزی دامنه فعالیت افراد با سابقه در 
کشیدن چک های بلا محل را بیش از پیش کرده است.

وی با بیان اینکه باید بانک مرکزی با شناسایی افراد 
دارای چک های برگشتی از ارایه دوباره دسته چک به 
آن ها ممانعت کند، تصریح کرد: متاسفانه برخی باند 
بازی ها ارایه دوباره دسته چک به افراد بد حساب را 

منجر شده است.
ارايه دسته چک به افراد بايد با در نظر گرفتن 

صلاحيت مالی آن ها انجام شود
این نماینده مردم در مجلس دهم، با تاکید بر اینکه 
ارایه دسته چک به افراد باید با در نظر گرفتن صلاحیت 
مالی آن ها و استعلام های دقیق انجام شود، گفت: بی 
توجهی به این مهم تخلفات بی شماری را منجر شده و 

وضعیت اقتصادی کشور را بدتر کرده است.
فرشادان ادامه داد: حجم بالای چک های برگشتی 
و همچنین رشد مراجعه به دستگاه قضا از این سو به 
اطاله دادرسی و افزایش هزینه های جاری کشور منجر 

شده است.
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
شورای اسلامی، یادآور شد: باید با اتخاذ تدابیری ویژه 
با هدف کاهش جرایم  بانکی  سعی در اصلاح نظام 

اقتصادی صورت بگیرد.
حسينی شاهرودی: ضعف نظارت بانک مرکزی 

رشد چک های برگشتی را رقم زده است
سیدحسن حسینی  نیز،با انتقاد از رشد چک های 
برگشتی،گفت: نظام بانکی ما باید متقاعد به رعایت 

ضوابط و قواعد در حوزه پولی و بانکی کشور شود.
نماینده مردم شاهرود و میامی در مجلس شورای 
رشد  در  بانکی  نظام  ضعف  اینکه  بیان  با  اسلامی، 

چک های برگشتی مشهود است، افزود: اگر شخص 
عادی چک برگشتی داشته باشد؛بلافاصله اطلاعات 
وی دراختیار بانک مرکزی برای اعمال قانون قرار می 
گیرد،اما دراین میان سوال این است که چرا برخورد 
قاطع با دانه درشت ها به همین سرعت انجام نمی شود.

چک برگشتی دانه درشت ها بدون اعمال 
قانون رها می شود

وی با تاکید بر اینکه متاسفانه چک برگشتی دانه 
درشت ها از هر نوع اعمال قدرتی مستثنی است، تصریح 
کرد: بخش عظیمی از چک های برگشتی مورد پیگیر 
واقع شده متوجه ارقام ریز بوده و ارقام بسیار درشت و 
بدهکاران کلان که چک با ارقام بالا دارند،افرادی هستند 
که حساب متفاوت در بانک های مختلف دارند و هنوز 
هم با وجود ده ها چک برگشتی باز این ارتباط را دارند 

که دست چک جدیدی را بگیرند.
این نماینده مردم درمجلس دهم، با بیان اینکه نظام 
بانکی ما دارای مشکلات عدیده ای است،گفت: ما به 
جای اینکه افراد دارای چک برگشتی را به دادگاه معرفی 
کنیم؛باید با کسانی که این دسته چک ها را در اختیار 

فرد متخلف قرار داده برخورد کنیم.
نظام بانكی ما بيمار است

وی ادامه داد:رئیس شعبات بانک ها و کارکنانی که 
در نظام بانکی کشور با ارایه دسته چک به افراد متخلف 
اخلاف ایجاد کرده اند،باید با همکاری دستگاه قضا مورد 

برخورد واقع شوند.
حسینی شاهرودی با بیان اینکه ریشه تخلف از حیث 
چک برگشتی در بانک ها است،تاکید کرد:اصلی ترین 
انتقاد درخصوص چک های برگشتی متوجه نظام بانکی 

ما و ضعف نظارت ها است.
این نماینده مردم درمجلس دهم،افزود:درصورتی که 
نظارت بانک مرکزی دقیق باشد؛روند ارایه چک به افراد 

با دقت بیشتری همراه خواهد شد.
گزارش متقنی از سوی بانک مرکزی 

درخصوص برخورد با چک های برگشتی نداريم
وی یادآور شد:تاکنون هیچ گزارش متقنی از سوی 
بانک مرکزی درخصوص اینکه برخی بانک ها برای ارایه 
دسته چک به افراد متخلف مورد برخورد واقع شده اند 

دیده نشده است.
مجلس  اقتصادی  کمیسیون  رئیسه  هیات  عضو 
شورای اسلامی،با بیان اینکه سیستم بانکی ما باید اصلاح 
شود،تصریح کرد: باید با نگاه قهری به موضوع چک های 

برگشتی نگاه شود.
کمالی پور:هويت افراد و سطح درآمد آن ها 

ملاک ارايه دسته چک باشد
یحیی کمالی پور نیز،با انتقاد از افزایش چک های 
برگشتی در سال های اخیر، گفت: کسادی بازار و رکود 

اقتصاد عامل اصلی رشد چک های برگشتی است.
نماینده مردم جیرفت و عنبرآباد در مجلس شورای 
اسلامی، با بیان اینکه بسیاری از پرونده های موجود 
تصریح  است،  مالی  امور  به  مربوط  قضا  در دستگاه 
کرد: متاسفانه رشد مشکلات اقتصادی در سال های 
را  خود  های  بدهی  پرداخت  برای  افراد  اخیرناتوانی 
موجب شده که نتیجه آن افزایش ورودی شکایت ها 

به دستگاه قضا است.
هنوز راهكاری برای کاهش چک های برگشتی 

ارايه نشده است
وی با تاکید براینکه با وجود افزایش روزافزون چک 
های برگشتی هنوز راهکاری برای کنترل آن درنظرگرفته 
نشده است،افزود: باید راهکار عملی و اجرایی ثابتی برای 

جلوگیری از افزایش چک های برگشتی داشته باشیم.
این نماینده مردم درمجلس دهم، ادامه داد:رکود و 
تورم اقتصادی حاکم برکشور از یک طرف و از طرف 
دیگر حضور برخی سوء استفاده کنندگان در بازار به 

رشد چک های برگشتی دامن زده است.
برخی سوءاستفاده کنندگان با چک زمينه 

کلاهبرداری را فراهم کرده اند
وی با بیان اینکه برخی سوءاستفاده کنندگان با چک 
زمینه کلاهبرداری را فراهم کرده اند،تصریح کرد:گاهی 
اوقات اطاله دادرسی در دستگاه قضا و طولانی شدن 
زمان برای رسیدگی به پرونده، فرصتی برای سودجویان 
جهت کشیدن چک های بلامحل ایجاد می کند؛زیرا 
سوءاستفاده کنندگان می دانند با شکایت زمان پرداخت 

بدهی خود با زمان بیشتری همراه خواهد شد.
این نماینده مردم درمجلس دهم،با تاکید براینکه 
باید هویت افراد درحین دریافت دسته چک به عنوان 
سند تجاری استعلام و شناسایی شود،تصریح کرد: افراد 
باید درحین دریافت چک دسته بندی شده و برحسب 

خوش حساب بودن به ارایه چک اقدام شود.
صلاحيت و درآمد افراد بايد در ارايه دسته 

چک مدنظر باشد
کمالی پور با بیان اینکه باید صلاحیت و درآمد افراد در 
ارایه دسته چک مدنظر باشد،افزود: ضعف های موجود 
برای  را  ارایه دسته چک مشکلات بسیاری  درحین 

اقتصاد کشور ایجاد کرده است.
وی ادامه داد: باید سیستم منسجمی به صورت یک 
پارچه در سراسرکشور درنظرگرفته شود تا سوء سابقه 
بانکی شناسایی شده و دسته چک در اختیار افرادی که 

واجد شرایط نیستند،قرار نگیرد.
این نماینده مردم در مجلس دهم، افزود: عدم دریافت 
ضمانت اجرایی صحیح به رشد چک های برگشتی 
برای  باید  رو  این  از  اخیر کمک کرده؛  درسال های 
کاهش این معضل اجتماعی سعی در رفع این نواقص 

کنیم.
شورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  رئیس  نایب 
اسلامی، یادآور شد: رشد چک های برگشتی علاوه بر 
ایجاد مشکل برای اقتصاد کشور، دستگاه قضا را نیز با 

پرونده های بسیار مواجه کرده است.

غفلت بانک مرکزی یا رکود اقتصاد مسئله کدام است؟

 فاجعه ای به نام چک برگشتی

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان  قم اعلام کرد

کشف 52 کیلوگرم حشیش در قم
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان از کشف 52کیلوگرم حشیش 

در قم خبر داد. 
سرهنگ غلام عباس بلفکه در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:در 
پی کسب خبری مبنی بر وجود مواد مخدر در داخل یک دستگاه خودرو زانتیا در حال 
عبور از محورهای مواصلاتی استان قم، بلافاصله پس از هماهنگی قضایی و انتظامی اکیپی 

از مأموران مبارزه با مواد مخدر استان به محل مورد نظر اعزام شدند. 
وی افزود:خودرو مذکور در کیلومتر30 اتوبان قم-تهران شناسایی و پس از طی مسافتی 

تعقیب و گریز توسط ماموران متوقف و متهم دستگیر شد. 
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم گفت:نهایتاً در بازرسی از خودرو زانیتا بیش از 

52 کیلوگرم حشیش در قالب 25 بسته کشف شد. 

رئیس پلیس راه استان قم  خبرداد

توقیف خودروی پژو 2۰6 با بیش از
 7۰ میلیون ریال خلافی 

رئیس پلیس راه استان از توقیف خودروی پژو 20۶ با بیش از 70 میلیون ریال خلافی 
در استان خبر داد.

سرهنگ  اردشیرجمشیدی راد  در مصاحبه با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهار داشت: 
یک دستگاه خودروی پژو20۶ که از سمت "اراک به قم" در حرکت بود، به علت سرعت 
غیر مجاز و عدم توجه به ایست پلیس توسط تیم گشت ویژه پلیس راه استان متوقف 
و پس از استعلام بعمل آمده مشخص شد خودروی موصوف بیش از 70 میلیون ریال 

جرائم پرداخت نشده دارد .
رئیس پلیس راه استان ادامه داد: برابر قانون خودروهایی که بیش از ده میلیون ریال جرائم 
پرداخت نشده دارند به راننده متخلف توسط اجرائیات دستور توقیف خودرو داده می 
شود. سرهنگ جمشیدی راد افزود: بر اساس ماده 8 قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی 

خودروی مذکور توقیف و روانه پارکینگ شد.

رییس پلیس فتا مازندران  خبرداد:

کلاهبرداری با ترفند برنده شدن
 در ستاد هدفمندی یارانه ها

رییس پلیس فتا مازندران به شهروندان در خصوص کلاهبرداری با ترفند برنده شدن در 
ستاد هدفمندی یارانه ها هشدار داد.

جدید  نوع  گفت:  مازندران  استان  فتا  پلیس  رئیس  محمدنژاد"  سرهنگ"حسن 
کلاهبرداری که این روزها رواج پیدا کرده است، کلاهبرداری با ادعای برنده شدن در 

ستاد هدفمندی یارانه ها است.
 وی افزود: طی این فرایند، کلاهبرداران از قبل طعمه ها و قربانیان را از طریق اطلاعاتی 
که آنها با عضویت در گروه های استخدامی، انجمن های درسی و تفریحی، گروه های 
بازی، شبکه های اجتماعی و...  به اشتراک گذاشته اند، پیدا می کنند و یک بررسی روی 

آنها انجام داده و سپس اعتماد قربانیان را به خود جلب می کنند.
 رئیس پلیس فتای مازندران، گفت: طی این کلاهبرداری از طریق تماس تلفنی به 
قربانیان گفته می شود، که شما برنده جایزه چند میلیونی در ستاد هدفمندی یارانه ها 
شده اید و سپس با ترفندهای خاص آنها را به پرداخت مبلغی برای پیشبرد کارهای قانونی 
و مراحل اداری و مالی، به حساب جعلی که ادعا می کنند، حساب ستاد هدفمندی یارانه 
ها است، هدایت می کنند و از افراد کلاهبرداری می کنند. حتی گاهی ممکن است آنها را 

به سایتی جعلی هدایت و در آنجا با ترفند فیشینگ از آنها کلاهبرداری کنند.
 سرهنگ محمدنژاد با هشدار به شهروندان گفت: کاربران باید بدانند که تماس های تلفنی 
از این قبیل جعلی بوده و از سمت سازمان خاصی نمی باشد و قبل از اطمینان به تماس 
گیرنده و دادن اطلاعات یا پرداخت وجه، حتما شماره های سازمان مربوطه را از 118 

یا اینترنت پیدا کرده و با سازمان مربوطه تماس بگیرند و صحت و سقم را جویا شوند.
 وی افزود: در غیر این صورت بدانند که این نوع تماس ها اغلب کلاهبرداری از نوع 
کلاهبرداری ارتباطی می باشد که از طریق ایمیل یا تلفن، با افراد تماس و به این شیوه 

کلاهبرداری انجام می دهند.

 رئیس پلیس آگاهی استان از دستگیری یک سارق داخل 
خودرو و کشف25فقره سرقت در قم خبر داد. 

سرهنگ احمد کرمی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه 
خبری پلیس، اظهارداشت:در پی شکایت یکی از شهروندان 
مبنی بر اینکه مبلغ ۶00هزار تومان وجه نقد از داخل خودرو 
وی به سرقت رفته موضوع در دستور کار مأموران آگاهی 

استان قرار گرفت. 
به گفته وی با انجام اقدامات پلیسی فردی ساکن یکی از 
استان های غربی کشور شناسایی و پس از اخذ نیابت قضائی 
با اعزام تیمی از مأموران آگاهی به استان مذکور، وی دستگیر 

و پس از انجام مراحل قانونی به استان قم منتقل شد. 
رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود: متهم در تحقیقات 
مأموران آگاهی به 25 فقره سرقت در شهر قم اعتراف کرد. 

سرهنگ کرمی با بیان اینکه تاکنون17 تن از شاکیان 
شناسایی و تلاش جهت شناسایی سایر مالباختگان ادامه 
دارد، گفت:نهایتاً متهم به انضمام پرونده متشکله جهت سیر 

مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد. 
 کشف لوازم يدکی و خانگی قاچاق در قم

رئیس پلیس آگاهی استان  در بخش دیگری  از سخنان 
خود از کشف لوازم یدکی و خانگی قاچاق به ارزش بیش از 

320میلیون ریال در استان خبر داد. 
وی اظهار داشت: ماموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز 

پلیس آگاهی استان حین کنترل و تردد خودروهای عبوری 
در محورهای مواصلاتی استان،"محور عوارضی سلفچگان" به 
یک دستگاه کامیون مشکوک و خودروی موصوف را متوقف 
کردند. رئیس پلیس آگاهی استان ادامه داد: در بررسی بعمل 
آمده مشخص شد راننده هیچگونه مدارک مثبته گمرکی به 
همراه نداشته است.وی افزود: ماموران در بازرسی از خودرو 

تعداد  30 حلقه لاستیک، 12 دستگاه سر سیلندر خودرو 
، یک دستگاه یخچال، 20 دستگاه مایکرو فر و 3۶0 شیشه 
زیتون قاچاق به ارزش  بیش از 320میلیون ریال کشف 
رابطه ضمن  این  در  کرد:  اضافه  کرمی  کردند. سرهنگ 
تشکیل پرونده، راننده نیز جهت سیر مراحل قانونی به اداره 

کل تعزیرات حکومتی استان اعزام شد.

 سخنگوی طرح سالمسازی دریای مازندران گفت که آمار غرق شدگان در آب های ساحلی 
این استان امسال نسبت به سال پیش هشت درصد کمتر شده است . 

عیسی طوسی آمار غرق شدگان سال جاری در دریای مازندران را از شروع طرح سالمسازی 
دریا تاکنون 78 نفر اعلام کرد.اجرای طرح سالمسازی دریا امسال از اوایل خرداد در مازندران 
آغاز شد و با تمدید یک هفته ای تا سوم مهر ماه ادامه دارد . مدیرکل دفتر امور اجتماعی 
استانداری مازندران آمار جان باختگان ناشی از غرق شدگی سال گذشته در آب های ساحلی 
استان را 8۶ نفر اعلام کرد.وی با اشاره به کاهش سالانه آمار قربانیان دریا در مازندران در سه 
سال گذشته ، موفقیت در این زمینه را نتیجه اجرای طرح سالمسازی دریا ، شناسائی نقاط کور 
و به کارگیری ناجیان غریق در این مناطق و منع شنای شبانه برشمرد .طوسی تشدید نظارت 
بر شهرک های خصوصی ، ایجاد انگیزه در ناجیان غریق با پرداخت بموقع حقوق آنان و اطلاع 
رسانی رسانه ها و تبلیغات میدانی را از دیگر عوامل اثرگذار بر کاهش آمار مرگ و میر ناشی از 

غرق شدگی در دریای مازندران دانست .
 اجرای 95 طرح سالمسازی دريا 

مدیرکل دفتر اجتماعی استانداری مازندران با اشاره به اجرای طرح سالمسازی دریا در 95 
نقطه از سواحل استان ، گفت که 400 نجاتگر هلال احمر از اول خرداد در این طرح ها مستقر 

بودند. 
وی افزود : همچنین امسال برای حفاظت بیشتر از سلامت مسافران ، یکهزار نجاتگر در 350 

نقطه کور و ممنوع برای شنا در سواحل دریای مازندران به کار گرفته شدند.
افراد غير بومی ، بزرگ ترين قربانی دريا 

سخنگوی طرح سالمسازی دریا در مازندران از گردشگران غیربومی به عنوان بزرگ ترین 
قربانیان دریا نام برد و گفت که بر اساس بررسی های صورت گرفته حدود 80 درصد از غرق 

شدگان سال جاری در آب های ساحلی مازندران ، افراد غیر بومی هستند.
وی افزود : در بین غرق شدگان غیر بومی هم مسافران تهرانی بیشتر از بقیه قربانی دریا 

می شوند.
بر اساس آمارهای رسمی تا پیش از سال 93 و به اجرا گذاشتن طرح سالمسازی دریا ، آمار 

قربانیان دریا به طور میانگین در مازندران حدود 200 نفر بود.
گزارش رسمی پزشکی قانونی مازندران نشان می دهد که در دهه 80 تعداد 2 هزار و 183 
نفر در آب های ساحلی مازندران غرق شدند و آمار تلفات در سال های 88 تا 93 هم یکهزار و 
35 نفر بود. سال 91 با 214 کشته ، مرگبارترین سال در سواحل دریای مازندران بود ولی آمار 

تلفات در سال 93 به 98 نفر و سال گذشته به 8۶ نفر کاهش یافت .

رئیس پلیس آگاهی استان اصفهان از کشف دو محموله 23 
تنی برنج خارجی قاچاق به ارزش دو میلیارد و 400 میلیون 
ریال که در کیسه های مواد شیمیایی پروپلین جاساز شده 

بودند خبر داد. 
 سرهنگ کارآگاه "ستار خسروی " در گفت و گو با خبرنگار 
پایگاه خبری پلیس اظهار داشت:در راستای اجرای طرح های 
تشدید مبارزه با قاچاق کالا و ارز کارآگاهان پلیس آگاهی 
استان در پی وصول خبری مبنی بر ورود دو محموله کالای 

خارجی قاچاق به اصفهان بلافاصله وارد عمل شدند. 
وی افزود: کارآگاهان پس از انجام تحقیقات و شناسایی، با 
هماهنگی مقام قضائی موفق به شناسایی و توقیف دو دستگاه 

کامیون کشنده ولوو شدند.  این مقام انتظامی بیان داشت : در 
بازرسی از خودرو های توقیف شده 4۶ تن برنج خارجی قاچاق 
که در کیسه های مواد شیمیایی پروپلین بسته بندی شده 
بودند کشف شد.  سرهنگ خسروی ارزش این محموله را دو 
میلیارد و چهارصد میلیون ریال اعلام کرد و اظهار داشت: در 
این خصوص سه قاچاقچی دستگیر و جهت سیر مراحل قانونی 

به مراجع قضائی معرفی شدند. 
رئیس آگاهی اصفهان در پایان با بیان اینکه برنج های 
قاچاق فاقد استاندارد های لازم می باشند افزود: ماموران پلیس 
اصفهان با قاچاقچیان کالا مخصوصا کالاهای خوراکی به شدت 

برخورد و اجازه جولان و سرکشی به آنها نخواهد داد.

رئیس پلیس آگاهی استان  قم خبرداد

اعتراف سارق داخل خودرو به 25فقره سرقت 

سخنگوی طرح سالمسازی دریای مازندران  عنوان کرد 

 کاهش هشت درصدی آمار غرق شدگان در دریای مازندران 

رئیس پلیس آگاهی استان اصفهان  خبرداد

جاساز 46 تن برنج قاچاق در کیسه های مواد شیمایی 
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اخبــار

ارودگاه اصولگرایان در مدت زمان باقی مانده تا انتخاب 9۶ هر روز 
از مدل جدیدی برای وحدت و معرفی کاندیدای واحد پرده برداری 
می کند، روزی سخن از ائتلاف دایره ای و مثلثی است و زمانی دیگر 

پای ورود یک کاندیدا با تیم معاون هایش به میان می آید.
»وحدت« حلقه مفقوده  جناح های سیاسی در بزنگاه هایی همچون 
انتخابات است. مردان اصولگرا نیز در آستانه هر انتخابات تمام هم و غم 
خورد را برای یافتن این حلقه مفقوده می گذارند تا داستان سرنوشت 

سیاسی شان را آنگونه که مرادشان است روایت کنند.
اما تجربه تاریخی اصولگرایان حداقل در رابطه با چند انتخابات 
اخیر نشان از این واقعیت دارد که یافتن این حلقه مفقوده یعنی 
همان وحدت سیاسی، چندان کار آسانی به نظر نمی رسد. روزگاری 
ریش سفیدانی همچون ناطق نوری، مرحوم ایت الله مهدوی کنی و 
عسگراولادی به امید وحدت در مسیر یك صدا کردن مردان اصولگرا 
گام بر می داشتند، امری که در سال های اخیر به فراموشی سپرده 
شده است و سررشته های زیادی پیدا کرده است، همین روزهایی که 
جوانترها گوش شان بدهکار ندای وحدت طلبی بزرگان و پدرانشان 

نیست.

يک دغدغه برای انتخابات 96؛ ائتلاف دايره ای يا مثلثی؟
باز هم مدل های  انتخابات ریاست جمهوری 9۶  در آستانه 
مختلفی از وحدت روی میز اصولگرایان قرار گرفته است. در یك 
سوی میدان جبهه پیروان خط امام و رهبری تلاش می کنند با 
محوریت قرار دادن جامعه روحانیت، »مدل دایره ای« را مدل نهایی 
ائتلاف اصولگرایان کند تا نقش »میان داری« وحدت باز هم به دست 
روحانیت و سنتی های اصولگرا بیفتد. مدلی که براساس آن همه 
احزاب اصولگرا درکنار برخی چهره های حقیقی و حقوقی دور یک 

میز نشسته و برای انتخابات 9۶ رایزنی کنند.
اما »مدل دایره ای« تنها مدلی نیست که در ارودگاه اصولگرایان 
رونمایی شده و بر سر چند و چون آن بحث است. در کنار ریش 
سفیدان و اصولگرایان سنتی، هستند مردانی با صفت »نواصولگرایی« 

که به دنبال اجرای »مدل مثلثی« هستند.
نو اصولگرایان در برهه های مختلف انتخاباتی، نشان داده اند که 
رغبت چندان به حضور پر رنگ نیروهای سنتی همچون جامعه 
روحانیت و جامعه مدرسین و جبهه پیروان در مقام تصمیم گیری 
ندارند و ترجیح می دهند با گسترده تر کردن مدل ائتلاف 94 و حفظ 
کردن جایگاه آیت  لله مصباح یزدی به عنوان یکی از اضلاع سه گانه 

اصولگرایان، وارد گود انتخابات شوند.

يك کانديدای اصولگرا با چند معاون به ميدان بيايد
هنوز اما و اگرهای مدل های انتخاباتی اصولگرایان برای به وحدت 
رسیدن، سرانجامی نیافته بود که زمزمه هایی در مورد یك ایده جدید 

از خیمه اصولگرایی به گوش رسید.
»یك رئیس جمهور با همراهی چند معاون«، این ایده ای بود که 
گویا به دلیل تعدد گزینه های ریاست جمهوری، اصولگرایان به آن 
پناه برده اند، ایده ای که در انتخابات 88 با عنوان عبور از احمدی ن ژاد 

و همچنین انتخابات 92 در دستور کار اصولگرایان قرار گرفته بود.
حال بعد از گذشت از دوران انتخاب رئیس جمهور دولت دهم 
و یازدهم و به ثمر نرسیدن ایده معرفی چند کاندیدا تحت عنوان 
»رئیس جمهور و معاون اول«، اصولگرایان باردیگر در آزمونی سخت 
به نام معرفی گزینه مناسب برای ریاست دولت دوازدهم قرار گرفته اند 
و به نظر می رسد بی تمایل نباشند که با گزینه یک و دو به میدان 

بیایند.
طرح دوباره این ایده، از جانب محمدجواد لاریجانی انجام شد. 
برادر روسای قوه مقننه و قضائیه، با قرار دادن این راه حل تکراری 
در برابر اصولگرایان، تأکید کرد که »در انتخابات آینده کاندیدای 
ریاست جمهوری و معاون اولش هر دو به مردم عرضه شوند. معاون 

اول در تشیخص گرایش اجرایی رئیس جمهور موثر است.
در واقع نبود یك گزینه واحد در میان اصولگرایان را می توان دلیل 
اصلی رجعت به ایده تکراری معرفی گزینه معاون اولی در کنار گزینه 
کاندیدای ریاست جمهوری دانست، نکته ای که روزنامه رسالت نیز 
در ستون سرمقاله اش در بیست و هفتم شهریور به آن پرداخت و 
پیشنهاد کرد که »حالا که کاندیدای مطرح نداریم، یک تیم کاندیدا 

معرفی کنیم.«
روزنامه رسالت در این رابطه نوشت: اگر اصولگرایان نتوانستند 
چهره جدید صددرصدی را وارد میدان رقابت کنند می توانند مدل 
جدیدی را برای رقابت برگزینند و یکی از این مدل ها که تا کنون 
تجربه نشده و به نوعی کاملا »»جدید« است، »حضور تیمی« در 
انتخابات ریاست جمهوری است! حضور تیمی به این معنی که 
اصولگرایان به جای معرفی فقط یک نفر به عنوان رئیس جمهور، یک 

رئیس جمهور  به همراه تعدادی از معاونین وی را معرفی می کنند. 
این معاونین می توانند شامل، معاون اول، معاون سازمان برنامه و 
بودجه، معاون علم و فناوری، معاون امور زنان و خانواده و رئیس بنیاد 

شهید و امور ایثارگران باشند.
دیگر  توجه  مورد  اصولگرایان  راه جدید  نقشه  میان،  این  در 
چهره های سیاسی اصولگرا نیز قرار گرفت تا جایی که احمد توکلی 
ضمن استقبال از این پیشنهاد گفت: به نظر من پیشنهاد بسیار خوبی 
است. من از پیشنهاد معرفی معاون اول از سوی کاندیداهای ریاست 

جمهوری دوازدهم دفاع می کنم. باید اینکار انجام شود.
با  حسین نجابت نیز در تأیید این پیشنهاد در گفت وگویی 
خبرآنلاین گفته بود: »در کل اگر گفتمانی جلو برویم بهتر است یک 
نفر نامزد ریاست جمهوری می شود و بعد معاون اول و دو وزیر 
تأثیرگذار خود را معرفی می کند. آن وقت 4 نفر در فضای اجتماعی 
بحث و نقادی می کنند و اگر ادب و قواعد بازی را رعایت کنند 
ممکن است شاهد اتفاق دیگری به جز آنچه تاکنون سنت انتخابات 
ریاست جمهوری بود باشیم؛ یعنی اگر از بین 30 شخصیت اصولگرا 4 
نفر بتوانند بین خودشان برای ریاست جمهوری، معاون اولی، وزارت 
فرهنگ و وزارت امور اقتصادی و دارایی تقسیم کار کنند اتفاقی نو 

خواهد بود.
وی ضمن دفاع از این راهکار و اشاره به پیگیری این موضوع در 
جلسات انتخاباتی اصولگرایان تأکید کرد که »من از این مدل دفاع می 
کنم ولی اینکه در نهایت چه شود الان لُجنه اصولگرایان به تدریج دارد 
شکل می گیرد. جلساتی شروع شده همه این گروه ها همچون جبهه 
پیروان، ایثارگران و رهپویان و دیگران جلسات خودشان را دارند، حتی 

آخرین خبر هم یک تماسی بود که بین روحانیت مبارز و جامعه 
مدرسین انجام شد. اینها عناصر طیف اصولگرایی هستند حالا به چه 
جمع بندی برسند باید صبر کنیم و ببینیم. ولی اینهایی که می گویم 
در فضای سیاسی موج می زند. این بحث ها در جلساتی که ما هفته 

ای یک بار یا دو هفته یک بار می رویم وجود دارد.
احمد کریمی اصفهانی عضو شورای مرکزی جبهه پیروان نیز 
معتقد است »هر رییس جمهور موفق در سایه همکاران قوی و 
باتجربه قادر است یک دولت کارآمد داشته باشد؛ یکی از این نیروها 
هم معاون اول است. از همین روست که ایده معرفی معاون اول 
توسط کاندیداهای ریاست جمهوری یک ایده مناسب به نظر می 
رسد تا از این طریق هم محافل سیاسی هم مردم بتواند کاندیدا را 
براساس تیمی که قرار است داشته باشد مورد ارزیابی قرار دهند. در 
این حالت خواهیم فهمید که چه نوع حرکتی را در ادامه خواهد 

داشت و چه مقدار می تواند توفیق پیدا کند.
اما در کنار نکات مثبت این ایده  که قرار است، موجبات وحدت 

اصولگرایان را مهیا کند، نگرانی هایی نیز احساس می شود.
انتخاب شده به عنوان کاندید  این موضوع که فرد  از  برخی 
ریاست جمهوری پس از پیروزی پای عهد خود نمانده و گزینه های 
دیگری را به عنوان معاونان خود معرفی کند یا اینکه نوشته شدن 
شکست کاندیدای ریاست جمهوری به پای تمام معاونان پیشنهادی 
را به عنوان خطاهای احتمالی این ایده انتخاباتی اصولگرایان معرفی 

میکنند،
نکته ای که حمیدرضا ترقی عضو شورای مرکزی حزب موتلفه 
در رابطه با آن معتقد است: »معرفی کاندیدا با تیم معاونانش چون 
علنی می شود خلاف آن عمل کردن برای رئیس جمهور منتخب 
قدری مشکل تر می شود تا اینکه غیرعلنی و در جلسات خصوصی 
بخواهد این را مطرح کند. معمولا نامزدها در جلسات خصوصی به 
گروه های مختلف وعده هایی را می دهند چون این مباحث علنی 
نمی شود بعد از پیروزی شاید آن وعده ها جنبه اجرایی پیدا نکند 
ولی وقتی علنی شد مردم به دنبال تحقق قول و وعده رئیس جمهور 
منتخب هستند اگر او این کار را نکند همان ابتدا عدم صداقتش را 

مشخص کرده است.«
او همچنین در مورد گسترده شدن نتایج منفی شکست گزینه 
ریاست جمهوری، گفت: »طبیعتا اگر انتخاب درستی نباشد، ممکن 
است حتی موجب تضعیف نامزد محوری هم بشود و چنین اثری را 
شاهد باشیم ولی اگر انتخاب درستی انجام شد باعث تقویت خواهد 
شد. به هر حال ریسک است. برای مثال آقای باهنر نامزد انتخابات 
ریاست جمهوری شود معاون اول خود را آقای ناطق نوری انتخاب 
کند خوب این انتخاب به وزن آقای باهنر اضافه می کند. در مجموع 
اجرای چنین مدلی ریسک دارد ولی از آن طرف آثار مثبتش برای 

تقویت نامزد محوری بیشتر است.
گویی تا به امروز مدل های مختلف اصولگرایان برای ورود به زمین 
انتخابات، در عین حال که می توانند وحدت ساز باشد، با کوچك ترین 
اشتباه محاسباتی می توانند شکست دیگری را در کارنامه اصولگرایان 

به ثبت برسانند.

رییس فراکسیون امید با بیان اینکه مبارزه با فساد با شعار تحقق 
پیدا نمی کند، گفت: یکی از الزامات مبارزه با فساد شفاف سازی است 
و در دنیای امروز اطلاع رسانی دقیق و شفاف از سوی رسانه ها است 
که می تواند مانع از بروز فسادهای گسترده شود نه ایجاد محدودیت 

برای اصحاب رسانه و فیلترینگ سایت های خبری.
محمدرضا عارف در دیدارهای جداگانه با مجمع اصلاح طلبان 
یزد و شورای مرکزی حزب همبستگی با تبریک عید سعید غدیر، 
با اشاره به در پیش بودن هفته دفاع مقدس و با گرامیداشت یاد 
و خاطره شهدا، جانبازان، ایثارگران و آزادگان سرافراز کشور گفت: 
پیروزی انقلاب اسلامی ایران با محوریت مردم و هدایت های امام 
خمینی)ره( بسیاری از کشورهای منطقه و جهان را در حیرت فرو برد 
و برای همین از همان ماه های اول انقلاب تلاش کردند با ابزارهای 
مختلف نظام جمهوری اسلامی ایران را مورد تهدید قرار دهند که 
جنگ تحمیلی عراق علیه ایران یکی از اقدامات شیطنت آمیز مخالفان 

انقلاب اسلامی ایران بود.
وی ادامه داد: آنچه موجب ناکامی قدرت های جهانی در برابر ایران 
شد وحدت کلمه و رهبری امام راحل و مقاومت مردم بود. ملت ما 
رنج بسیاری کشید و بسیاری از جوانان ما داوطلبانه به جبهه ها رفتند 
و اسیر، جانباز و شهید شدند و خانواده های بسیاری مقاومت کردند و 

دفاع مقدس را علی رغم برخی محدودیت ها به نتیجه رساندند.

تجليل از عملكرد موفق دولت 
دوران دفاع مقدس

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با یادآوری نقش مؤثر 
فرماندهان نظامی و دولتمردان در دوران دفاع مقدس، گفت: شرایط 
سختی که جنگ تحمیلی بر کشور حاکم کرده بود با مدیریت موفق 
دولت وقت و هدایت های رهبر فقید انقلاب و همراهی مثال زدنی 

مردم با دولت باعث شد مردم در آن زمان احساس تنگنا نکنند.
پیام  دنیا  ایران در  پیام جمهوری اسلامی  اینکه  بیان  با  وی 
صلح طلبی است، گفت: در دنیای آشوب زده امروز، نظام جمهوری 
اسلامی ایران از یک حاشیه امنی برخوردار است و رمز موفقیت ما در 
طول دوران بعد از پیروزی انقلاب اسلامی وحدت در داخل خانواده 
انقلاب بوده است و اگر خدای ناکرده انسجام و وحدت ما از بین برود 

آسیب جدی خواهیم دید.

عده ای دفاع مقدس را بازيچه 
اهداف جناحی قرار می دهند

عارف با انتقاد از کسانی که دفاع مقدس را بازیچه اهداف جناحی 
قرار می دهند، خاطرنشان کرد: دفاع مقدس متعلق به کل کشور، 
انقلاب و تاریخ است؛ متاسفانه کسانی که خود در دوران دفاع مقدس 
نقش آفرین نبودند می خواهند دفاع مقدس را وسیله ای برای حذف 
دیگران قرار دهند و ایثارگران و خانواده های معظم شهدا بهترین 
کسانی هستند که نباید اجازه دهند ارزش ها و عناوین مقدس 
دستاویز معاملات سیاسی به ویژه حذف نیروهای ارزنده ای قرار گیرد 
که در دلبستگی آن ها به انقلاب شکی نیست و اجازه ندهند برخی 
افراد افراطی که ارتباطی به دفاع مقدس ندارند، میدان دار شوند.رییس 
فراکسیون امید با بیان اینکه با گذشت بیش از چهار دهه از انقلاب 
اسلامی در پاسخ به مطالبات مردم به خوبی عمل نشد، تاکید کرد: 

اگر می گوییم مردم ولی نعمتان ما هستند باید عملکرد مسئولان در 
دوران های مختلف مورد آسیب شناسی قرار بگیرد و هیچ مسئولی 
نباید از انجام وظایفی که بر عهده دارد به خصوص در برابر پاسخگویی 

به مطالبات مردم شانه خالی کند.

دستاورد انتخابات 92 از سقف انتظارات
 برخی اصلاح طلبان بالاتر بود

وی با یادآوری فضای یاس و ناامیدی در قبل از انتخابات 92 
در بین برخی نخبگان اصلاح طلب گفت: دستاورد انتخابات 92 از 
سقف انتظارات برخی اصلاح طلبان بالاتر بود چراکه متاسفانه به خاطر 
عملیات روانی رقیب و محدودیت های ایجاد شده برای اصلاح طلبان، 
تصور پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری سال 92 برای عده ای از 
نخبگان اصلاح طلب سخت بود اما با نقش آفرینی مؤثر جوانان و مردم 

دستاورد ارزشمندی نصیب اصلاح طلبان شد.

عده ای می خواهند شورای عالی اصلاح طلبان را 
متلاشی کنند

عارف با تاکید بر حفظ سرمایه ارزشمند اجتماعی کسب شده در 
دو انتخابات 92 و 94، گفت: یکی از دستاوردهای ارزشمند جریان 
انتخابات اخیر تشکیل شورای عالی سیاستگذاری  اصلاحات در 
اصلاح طلبان بود و عده ای تلاش کردند این شورا را متلاشی کنند 
و هر روز در رسانه های خودشان اخبار دروغی علیه این شورا منتشر 
کردند اما باید به هواداران جریان اصلاحات این نوید را بدهم که 
شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان با جدیت به فعالیت خود 

ادامه خواهد داد.
رییس بنیاد امید ایرانیان با بیان اینکه با تشکیل حزب فراگیر 
فاصله زیادی داریم و در مقطع فعلی هیچ راهی جز حرکت جبهه ای 
وجود ندارد، تصریح کرد: با حفظ انسجامی که در بین خانواده 
اصلاحات وجود دارد باید برنامه ریزی جدی برای انتخابات شوراهای 
اسلامی شهر و روستا آغاز شود. شوراها بهترین مکان برای تجربه 
مردم سالاری دینی و واگذاری امور مردم به مردم و تربیت نیرو است 
و امیدوارم در انتخابات آینده زنان و جوانان بیشتری در شوراهای 

اسلامی شهر و روستا حضور داشته باشند.

با ايجاد محدوديت برای اصحاب رسانه 
نمی توان با فساد مبارزه کرد

رییس فراکسیون امید با اشاره به برنامه های فراکسیون متبوع 
خود گفت: یکی از برنامه های جدی فراکسیون امید مبارزه با فساد 
است. ما معتقدیم مبارزه با فساد با شعار تحقق پیدا نمی کند یکی از 
الزامات مبارزه با فساد شفاف سازی است و مطمئنا در دنیای امروز 
اطلاع رسانی دقیق و شفاف از سوی رسانه هاست که می تواند مانع از 
بروز فسادهای گسترده شود نه ایجاد محدودیت برای اصحاب رسانه و 
فیلتر سایت های خبری.عارف ضمن دعوت از همه گروه ها و جریانات 
سیاسی به اولویت دادن به منافع ملی و برنامه ریزی برای مشارکت 
هر چه بیشتر در رویداد انتخاباتی سال آینده اظهار امیدواری کرد که 
با حضور حماسی مردم و جوانان انتخاباتی باشکوه و در شان نظام 

جمهوری اسلامی را در اردیبهشت سال 9۶ داشته باشیم.

اصولگرايان هنوز گزينه واحدی برای رياست جمهوری ندارند

سردرگمی اصولگرایان در بین مدل های انتخاباتی

محمد رضا عارف: 

مبارزه با فساد با شعار تحقق پيدا نمی کند 

آيت الله آملی لاريجانی:

اسلام سلفی و تكفيری
جهان را مشمئز کرده است

آیت الله آملی لاریجانی تفسیر تکفیری و سلفی از اسلام را موجب اشمئزاز جهان 
توصیف کرد و با بیان اینکه تفسیر تروریست پرور از اسلام نتیجه ای جز برادرکشی ندارد، 
گفت: اسلام شیعه، اسلام عقلانیت و معارف حقه است و این اسلام برخاسته از تفسیر 

ولوی و علوی است.
آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی با تبریک و تهنیت عید ولایت 
با اشاره به در پیش بودن هفته دفاع مقدس ، یاد و خاطره شهدا، جانبازان، آزادگان و همه 
مجاهدان هشت سال دفاع مقدس را گرامی داشت و تأکید کرد: قدرشناسی از مجاهدت 
این عزیزان وظیفه همه ماست و امیدواریم که مسئولان و آحاد مردم قدرشناس این 
خدمات باشند. رئیس دستگاه قضا افزود: روحیه ای که انقلاب و اسلام را در این کشور 
زنده نگه داشت، روحیه جهادی، انقلابی و بسیجی بود و اگر آن روحیه نبود هرگز امکان 
نداشت کشوری که تازه انقلاب کرده در جنگی که به ظاهر با یک کشور بود اما در واقع 
تمام ابرقدرتها در آن حضور داشتند پیروز شود و از این ابتلاء سرافراز بیرون بیاید چنانکه از 
کیان اسلام و جمهوری اسلامی دفاع شد و یک وجب از خاک کشور نیز از دست نرفت.آیت 
الله آملی لاریجانی تأکید کرد: باید همه ما از این واقعه عبرت بگیریم و بدانیم که امروز هم 
تنها با همین روحیه می توانیم از کشور دفاع کنیم و پیروز شویم. لذا امیدواریم این مسیر 
با همان روحیه و ویژگیها ادامه یابد.رئیس قوه قضاییه در بخش پایانی سخنان خود به آغاز 
سال تحصیلی مدارس، دانشگاهها و حوزه های علمیه نیز اشاره کرد و با تبریک این روزها 
گفت: همه عزیزانی را که به نحوی با امر تعلیم و تربیت سروکار دارند به پرورش علمی، 
پرورش شخصیتی و پرورش معنوی توصیه می کنم.آیت الله آملی لاریجانی در تشریح لزوم 
توجه به پرورش علمی اظهار کرد: کشور ما با وجود استعدادهای بسیار بالای دانش آموزان، 
دانشجویان و طلاب، اقتضای پیشرفتهای بیشتری را دارد و بر همین اساس همه مسئولان 
موظفند بستر لازم را برای تحقیقات، تحصیل و پژوهش در همه سطوح فراهم کنند.رئیس 
دستگاه قضا با بیان اینکه اولین وظیفه معلمان پرورش روح علمی و تحقیق در محصلان 
است، خاطرنشان کرد: انباشتن مطالب به خودی خود کاری از پیش نمی برد بلکه آنچه 
باعث نتیجه بخش بودن مطالب می شود پرورش روحیه علمی و پژوهشی است که معلمان 
از مقطع ابتدایی گرفته تا دانشگاه و استادان حوزه باید این موضوع را مدنظر داشته باشند.

رئیس قوه قضاییه در ادامه با تأکید بر » لزوم پرورش شخصیتی« اظهار کرد: ما نیازمند 
عالمانی با شخصیت استوار و مستقل هستیم. یک عالم و  نخبه باید به گونه ای پرورش یافته 
باشد که اگر در کشور دیگری امتیازی وجود داشت به راحتی سرسپرده و خودباخته نشود؛ 
بنابراین تربیت استقلال و استواری شخصیت دانشجویان و طلاب هم بسیار مهم است.آیت 
الله آملی لاریجانی با تأکید بر لزوم پرورش معنوی در عرصه تعلیم و تربیت تصریح کرد: 
علمی که همراه با تزکیه نباشد، سلاحی در دست فاسق و کافر می شود و اثر معکوس دارد. 
همه مدرسان و معلمان باید به این نکته توجه داشته باشند که علم را با تزکیه ترکیب کنند.

رئیس قوه قضاییه افزود: متأسفانه امروز در مدارس ما هجمه فرهنگی غرب بسیار آشکار 
است و دانش آموزان و دانشجویان ما را تحت تأثیر قرار می دهد. بنابراین معلمان دلسوز 
باید در کنار تربیت علمی به تزکیه جوانان نیز اهتمام کافی داشته باشند و نکات معنوی را 

به نحوی نافذ و موثر برای دانش آموزان و دانشجویان خود بیان کنند.

بادامچيان خبر داد: 

گزينه های موتلفه برای انتخابات96 
نایب رییس شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی از بررسی 18 نفر از چهره های حزبی 
و غیر حزبی برای انتخابات آتی ریاست جمهوری خبر داد و گفت:معتقدیم یک شخصیت 
حقیقی موتلفه ای به انضمام شخصیت حقوقی قوی و خوش سابقه بهتر می تواند مشکلات 

مردم را حل کند. 
در حالی که هشت ماه به برگزاری دور آتی انتخابات ریاست جمهوری باقی مانده دو 
طیف سیاسی عمده کشور شرایط متفاوتی را برای انتخابات آتی تجربه می کنند.بر این 
اساس و در حالی که احزاب و تشکل های اصلاح طلب و اصولگرایان میانه رو ضمن دفاع 
از عملکرد روحانی کماکان وی را گزینه مطلوب خود برای انتخابات ریاست جمهوری 
معرفی کرده اند، احزاب و تشکل های اصولگرا در حال شناسایی نامزدهای انتخابات هستند.

انتخابات آتی ریاست جمهوری در جمعه 29 اردیبهشت ماه 139۶ برگزار می شود.در 
همین خصوص اسدالله بادامچیان در کانال تلگرامی منسوب به هواداران حزب موتلفه 
اسلامی نوشت : کسانی که برای نامزدی ریاست جمهوری مورد تأیید شورای نگهبان 
قرار می گیرند، دارای ویژگی مهم »رجل مذهبی و سیاسی« باید باشند. اکثر کسانی که 
تاکنون نامزد ریاست جمهوری شده اند اکثرا شخصیت حقیقی یعنی یک نفر بوده اند. به 
گفته بادامچیان حزب مؤتلفه اسلامی در این دوره در کنار شخصیت های حقیقی که رجل 
سیاسی- مذهبی هستند، یک شخصیت حقوقی گسترده مانند حزب مؤتلفه اسلامی را در 

خدمت ملت بزرگمان همراه می کنند.
این فعال سیاسی اصولگرا اضافه کرد:طبعا خرد هر فرد و خرد هر جمعی این نکته را 
قبول دارد که اگر یک رجل سیاسی- مذهبی برجسته با پشتوانه حزبی باشد که بیش از نیم 
قرن سابقه درخشان دارد، پاک و خدوم و انقلابی و دارای سلامت اخلاقی و سیاسی است، 
شخصیت های برجسته ای مثل شهیدان رجایی، بهشتی، باهنر، عسکراولادی ، لاجوردی 
و سایر بزرگان مؤتلفه در آن در خدمت به اسلام و ایران کوشیده اند، داشته باشیم، بهتر 
می تواند در پیشبرد نظام جمهوری اسلامی در همه صحنه ها و در بین الملل مؤثر بوده 
مشکلات را حل کند.وی تصریح کرد:ما معتقدیم که شخصیت حقیقی مؤتلفه ای به انضمام 
این شخصیت حقوقی قوی و خوش سابقه بهتر می تواند مشکلات مردم را حل کرده، 
پیشرفت را برای کشور پدید آورده و نیز توطئه و ترفندهای استکبار را با عقل و تدبیر جمعی 
خنثی کند. مطمئن هستیم شما هم این نظر را قبول دارید. به گفته نایب رییس شورای 
مرکزی حزب موتلفه اسلامی در شرایط فعلی کشور و منطقه و جهان، یک حزب ارزش 
محور و دارای شبکه سراسری در کشور، می تواند رئیس جمهور کارآمدی را با پشتوانه 
مردم و اعضاء و طرفداران معرفی کند. زیرا با نظرخواهی از همه استان ها و شهرستان ها و 
روستاها و تبیین امور جاری و راهبردها و راهکارها به فرد مطلوب دست می یابد، همانطور 
که تا کنون حزب 18 نفر از چهره های حزبی و غیرحزبی را مورد بررسی قرار داده است تا 

از بین آنها شایسته ترین را به ملت بزرگوار و هوشیار ایران عرضه کند.

سرلشكر باقری:

قدرت بازدارندگی ما بايد 
پوياتر و انعطاف پذيرتر باشد

 رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: با توجه به اینکه دشمن توان خود را روزبه روز 
ارتقاء می دهد طبیعتاً بازدارندگی ما هم باید پویاتر و انعطاف پذیرتر باشد. 

 سرلشکر پاسدار محمد باقری، رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در جمع فرماندهان 
عالی رتبه نظامی ضمن تبریک عید غدیر خم و گرامی داشت هفته دفاع مقدس از 
پایمردی ها،  رشادت ها، ایثارگری ها، مجروحیت ها، جانبازی ها، اسارت ها و آزادگان ملت 
قهرمان و نیروهای مسلح تقدیر و تشکر کرد. وی همچنین به انتظارات فرماندهی کل قوا از 
ستاد کل و مسئولیت ستاد کل در مقابله با تهدیدات و تقویت بسیج مردمی و ارتقاء توان 
رزمی و آمادگی کامل مقابله با هر لحظه ای که تهدید اتفاق می افتد، اشاره کرد و نقش معاون 
عملیات ستاد کل در پرچمداری این توان را بیان داشت. رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 
افزود: ما باید بازدارندگی مان را در کشور همچنان که تابه حال اتفاق افتاده، حفظ کنیم غلبه 
بر توانایی ها و نیات دشمن داشته باشیم و با توجه به اینکه دشمن توان خود را روزبه روز 
ارتقاء می دهد طبیعتاً بازدارندگی ما باید پویاتر و اانعطاف پذیرتر باشد و به مرورزمان توان 

رزمی ما متناسب با نیازهای این بازدارندگی و مقابله با تهدید باید به روز و روبه رشد باشد.
سرلشکر باقری با توجه به اهمیت بسیج گفت: آمادگی های ما چگونه باشد که غافلگیر 
نشویم؟ چه غافلگیری راهبردی و چه غافلگیری عملیاتی تاکتیکی، برای هماهنگی  نیروهای 
مسلح برای پاسخگو بودن به این موارد، آمادگی نیاز داریم و نکته مهم اینکه ما در هر لحظه 
برای مقابله با تهدید نسبت به جمهوری اسلامی ایران آماده باشیم؛ این است که ما بایستی 
با تقویت بسیج خیلی از حوادث و تهدیدات را جلوگیری کنیم و روشن کننده این مسیر 
معاونت عملیات است و به این لحاظ معاونت عملیات نقش اساسی و کلیدی در سازمان های 

نیروهای مسلح و به خصوص در ستاد کل نیروهای مسلح دارد. 

حجت الاسلام هادی غفاری:

از شفاف سازی امور کشور ضرر نمی کنيم
یک عضو مجمع نیروهای خط امام گفت: برای مبارزه با فساد باید تمامی امور کشور جز 

مسائل امنیتی و دفاعی شفاف سازی شود.
حجت الاسلام و المسلمین هادی غفاری در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه برای مبارزه با 
فساد در جامعه دو راهکار اصلی وجود دارد، اظهار کرد: برای مبارزه با فساد ابتدا باید تمامی 
امور کشور به جز مسائل امنیتی و دفاعی شفاف سازی شود و همه مردم بدانند که مثلا 
دریافتی های هر مسئولی چقدر است و مدیران ادارات چه میزان حقوق دریافت می کنند، 
چرا که ما نه تنها هیچ گاه از شفاف سازی امور، ضرر نمی کنیم بلکه با شفاف سازی، مشخص 
می شود که چه کسانی از بیت المال برداشت های غیر قانونی انجام می دهند ودر این صورت 
دیگر هر کسبه به ناحق در معرض اتهامات مالی قرار نمی گیرد. وی در توضیح دومین راهکار 
برای مبارزه با فساد اظهار کرد:  مساله دیگری که در مبارزه با فساد باید مورد توجه بگیرد 
و امروز در کشور بیداد می کند و به یک مشکل جدی بدل شده است، نبود یک نظارت 
درونی و دقیق بر امور کشور است که در ایران متاسفانه چنین نظارت دقیقی وجود ندارد. 

غفاری تاکید کرد: اگر این نظارت وجود داشت در آن صورت وقتی قرار می شد در یک 
سازمان برای خرید خانه، تخفیفی داده شود، این تخفیف شامل حال تمامی کارکنان آن 
سازمان می شد، نه اینکه به برخی افراد تخفیف میلیاردی داده شود و برخی دیگر در همان 

سازمان نتوانند یک آپارتمان معمولی برای خودشان خریداری کنند.
این عضو مجمع نیروهای خط امام)ره( در پایان با بیان اینکه اگر امور کشور شفاف 
نباشد، مردم دلزده خواهند شد، اظهار کرد: اگر راهکارهای مبارزه با فساد در کشور رعایت 

شود آنگاه می توان شاهد اصلاح امور در جامعه بود.

یادگار گرامی امام گفت: همه سعی کنیم خوب باشیم، خرده شیشه نداشته باشیم 
و ذاتمان را خالص کنیم تا وقتی کسی از کنارمان عبور می کند آسیب نبیند، بلکه از ما 

احساس آرامش کند.
به گزارش جماران، آیت الله سید حسن خمینی در پایان درس خارج اصول دیروز 
خود در مدرسه عالی دارالشفاء قم ضمن تبریک فرارسیدن عید سعید غدیر خم، به روایتی 
از نبی مکرم اسلام )ص( در خصوص منظور قرآن کریم از تعبیر »السابقون« اشاره کرد و 
اظهار کرد: عبدالله بن عباس نقل کرده است که من از پیامبر اکرم )ص( پرسیدم آیه شریفه 
»پیشتازان پیشتازند، آنان مقرب )درگاه الهی( هستند« درباره چه کسانی است؟ حضرت 
فرمود: جبرئیل در تفسیر آیه، چنین به من خبر داد که آنان علی و شیعیان او هستند )که( 

به سوی بهشت )پیش می تازند(.
وی با بیان اینکه اگر خود را شیعیان واقعی امیرالمومنین )ع( بدانیم و بنامیم نباید 
فراموش کنیم که خداوند چنین لطف و کرم والایی را به ما عطا کرده است، اولین 
لازمه شیعه بودن را محبت به امیرالمومنین )ع( و فرزندان او خواند و سپس به وصایای 
امیرالمومنین )ع( به امام حسن مجتبی )ع( اشاره کرد و یادآور شد: امیرالمؤمنین )ع( به 
فرزند خود وصیت می کنند: پسرکم! تو را به تقواى خدا و بر پا داشتن نماز سفارش می 
کنم و به اینکه از گناه و خطاى دیگران در گذرى و خشم خود را فرو خورى و با نزدیکان 
مراوده کنی و در مقابل نادان صبور باشی و در دین شناخت یابی و در کار خود تأمل و 
درنگ کنی و با قرآن ارتباط گیرى و با همسایگان خوش رفتار باشی. یادگار امام در ادامه، 
به بخش های مختلف این وصیت اشاره کرد و در خصوص »گذشت از خطای دیگران« 
گفت: مردم حق خطا کردن ندارند اما حق بخشیده شدن دارند. گاهی اوقات به اشتباه 
گفته می شود انسان جایز الخطاست؛ در حالی که انسان ممکن الخطاست نه اینکه حق 

خطا کردن داشته باشد.
وی تأکید کرد: جامعه ای که مردم در آن از خطاهای یکدیگر نگذرند پراکندگی ایجاد 
می شود و افراد از هم کینه و بغض به دل می گیرند؛ بنابراین باید بدانیم باقی ماندن در 

خطاهای فردی و جمعی گذشته صرفا جامعه را پراکنده می کند.
سید حسن خمینی در خصوص »ضرورت فروخوردن خشم«،  با بیان اینکه این موضوع 
آنچنان مهم است که برخی اساتید بزرگ حوزه علمیه قم سالها در مورد »گناهان زبان« 
تدریس می کردند، یادآور شد: بعضی بزرگان درباره ویژگی های حضرت امام می گویند، 
ایشان مالک »حضور« و »زبان« خود بود؛ بدین معنا که اجازه نمی داد در حضورش هرکس 

هر کاری کند و مراقب زبانش بود که هر سخنی را به وسیله آن بیان نکند.
وی افزود: از یکی از بزرگان شنیدم که همه سعادت این است که انسان مالک زبانش 

باشد، زیرا اگر مالک زبان شدیم از روی طمع، حسد و غیظ سخن نگفته ایم.
یادگار امام گفت: کسی که با غیظ سخن می گوید اغلب اوقات از عدالت خارج می شود.

سید حسن خمینی در ادامه به توصیه علی )ع( مبنی بر ضرورت »صله رحم« )مراوده با 

نزدیکان( اشاره کرد و یادآور شد: »رحم« به معنای خانواده است اما می تواند شامل دوستان 
هم شود. لذا ما باید ارتباطاتمان را زیاد کنیم و به یکدیگر متصل شویم.

وی با اشاره به مشکلات فراوان زندگی در دنیای امروز، اظهار کرد: نفس ارتباط محبت 
به همراه می آورد و وجود محبت نیز جامعه را از تلخی ها و نابسامانی ها نجات می دهد.

یادگار امام به توصیه امیرمومنان )ع( مبنی بر »صبر در مقابل انسان نادان« اشاره کرد 
و گفت: همه انسان هایی که با آنها برخورد می کنیم انسان های خوب یا دانایی نیستند، 
اما باید لذا بردبار باشیم، زیرا مصائب زیادی در جامعه انسانی به خاطر عدم حلم و صبر 

پدید می آید.
وی در خصوص توصیه »شناخت در دین« نیز، فعالیت های حوزه های علمیه را یکی 
از مصادیق عمل به این توصیه خواند و ادامه داد: دین شناسی به معنای شناخت آرایه های 

دین، اخلاق دینی و تاریخی دینی است.

»تأمل در کارها« دیگر توصیه امیرالمومنین )ع( بود که مورد اشاره حجت الاسلام و 
المسلمین سید حسن خمینی قرار گرفت.

وی با تأکید بر اینکه نباید به طور عجولانه و شتاب زده تصمیم بگیریم، گفت: یکی 
از بزرگان عرصه سیاست به من می گفت رمز توفیق در زندگی این است که انسان هر 
تصمیمی را که خواهد بگیرد، در لحظه آخر، به مدت 24 ساعت آن را به تعویق اندازد؛ یعنی 

هرگاه فکر می کنیم کار تمام شده است باز هم در انجام آن درنگ کنیم.
یادگار امام یادآورد شد: همانگونه که در دوران زندگی کنار امام مشاهده کردیم و بعدها 
در خاطرات افراد گوناگون ذکر شده، بسیاری اوقات وقتی شخصیت ها خدمت امام می 
رسیدند و گزارشی می دادند، ایشان سکوت می کردند و سخنی بر زبان نمی راندند و به فرد 

مقابل می گفتند تصمیم را بعدا به شما خبر می دهم.
وی همچنین در خصوص دیگر توصیه علی )ع( مبنی بر »ارتباط گیری با قرآن«، اظهار 
کرد: در روایات آمده که هرگاه می خواهید با خدا سخن بگویید یا او با ما سخن بگوید قرآن 
بخوانید؛ یکی از اساتید ما که از مراجع تقلید فعلی هستند، به من توصیه کردند که روزی 50 
آیه قرآن بخوانید؛ این توصیه، بر اساس روایتی بسیار صحیح از معصومین )ع( است و بنابراین 

باید بدانیم ارتباط با قرآن و حضور آن در زندگی بسیار اثرگذار است.
سید حسن خمینی در خصوص »خوش رفتاری با همسایگان«، به عنوان دیگر 
توصیه امیرالمومنین )ع( اشاره کرد و یادآور شد: پیامبر )ص( برای بیان شریعت 
سختی و آزار زیادی را تحمل کردند. یکی از آزارها این بود که هنگام نماز از دیوار 
همسایه روی سر ایشان زباله و زغال می ریختتند که در اینگونه مواقع پیامبر )ص( در 
پاسخ به آنان بحث را فراتر از مسائل اعتقادی بیان می کردند و می گفتند مگر شما 
همسایه نیستید؟! البته همسایه الزاما کسی نیست که در کنار ما سکونت دارد بلکه 
منظور تمام کسانی است که در یک جامعه انسانی کنار ما زندگی می کنند و با ما 
ارتباط دارند. وی تصریح کرد: اگر در افق جان و روحمان باید خوبی کسی را بخواهیم 
شیوه محبت کردن را نیز خواهیم آموخت. گاهی یک تحسین و »خسته نباشید« یا 

لبخند کوچک برای افراد کاری بزرگ است.
یادگار امام ادامه داد: بعضا سیاسیون خیلی بزرگ از نامه یک طفل دبستانی چنان انرژی 
می گیرند که از هزار تریبون نمی گیرند یا علمای بزرگ گاهی از یک تقدیر آنچنان نشاط 

می گیرند که از هیچ چیز دیگری چنین نیرویی را دریافت نمی کنند.
سید حسن خمینی شیعه علی )ع( بودن را تابع پیروی از این وصایا دانست و افزود: 
هرچقدر در عمل به این موارد پیشروتر باشیم شیعه تر هستیم و هرچقدر شیعه تر باشیم در 

رسیدن به جنت الهی جلوتر خواهیم بود.
وی در پایان توصیه کرد: همه سعی کنیم خوب باشیم، خرده شیشه نداشته باشیم 
و ذاتمان را خالص کنیم تا وقتی کسی از کنارمان عبور می کند آسیب نبیند، بلکه از ما 

احساس آرامش کند.

آيت الله سيد حسن خمينی:

باقی ماندن در خطاهای گذشته جامعه را پراکنده می کند




